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V pátek 1. listopadu proběhla tradiční konference Klíčové faktory úspěchu, 
která již osmadvacet let předchází vyhlašování žebříčku Českých 100 Nejlep-
ších. A byla, jako ostatně vždy, příležitostí zamyslet se nad tím, co vlastně je 

úspěch, co ho podmiňuje, co k němu vede.

Byť se to zdá jako poměrně omezené téma, vždy se najde nějaký nový, neotřelý, ne-
konformní pohled. Díky za ně. A díky za všechny, kteří se na této konferenci scházejí, 
protože většina z nich naplňuje celým svým životním příběhem ono rooseveltovské 
„Selhat je špatné, ale horší je nikdy se nepokusit uspět“.

Dovolím si však dnes upozornit na jinou konferenci, která se teprve chystá – odehraje 
se 24.-25. dubna 2024 na Fakultě managementu a ekonomiky Univerzity Tomáše Bati 
ve Zlíně. A když ve Zlíně, tak jistě již tušíte, že bude věnována odkazu Tomáše Bati.

A teď už půjdu trochu proti proudu, ale s Baťou. On přece měl vše postaveno na tom, 
že podnikání je služba. Tomu bytostně věřil. A úspěch byl pro něj nikoliv cílem, ale 
doprovodným efektem.

Neznamená to, že úspěch je špatný. Jen že jsou i v byznysu věci důležitější a cíl leží 
jinde. Myslím na to poslední dobou stále častěji. Že Albert Einstein měl fakt pravdu. 
Že úspěšní mohou ve skutečnosti být pouze ti prospěšní.

A to je podoba úspěchu, kterou bych přál do příštího roku – a nejen do něj – vám, 
sobě i této zemi… 

NESNAŽTE SE BÝT ÚSPĚŠNÍ, 
ALE SPÍŠE PROSPĚŠNÍ.
Albert Einstein, německo-americký fyzik, autor teorie relativity (1879–1955)
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Jsme tu pro Vaše pohodlí! Pokud si budete přát, tak vyzvedneme vozidlo u Vás a po dokončení
servisu je zase přivezeme. Nebo nám vůz přivezete a my ho dodáme na Vámi určené místo.
Máte-li zájem o náhradní vozidlo, tak ho zajistíme. Vyzvedneme, opravíme a přivezeme,
abyste zůstali stále mobilní.

Do servisu už jezdit nemusíte
Využijte službu vyzvednutí a přistavení vozu  
v našem autorizovaném servisu Volkswagen 

Váš servisní partner

PŘEROST A ŠVORC AUTO
Veleslavínská 39, Praha 6, Tel. +420 800 10 12 12 
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KDYŽ V PAMÁTKOVÉ ZÓNĚ, 
TAK S TRUSTAVEM
Nárožní dům U první Reduty v Pařížské ulici v Praze byl zkrášlen okny 
české značky Trustav. Za perfektním vzhledem stojí také bezchybné 
provedení s respektem k požadavkům památkářů. Hlavice, patice 
a další prvky – jako například vnitřní odlévaný pákový mechanismus – 
proto byly dokonale replikovány.

WWW.TRUSTAV.CZ

 Trustav / David Kraus



Už nějaký čas se mluví o novém geopolitickém, a hlavně ekonomickém 
rozdání karet, kdy role Evropy, Ameriky a Asie, ta polarita trhu, se zásad-
ně mění. Jak se mění Evropa a s ní i Česko?
Leniví, hloupne a ani se tomu nebrání, jak napsal šéf Volkswagenu. To bych 
podepsal. Dlouhodobě zastávám názor, že to, jak rozvíjíme českou a evropskou 
ekonomiku, není správná cesta. Ano, i v Česku je pár firem, které skutečně ve 
světovém měřítku něco dokázaly, ale že by nějakým zásadnějším způsobem 
ovlivňovaly a určovaly českou ekonomiku, to ani náhodou. Bohužel jsme se 
dopustili v minulosti řady chyb. A to nekritizuji začátek, protože myslím, že bylo 
nutné, aby sem přišli zahraniční investoři. Ale už asi nebylo nutné, abychom se 
třicet let orientovali na subdodávky. Což je, ať se to někomu líbí, nebo ne, větši-
nový charakter české ekonomiky.

Ale bylo by spravedlivé říct, že problémy nemá jen Česko, byť u nás jsou 
možná viditelnější…
Souhlasím. Opravdu se domnívám, že končí jedna éra. Nedávno jsem zachytil 
zprávu, že studenti demonstrují proti kapitalismu. To je ale neuvěřitelné, k jak 
zásadnímu nepochopení tu dochází. Protože to, proti čemu oni oprávněně 
protestují, nemá s kapitalismem nic společného, my žijeme v éře plánovaného 
hospodářství, tvrdého socialismu. Pokud vlády a úředníci rozhodují o tom, co se 
má podporovat, kam se má investovat, co jsou prioritní oblasti… dotace, pře-
rozdělování a kapitalismus, to přece nejde dohromady. Je až ironií, že ti studenti 
jsou učeni profesory, kteří patrně nedokáží popsat rozdíl mezi kapitalismem 
a socialismem. Jejich nepochopení je tedy naše chyba.

Ten socialismus současný establishment asi nestráví…
Ale já to tak opravdu vidím. Já jsem ho zažil. A jestli tehdy soudruzi měli cíl 
dohnat a předehnat Západ, jaký cíl má Evropa? Vždyť snaha dohnat USA stála 
přímo u zrodu Evropské unie. Bohužel, tvrdá čísla mluví o tom, že se Spojeným 
státům stále úspěšně vzdalujeme. Jako kdysi země RVHP. Výsledkem je, že v celé 
Evropě skupina nikým nezvolených osob bez jakékoliv odpovědnosti přijímá 
stále více zákonů, stále více reguluje, stále více přerozděluje a stále více určuje, 
co je správné a co ne. A to bohužel nejen v ekonomice.

 Petr Karban        David Kraus

VRABEC NEMŮŽE 
LÉTAT S ORLY
S Ivanem Baťkou o trapnostech z říše ptáků, o kořenových příčinách 
zla i o tom, že za chyby se platí. A také o deindustrializaci Evropy, 
nepragmatickém Česku a zhoubnosti moderního socialismu.

IVAN BAŤKA
ČESKÝ PODNIKATEL, GENERÁLNÍ ŘEDITEL A JEDINÝ 
AKCIONÁŘ BŘECLAVSKÉ SPOLEČNOSTI FOSFA. 
VYSTUDOVAL ZAHRANIČNÍ OBCHOD NA VYSOKÉ 
ŠKOLE EKONOMICKÉ V PRAZE. PO ROCE 1989 
ZAČAL PODNIKAT, V ROCE 2002 PŘEVZAL SILNĚ 
PŘEDLUŽENOU BŘECLAVSKOU CHEMIČKU, KTERÉ 
HROZIL BANKROT, A S VIZÍ VYBUDOVAT SVĚTOVĚ 
ÚSPĚŠNÝ PODNIK JI ZAČAL TRANSFORMOVAT DO 
MODERNÍ PODOBY SOUČASNÉ VÝROBNĚ INOVATIVNÍ 
SPOLEČNOSTI SE ŠIROKÝM ZÁBĚREM.

JE OBDIVOVATELEM BAŤOVSKÝCH 
PODNIKATELSKÝCH PRINCIPŮ A IDEJÍ, KTERÉ 
UPLATŇUJE V PRAXI. JEHO NÁZORY FORMOVALI 
A DODNES FORMUJÍ TAKÉ ZAKLADATEL KAIZEN 
INSTITUTU MASAAKI IMAI A ČESKO-AMERICKÝ 
EKONOM MILAN ZELENÝ, KTEŘÍ PATŘÍ K JEHO 
MENTORŮM A OSOBNÍM PŘÁTELŮM.

IVAN BAŤKA A FOSFA SE V ŠIRŠÍM KONTEXTU VĚNUJÍ 
PODPOŘE SPORTU A VZDĚLÁVÁNÍ, PŘEDEVŠÍM 
V BŘECLAVSKÉM REGIONU.
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Evropa ani Amerika postavit nedokáže. V čínských továrnách je skutečná robotizace, 
ne v evropských. Tam jsou hesla. Mimochodem Čína v roce 2022 dosáhla více než 50% 
podílu v počtu všech ve světě instalovaných industriálních robotů. Japonsko a Korea jsou 
světovými leadery v přepočtu instalovaných robotů na pracovníka. USA se propadají do 
druhé ligy a Německo snad jako jediná země v Evropě stojí za řeč, ale stává se bezvý-
znamným hráčem. Takže obří německá automobilka kupuje podíl v čínské firmě, aby se 
dostala k technologiím elektromobility, které Evropa není schopna vyvinout. A ještě ke 
všemu jsme pokrytci, když říkáme, že nekupujeme čínské zboží, protože jsme za lidská 
práva, a tak kupujeme vietnamské, jehož původ je ovšem ten, že ve Vietnamu zkomple-
tují čínské subdodávky. To ale asi není to hlavní téma.

Hlavní téma je podle vás jaké?
Že jsme tohle století jako Evropa už ztratili. Protože ten proces deindustrializace 
je podle mě nevratný. Nebo lépe, je vratný v opravdu dlouhém horizontu. Byrokra-
cie, přerozdělování, honba za čtyřdenním pracovním týdnem, a dokonce sliby, že 
v budoucnu nebudeme muset pracovat vůbec, to k lepším zítřkům nepovede. Já jsem 
opravdu podobně jako Ford a Baťa přesvědčen, že ekonomiku tvoří práce. Práce je 
hodnota, která nás posunuje k lepšímu, práce dává životu smysl. Neříkám, že jenom 
práce, ale budu tvrdit, že dobrý pianista nebo fotbalista se nestane nejlepším tím, že 
nebude hrát. Stejně tak chirurg dojde mistrovství jen díky stovkám a tisícům operací. 
Čili nevím, kde bereme to přesvědčení, že nebudeme pracovat, ale budeme se mít 
lépe. Bohatství mohou tvořit levné zdroje. Ty nemáme. Pak už zbývá jenom práce, ale 
ta chytrá, znalá, efektivní, a tudíž neotrocká. Že to jde, dokazuje příklad Švýcarska.

FOSFA
FOSFA JE INOVATIVNÍ LIFE SCIENCE SPOLEČNOST, 
KTERÁ BYLA ZALOŽENA V ROCE 1884. CELÁ 
SKUPINA JE NEJVĚTŠÍM ZPRACOVATELEM 
ŽLUTÉHO FOSFORU V EVROPĚ A JEDNÍM 
Z NEJVÝZNAMNĚJŠÍCH SVĚTOVÝCH VÝROBCŮ, 
KTERÝ NA BÁZI FOSFORU VYRÁBÍ ESENCIÁLNÍ 
PŘÍSADY A FUNKČNÍ SMĚSI PRO POTRAVINÁŘSKÉ, 
FARMACEUTICKÉ A JINÉ SOFISTIKOVANÉ 
PRŮMYSLOVÉ APLIKACE. FOSFA TAKÉ VYVÍJÍ 
A VYRÁBÍ FEELECO, VÝJIMEČNÉ PŘÍRODNÍ 
PRODUKTY PRO PÉČI O ZDRAVÍ, RODINU 
A DOMÁCNOST.

Vy jste odpůrcem Evropské unie?
Já jsem vždycky byl velkým zastáncem Evropského 
hospodářského společenství. Ale upřímně, stejně bez-
obsažné projevy, jaké slýchám dnes z Bruselu, jsem slý-
chal v osmdesátých letech. Takže paralela, že soudruhy 
z Východu nahradili soudruzi ze Západu, mi nepřijde 
úplně mimo. A kdybych měl být úplně upřímný, obá-
vám se, že ono je to ještě horší než socialismus. Evropa 
je ve světě známá svými bombastickými prohlášeními. 
Těmi to ale končí, skoro nikdo ve světě nás již nebere 
vážně. S kým se setkávají nejvyšší představitelé Evrop-
ské unie? Přijímají je hlavy států? Minimálně…

Dnes se hodně skloňuje slovo bezpečnost – po-
travinová, energetická… Máte vysvětlení, proč si 
Evropa vybudovala tak těžkou závislost?
Jediné vysvětlení je, že se rozhodla deindustrializací 
spáchat sebevraždu. S vidinou krátkodobých zisků jsme 
přesunuli velkou část výroby do levné Asie, kam jsme vy-
vezli i to, co se nám zdálo špinavé, nevoňavé, nehezké… 
aby naše zahrádka byla hezká, naházeli jsme odpadky 
a nepořádek k sousedům. A teď se divíme, že Asie je 
lepší? Vždyť jsme je to naučili. V Asii se staví mosty, které 

Když jsme u těch zdrojů, v současnosti nás dusí problém jménem energie. 
Možná máme pocit, že je to problém výhradně český, ale nedávná rozhodnutí 
německého soudu ukazují, že je to problém široce evropský…
Evropská unie dělá chyby a za chyby se vždy platí. Svět to vnímá a snižuje svoje 
zásoby eura v devizových rezervách. Přitom dříve to byla měna s ambicemi, měla 
svou hodnotu. To jen svět skrz měnu deklaruje, jak moc evropskému projektu věří, 
či nevěří. Jak Evropu bere, či nebere vážně.

On projekt evropské integrace má mnoho otazníků. Jednotný hospodářský 
prostor je jedna věc, ale jednotná nadnárodní politika států, co po tisíciletí 
budují svou národní identitu, to je asi velké sousto. Není to přece situace srov-
natelná s USA. Tím spíše, že kupříkladu malé Česko nedokáže podporovat své 
zájmy tak jako silné Německo.
Škoda, že nedokážeme bohatství Evropy vidět právě v různosti našich zemí a kultur. 
My bychom všichni chtěli být orly, ale tak to nemůže fungovat. Jsou orlové a jsou 
vrabci. Ti i ti mají ve světě své místo. Ale vypadá přece legračně, ne-li trapně, když si 
vrabec myslí, že je orel a snaží se s orly létat. Asi je to tvrdé, ale platí to pro Evropu 
i pro Českou republiku. Nemějme dojem, že všechno, co se tady děje, je světového 
významu. Není. Vrabec opravdu nemůže létat s orly.

Německo by orlem být mohlo…
Jenže to také, zdá se, odepsalo samo sebe. A strhlo s tím i ostatní. To je znovu důkaz 
novodobého ismu – současná zelená politika a víra v obnovitelné zdroje, to je novo-

DIVÍME SE, ŽE ASIE JE LEPŠÍ? VŽDYŤ JSME JE TO NAUČILI. V ASII 
SE STAVÍ MOSTY, KTERÉ EVROPA ANI AMERIKA POSTAVIT 
NEDOKÁŽE. V ČÍNSKÝCH TOVÁRNÁCH JE SKUTEČNÁ ROBOTIZACE, 
DIGITALIZACE, VŠE BĚŽÍ NA 5G.
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dobé někdejší sovětské Poručíme větru dešti. Aby bylo jasno, já vůbec nejsem proti 
udržitelnosti. Jen mi přijde nesmysl vyhazovat stará kamna, když je mráz a já nemám 
nová, a dokonce ani nevím, kde a kdy koupím nová. Musím mít cíl a přechodové ob-
dobí, abych ho dosáhl. Může se také ukázat, že jsem se mýlil nebo jen zatím nemám 
dostatečné znalosti. Nemohu vše vsadit jen na jednu kartu. Německo se z exportéra 
energie stalo čistým importérem. Ale zaplatí to země, jako je Česko, což znamená 
firmy a daňoví poplatníci. Právě ti v konečném důsledku sanují silnou německou eko-
nomiku. To je ale přirozený zákon silnějšího. Když silný udělá chybu, vždycky ji zaplatí 
ti slabší. Rich Man’s War, Poor Man’s Blood. To je o důvod víc chovat se pragmaticky 
a především zodpovědně. Ideály jsou skvělá věc, určitě musíme ctít i určité hodnoty, 
ale být zodpovědný a pragmatický není nic špatného.

Nenabízíte zářnou perspektivu. Orlem nejsme a nebudeme, jsme odsouzeni 
krvácet…
Ano, bohužel nemám žádné skvělé řešení. Ačkoliv sám jsem veskrze pozitivní člověk. 
Snad lze pozitivitu vidět v tom, že sice spějeme k zániku jako všechny vyspělé civi-
lizace, které se nakonec zbláznily, ale každý zánik je zrodem něčeho nového. A to je 
ohromná příležitost.

To bychom se ale měli velmi poučit z vlastních chyb… Je nějaká, kterou pova-
žujete za stěžejní?
Nevím, jestli je to stěžejní, ale určitě je to významné – my se snažíme na všech 
úrovních vyřešit problémy, co by mohly přijít zítra a už nám nezbývá čas ani síly na 
řešení toho, co bude za pět deset let. Dokud nezačneme vytvářet, a hlavně naplňovat 
střednědobé a dlouhodobé strategie, nepohneme se z místa.

Vrátím se k vrabcům a orlům…
… ano, jsme malý národ a nesmíme si myslet, že určujeme světovou politiku. Ani se 
o to asi nemáme snažit. Chovejme se zodpovědně a přiměřeně svému významu, 
a v konečném důsledku tedy pragmaticky.

Jak by mohlo vypadat naše pragmatické chování?
To je složitá odpověď. Protože ani já se nechovám pragmaticky. Kdybych se tak 
choval, nebudu v současné době v Čechách a Německu investovat ani korunu. 

FEELECO
PRODUKTY JSOU VYVÍJENY V SOULADU S PŘÍRODOU, PRO NAŠE 
DĚTI A ZDRAVÝ DOMOV. SORTIMENT V NĚKOLIKA ŘADÁCH TVOŘÍ 
PROSTŘEDKY PRO PRANÍ PRÁDLA, ÚKLID DOMÁCNOSTI, MYTÍ NÁDOBÍ, 
PÉČI O TĚLO A HYPOALERGENNÍ KOSMETIKA PRO DĚTI A KOJENCE. 
PRODUKTY ŘADY BABY JSOU VHODNÉ PRO DĚTI OD PRVNÍHO DNE 
ŽIVOTA, NEOBSAHUJÍ PARFÉMY, KONZERVANTY ANI ALERGENY, A JSOU 
TEDY VHODNÉ I PRO ALERGIKY A OSOBY S CITLIVOU POKOŽKOU. 
FEELECO PRODUKTY NEOBSAHUJÍ NEBEZPEČNÉ KONZERVANTY MIT, 
JSOU BIOLOGICKY ODBOURATELNÉ, NEJSOU TESTOVANÉ NA ZVÍŘATECH 
A JSOU VHODNÉ PRO ČISTIČKY ODPADNÍCH VOD. KVALITU FEELECO 
PRODUKTŮ GARANTUJE PRESTIŽNÍ CERTIFIKACE EU ECOLABEL, KTEROU 
ZNAČKA FEELECO ZÍSKALA JAKO PRVNÍ V ČR JIŽ V LETECH 2010–2013. 
PRODUKTY ZNAČKY FEELECO LZE KOUPIT NA E-SHOPU WWW.FEELECO.
COM, V PRODEJNÁCH DM DROGERIE, ROSSMANN, TETA, DATART A NA 
E-SHOPECH ROHLIK.CZ, KOSIK.CZ, DATART.CZ, DRMAX.CZ, PILULKA.CZ 
A LEKARNA.CZ.

Z hlediska střednědobého a dlouhodobého výhledu 
to totiž nedává žádný smysl. Jak může být úspěšný 
podnik, který ještě nedávno platil za energie osmkrát 
více než konkurence, dnes je to čtyřikrát více, a kde 
budeme v roce 2024, ještě nevím, ale jistě to bude 
více než současný čtyřnásobek. Očekávám nárůst 
minimálně o čtyřicet procent. Obávám se, že firmy, 
které mají významné vstupy čtyřikrát dražší než 
konkurence, nejsou schopny přežít. Nevidím žádný 
zázračný vzorec. Neexistuje. A jestli vláda říká, že se 
rozhodne a vybrané podniky bude sanovat, tak jsme 
zase u socialismu. Hůř, jsme u prvního z ismů. Spojení 
moci, politiky a některých vybraných podniků… Co 
to je? Nechám na každém, ať si doplní, co je spojení 
politické a oligarchické moci.

Takže trockismus… Nehezká vize. Dá se s ní něco 
dělat?
Se vším se dá něco dělat. Každý podnikatel, když řeší 
problém, hledá kořenovou příčinu. Politik ale zpravidla 
řeší následek. Začněme řešit podstatu. A co řeknu, to 
se nebude mnohým líbit, ale zlo se spustilo v okamži-
ku, kdy jsme začali tisknout peníze. Mě fascinuje, když 
dnes centrální bankéři říkají, jak by ekonomika měla vy-
padat a jak by se měla chovat, přičemž to byli oni, kdo 
ji přivedl na scestí, když spustili stavidla levných peněz. 
Jak říkal Baťa, nic není zadarmo. Naštěstí ekonomika už 
další tisknutí peněz neunese, česká určitě ne.

Možná to tak nevypadá, ale je to vlastně optimis-
tický závěr…
Pokud přijmeme, že odpovědnost je na nás, že budouc-
nost pro naše děti za nás nikdo jiný neodpracuje, pak 
ano. Jen už není na co čekat. 

PRÁCE JE HODNOTA, 
KTERÁ NÁS POSUNUJE 
K LEPŠÍMU A DÁVÁ 
ŽIVOTU SMYSL. 
NEŘÍKÁM, ŽE JENOM 
PRÁCE, ALE BUDU 
TVRDIT, ŽE DOBRÝ 
PIANISTA NEBO 
FOTBALISTA SE NESTANE 
NEJLEPŠÍM TÍM, ŽE 
NEBUDE HRÁT.
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TRVALE VÉST JE MOŽNÉ 
JEN OSOBNÍM PŘÍKLADEM

SÍLA OSOBNOSTI
Fenomén odkazu Baťa je známý téměř všem, mnohým však pouze do míry 
znalosti úspěchu, kterého firma Baťa dosáhla ve světě. Baťovský odkaz však 
není o historii, je symbiózním propojením systému řízení a filozofie. Oboje 
totiž společnostně rozvíjelo zájmy firmy i jednotlivce. Jednalo se o způsob 
řízení společnosti, který je pro mnohé v současnosti jenom snovou vizí.

  Gabriela Končitíková a Jakub Malovaný, Nadace Tomáše Bati
 SOkA Zlín

Pro Baťovu soustavu řízení bylo typické, že na vedoucí pozice mohli dosáhnout 
pouze lidé, kteří projevili vysokou míru odborných a životních zkušeností. Zajíma-
vostí je, že životní zkušenosti, následná schopnost jednat s lidmi, vystupovat před 
nimi a ctít základní morální zásady firmy, byly pro kariérní růst stejně důležité jako 
odbornost sama. Zkušenosti firmy během let jasně prokázaly, že není důležité, 
aby vedoucí pozici vykonával člověk, který je nejlepším pracovníkem, ale člověk, 
který má respekt a úctu svých podřízených. Respekt je možné si vynutit, úctu však 
nikoliv. Úctu člověk získá na základě svého jednání s lidmi.

Osobnost versus odbornost
„Nikdo si nikdy nevytvoří vztah k druhému člověku jen pro jeho odborné a technic-
ké znalosti. Vztah si k druhému člověku tvoříme zejména tehdy, pokud si jej vážíme 
lidsky. Nepotřebujeme na vedoucích pozicích lidi jen odborně vzdělané, ale také 
nadané lidskostí a ty, jež netíží závazek být druhým osobním příkladem!“ Tomáš 
Baťa si byl hluboce vědom toho, že neexistuje žádný předpis, kterým by bylo 
možné trvale změnit chování lidí kromě osobního příkladu vedoucích pracovníků. 
V rámci firemní kultury Baťa vzniklo několik předpokladů pro to, aby se člověk mohl 
stát vedoucím pracovníkem. Představíme vám některé z nich.

Transparentnost
Významným předpokladem pro zastávání vedoucí pozice dle baťovské filozofie je 
transparentnost. Je základem pro konstantní vnímání lídra, jenž musí být pro své 
okolí jasně čitelný. V rámci Baťovy soustavy řízení bylo definováno, že vedoucí 
pracovníci, a tedy i sám Tomáš Baťa, museli vystupovat vůči zaměstnancům velmi 
otevřeně.
Tato čitelnost dávala zaměstnancům jistotu. Například Tomáš Baťa byl proslulý tím, 
že lidé v jeho okolí dokázali okamžitě odhadnout, v jakém se nachází rozpoložení, co 
si o dané skutečnosti, problému či člověku myslí. Jeho chování bylo v souladu s jeho 
myšlenkami a hodnotami, které zastával.

Tomáš Baťa několikrát řekl, že budoucím genera-
cím neodkazuje budovy a stroje, ale systém, který 
zůstává k užitku všem.

U Tomáše Bati není potřeba přemýšlet nad tím, do jaké 
míry svá slova myslel vážně. Bylo tomu tak vždy. Pokud 
říká, že něco odkazuje všem, myslím tím opravdu do-
slova všem. Prostřednictvím filozofie Baťa se skutečně 
může rozvíjet kdokoliv bez ohledu na postavení, pozici, 
obor či věk. Umět rozvíjet sebe je základ. Druhým 
krokem, který však formuje společnost a mění svět, je 
schopnost rozvíjet druhé.
V současnosti máme v Česku i na Slovensku několik 
firem, které se odkazem Baťa inspirují a po jeho vzoru 
se rozhodly své spolupracovníky rozvíjet a tvořit od-
povědnější svět. Mnohými z nich se můžete inspirovat 
mimo jiné třeba na konferenci Baťův odkaz světu 2024, 
kterou pořádá Fakulta managementu a ekonomiky Uni-
verzity Tomáše Bati ve Zlíně společně s Nadací Tomáše 
Bati ve dnech 24.–25. dubna 2024 ve Zlíně.

Všechno začíná od lídrů
V rámci konference budete mít jedinečnou mož-
nost potkat osobnosti, které odkaz Baťa uvádějí do 
každodenní praxe a sledují změny a výsledky, jež tato 
transformace přináší.
Všechno začíná od lídrů a vedoucích pracovníků a více 
než kdy jindy se začíná potvrzovat teorie Tomáše Bati, 
která říká, že „lidé nikdy nebudou vykonávat více, než 
vykonává šéf“, stejně jako „jestli se zastaví růst šéfa, za-
staví se firma“ a že „k vedení lidí je potřeba osobnost“.
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Transparentnost jako taková je jedním ze základních parametrů, které byly 
stanoveny pro zavádění jakýchkoliv inovativních řešení ve firmě Baťa a mnoho 
tehdejších inovativních nástrojů bylo dokonce zavedeno jenom proto, aby byla 
nastavena celofiremní transparentnost. Transparentnost v jednání zejména 
vedení firmy byla jednou z nejsilnějších devíz, kterou Tomáš Baťa využíval jak 
při vnitropodnikové, tak při externí komunikaci. Transparentnost byla v rámci 
Baťovy soustavy řízení rozvíjena na dvou úrovních, a sice jako transparentnost 
v chování jednotlivců a transparentnost firmy.
Obě tyto úrovně se dále členily. Transparentnost v chování jednotlivců v úrov-
ních jednotlivec vůči sobě samému, jednotlivec vůči druhým lidem a jednotlivec 
vůči firmě. Transparentnost firmy pak v liniích firma vůči zaměstnancům a firma 
vůči veřejnosti.
K těmto úrovním se však člověk musí dopracovat skrze osobnostní rozvoj. Pro 
Tomáše Baťu jako lídra byla transparentnost celoživotním nástrojem komunika-
ce, ke které se dopracoval osobními zkušenostmi. Filozofie Baťa se zaměřovala 
na tři dílčí oblasti transparentnosti, a sice na Myšlení, Vyjadřování a Konání.
Vedoucí pracovník musí podle filozofie Baťa rozvíjet všechny tři úrovně stejně 
intenzivně. Transparentnost ve vyjadřování a konání je výsledkem transparent-
nosti v myšlení. Základním předpokladem pro rozvoj transparentnosti coby 
životní filozofie je její uplatňování vůči sobě samému. Ačkoliv se na první pohled 
může zdát, že se jedná o velmi jednoduché téma, je právě transparentnost vůči 
sobě samému považována v rámci baťovské filozofie za jeden z nejtěžších život-
ních transformačních procesů.
Dobové firemní materiály pro personalisty hovoří o tom, že pouhých dvacet pro-
cent lidí přijatých do firmy Baťa je schopno rozvíjet transparentnost samostatně.
Většinových 80 % lidí bylo k transparentnímu vnímání de facto donuceno skrze 
vnitropodnikovou soustavu. Jednalo se například o transparentní systém mezd 
a kariérního růstu. Firemní kultura Baťa vnímala tuto transparentnost jako základ-
ní stavební kámen odměňovacího a samořídicího systému, nebylo možné napří-
klad vymínit si právo, aby mzda jednotlivce nebyla veřejně přístupným údajem.
Transparentní sdílení mezd nebo podmínek kariérního růstu jsou však jen 
konkrétní nástroje, jimiž byla transparentnost myšlení a chování podporována 
a které byly klíčové jak pro Tomáše Baťu samotného, tak pro celý tým vedou-
cích pracovníků. Důvody, které vedly Tomáše Baťu k rozvoji této zásady ve 
filozofii, byly velmi pragmatické. Transparentnost jako taková předchází mnoha 
nedorozuměním a konfliktům nejen interpersonálním, ale také vnitřním, se 
kterými bojuje každý člověk. Jakékoliv řešení těchto konfliktů člověka velmi 
vyčerpává a omezuje jeho energetickou kapacitu, která mohla být zaměřena 
úplně jiným, tvůrčím směrem, jenž by mohl firmě nebo jednotlivci přinést 
užitek. Konflikty, které z netransparentnosti vycházejí, však neřeší nic produk-
tivního.
Transparentnost je velmi náročnou disciplínou, nejsme k ní většinou vedeni od 
dětství a v plné míře. V dospělosti je pak pro mnoho lidí velmi nepříjemná, neboť 
je nutí k pravdomluvnosti a autentičnosti chování. V rámci Baťovy soustavy 
řízení tedy bylo nezbytné, aby lídr i všichni vedoucí pracovníci byli s tímto život-
ním přístupem ztotožněni a stali se svým podřízeným vzorem. Transparentnost 
nespočívala v přesvědčení, že nesmíte udělat chybu, ale v postoji, že když chybu 
uděláte, nesmíte mít problém ji přiznat a čelit následkům. Takové chování bylo 
od vedoucích pracovníků nanejvýše žádoucí.

Spravedlnost
Základní vlastností lídra v rámci Baťovy soustavy řízení je smysl pro spravedlnost. 
Spravedlnost bývá mnohdy chápána velmi abstraktním způsobem, protože je 
těžko měřitelná a pro mnoho lidí je její výklad založen na subjektivním vnímání.
V rámci filozofie Baťa však byla spravedlnost vnímána jako životní postoj 
a schopnost posuzovat profesní i soukromý život na základě objektivních sku-
tečností. Pro lídra a vedoucí pracovníky byla tato způsobilost až nepostradatel-
ná, protože umocňovala firemní kulturu a byla hlavním příkladem pro uplatňová-
ní dalších zásad, viz výše zmíněná transparentnost.

KONFERENCE BAŤŮV 
ODKAZ SVĚTU
TAK JAKO SE TOMÁŠ BAŤA UČIL OD 
ZKUŠENĚJŠÍCH, MŮŽETE SE I VY SAMI INSPIROVAT 
TĚMI, KTEŘÍ V SOUČASNOSTI ÚSPĚŠNĚ APLIKUJÍ 
BAŤOVSKÉ PRINCIPY DO PRAXE. VE DNECH 
24.–25. DUBNA 2024 SE VE ZLÍNĚ NA FAKULTĚ 
MANAGEMENTU A EKONOMIKY UNIVERZITY 
TOMÁŠE BATI VE ZLÍNĚ USKUTEČNÍ KONFERENCE 
BAŤŮV ODKAZ SVĚTU. V RÁMCI KONFERENCE SE 
MŮŽETE V JEDNOTLIVÝCH SEKCÍCH SEZNÁMIT 
SE ZKUŠENOSTMI, JAK JE MOŽNÉ ODKAZ 
FILOZOFIE A SYSTÉMU ŘÍZENÍ BAŤA VYUŽÍVAT 
V SOUČASNOSTI.

SEKCE ČESKO-SLOVENSKÉ FÓRUM  
PRŮMYSLOVÝCH INŽENÝRŮ

BLOK A)  NOVÉ ÚKOLY A POŽADAVKY 
NA PRŮMYSLOVÉ INŽENÝRY

BLOK B)  JAK NOVÉ TECHNOLOGIE MĚNÍ  
PRŮMYSLOVÉ INŽENÝRSTVÍ

SEKCE PODNIKATELSKÉ VÝZVY S LIDMI, 
NEBO DIGITÁLNĚ?

BLOK A)  SLUŽBA ZÁKAZNÍKOVI V DIGITÁLNÍ DOBĚ

BLOK B)  LIDÉ A TECHNOLOGIE. SYNERGIE 
PRO BUDOUCNOST

SEKCE LIDÉ A TECHNOLOGIE V ŘÍZENÍ MĚST 
A REGIONŮ

BLOK A)  ROZHODOVÁNÍ MÍSTNÍCH SAMOSPRÁV: 
DATA VS. EMOCE

BLOK B)  ŘÍZENÍ CHYTRÝCH MĚST A REGIONŮ: 
REALITA VS. VIZE

VÍCE INFORMACÍ SE DOZVÍTE NA WEBOVÝCH 
STRÁNKÁCH WWW.BATUVODKAZSVETU.CZ. 
TĚŠIT SE MŮŽETE NA DESÍTKY ZAJÍMAVÝCH 
ŘEČNÍKŮ.

2024

2024
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možnost téměř kdykoliv mluvit přímo s Tomášem Ba-
ťou, příliš nedovolovalo vzniku negativních vlivů moci.
Vedoucí pracovníci v rámci Baťovy soustavy řízení byli 
vedeni k tomu, aby si uvědomovali, že zastávání vedoucí 
pozice je nestaví do mocenské role, ale naopak – do role 
člověka, který má svým podřízeným projevovat službu, 
podporovat je a inspirovat k výkonu. Tato představa o vy-
konávání vedoucí pozice však nedokázala nikdy zabránit 
tomu, aby v lidech na těchto pozicích občas nevznikl 
pocit, že se mohou chovat k druhým nadřazeně.
Podobnému nežádoucímu chování do značené míry 
bránil fakt, že kdokoliv takové chování vůči druhým 
spolupracovníkům projevoval, věděl, že se o něm kdy-
koliv může dozvědět i samotný Tomáš Baťa. To bránilo 
situacím, aby nežádoucí mocenské chování narůstalo.
Tomáš Baťa se snažil, aby to bylo v maximální míře 
umožněno každému spolupracovníkovi, ale i občanům 
města Zlína v době, kdy zastával post starosty. Tato 
skutečnost překvapila mnoho tehdejších známých 
osobností, které se s Tomášem Baťou potkaly, a de fac-
to často zaznívala shodná úvaha nad tím, jak je možné, 
že něco takového dokáže skloubit.
Tato skutečnost zároveň podporovala archetypální 
pojetí lídra jakožto ochránce a vůdce svých lidí, což 
může znít nadneseně, ale v lidech to vzbuzovalo pocit 
sounáležitosti a důležitosti pro skupinu. Je známo, 
že potřeba sounáležitosti patří v teorii potřeb k těm 
nejsilnějším.
Přítomnost lídra vyvolávala v lidech nečekané emoce. 
Je pozoruhodné, že kult archetypálního lídra v podo-
bě Tomáše Bati, nebo i dalších vedoucích pracovníků 
firmy Baťa působil na podřízené až magickým dojmem. 
Samotná přítomnost Tomáše Bati inspirovala mnoho 
podřízených k nadprůměrným pracovním výkonům.
Na jedné straně si Tomáš Baťa uvědomoval, že mnoho 
lidí jej až příliš obdivuje, na straně druhé ale jeho 
přirozené a nenucené chování, v jehož rámci mu nikdy 
nebylo zatěžko připojit se k jakémukoliv dělníkovi ve 
fabrice a pracovat s ním, jej velmi zlidšťovalo.
Tomáš Baťa neuznával autority, které byly obyčej-
nému člověku nepřístupné, ať už osobním setkáním, 
nebo skrze korespondenci. Celkově zastával názor, že 
jakákoliv osoba, která vykonává veřejnou, či podnika-
telskou činnost, musí být v maximální míře dostupná 
svým spolupracovníkům i zákazníkům.
Psychologický efekt této dostupnosti na budování 
firemní kultury byl silně patrný i dlouho po smrti To-
máše Bati, a dokonce i mnoho let po ukončení činnosti 
firmy Baťa dle původních vnitropodnikových principů. 
Mnoho lidí, kteří ve firmě působili, nikdy nevzpomínalo 
na nadstandardní mzdy, výrobní činnost nebo dosa-
žené výsledky, pokud se však měli možnost potkat 

Ve firmě Baťa platil konsenzus, že spravedlnost je chování a jednání na základě sku-
tečných faktů bez ohledu na domněnky. Například Tomáš Baťa byl známý svým jas-
ným postojem při řešení problémů, kdy se vždy soustředil jen na skutečnosti a snažil 
se oprostit od subjektivního vnímání, proč se daná situace či problém staly a co bylo 
jejich příčinou. Snažil se vždy jednat na základě faktů.
Jeho okolí si bylo vědomo jistoty, že pokud se bude cokoliv řešit, bude to vždy na 
základě skutečností, a nikoliv domněnek, zpráv z druhé ruky či doslechu. Takto na-
stavená firemní kultura nikdy neopomene možnost lidí vyjádřit se a jejich názor bude 
vždy vyslyšen.
Pro Tomáše Baťu i vedoucí pracovníky ve firmě bylo typické, že neposkytovali žádné 
výhody nebo benefity na základě osobních vazeb, ať už přátelských, či rodinných. 
Rovnocenný přístup Tomáše Bati ke každému firemnímu pracovníkovi posiloval jeho 
status lídra. Jsou všeobecně známy příběhy, z nichž zřetelně vyplývá, že kariérní růst 
jeho nevlastních sourozenců, jeho syna i dalších členů rodiny se řídil stejnými pravidly 
jako kariérní růst kohokoliv jiného ve firmě. Vzhledem k tomu, že Tomáš Baťa nepodpo-
roval žádné formy klientelismu, nedovolili si takové chování ani níže postavení vedoucí 
pracovníci, či kdokoliv jiný ve firmě. Tento postoj byl jedním ze základních pilířů firemní 
kultury společnosti Baťa, kde se všeobecně uznávalo heslo zakladatele: „Za každého 
mluví jeho práce“. Takto nastavené prostředí dávalo lidem jistotu, že jejich postavení ve 
firmě neohrozí žádné jiné okolnosti než jejich pracovní výsledky.
Pro vedoucí pracovníky to však byl také velký tlak, protože chovat se ke všem 
spravedlivě znamenalo eliminovat situace, kdy se člověk snaží někomu pomáhat, aby 
jej kupříkladu udržel na pracovní pozici, na kterou nestačí. Spravedlnost je těžce mě-
řitelná veličina, ale v rámci firemní kultury se vždy velmi dbalo na to, aby pro všechny 
platila stejná pravidla.
V současných společnostech je jedním z největších zabijáků zlepšování firemní kultu-
ry skutečnost, že pravidla neplatí stejnou měrou pro všechny pracovní skupiny.
Firma Baťa měla jasně definovaný firemní řád, který byl pro všechny závazný. Od-
měňovací, kariérní a vzdělávací systém byl zcela transparentní a čerpání jakýchkoliv 
bonusů a výhod bylo navázáno přímo na pracovní výsledky a osobní angažovanost 
jednotlivce. Schopnost jednat spravedlivě byla jedním z hlavních kritérií při výběru 
člověka na vedoucí pozici.

Dostupnost
Pro vedení firmy Baťa bylo typické, že Tomáš Baťa i všichni vedoucí pracovníci byli 
v přímém kontaktu se svými podřízenými. Celofiremní vědomí toho, že kdokoliv má 

Baťovy závody – pohled na správní 
budovu závodů, v jejíž budově jsou dnes 
hospodářský úřad a průmyslová škola
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s Tomášem Baťou, byl to zážitek, který v nich rezonoval celý život. Stejně tomu bylo 
i u vedoucích pracovníků. Mnoho pamětníků vzpomínalo právě na to, jak je ovlivnila 
skutečnost, že se jim jejich vedoucí věnoval, nasměroval je, nebo jim jinak pomohl. 
Dostupnost lídra v únosné míře dává všem ostatním ve firmě jasně najevo, že zájmy 
firmy jsou hájeny společně, a to všemi členy tak, jak je jim maximálně umožněno 
a dovoleno.

Angažovanost
Základním principem vedoucích pracovníků a leadershipu byla angažovanost. Opět se 
vrátíme k jedné již citované myšlence Tomáše Bati, a sice to, že „podnikatel nemůže 
čekat od svých lidí více, než je ochoten sám udělat“.
Pozice lídra ve firmě Baťa byla úzce navázána na ochotu a schopnost lidí aktivně se 
zapojovat do budování firmy. Firmu vnímal Tomáš Baťa jako živý organismus, který 
má nastaveny základní funkce, jež jsou ukotveny nějakým řádem, zásadami a norma-
mi, ale víceméně je vždy v neustálém procesu změny a vývoje. Na vedoucí pozice se 
tedy mohli dostat pouze lidé, kteří projevovali osobní angažovanost, a to jak vůči fir-
mě coby instituci, tak vůči spolupracovníkům, zákazníkům, ale také vůči sobě samým.
Angažovanost byla vnímána ve smyslu zainteresovanosti na růstu a rozvoji. Pokud by 
se na vedoucí pozice dostali lidé, kteří by vlastním aktivním přístupem nebyli pro své 
spolupracovníky vzorem, nemohla být naplněna zásada Tomáše Bati: „Změna lidské-
ho chování je možná pouze na základě osobního příkladu.“
Tomáš Baťa byl jako lídr pověstný tím, že se velmi rád aktivně zapojoval do jakékoliv 
pracovní činnosti ve firmě. Nezáleželo na tom, zda se jednalo o dělnickou práci u vý-
robního pásu, nabízení bot v malé prodejně, zapojení do návrhů nové marketingové 
kampaně, či výuky v Baťově škole práce. Nezáleželo na oboru, lidech, situaci – pokud 
Baťa viděl, že by jeho zapojení pomohlo vyřešit problém, nebo zlepšit proces, bylo 
zcela typické, že se do činnosti okamžitě zapojil.
Stejně aktivní chování vyžadoval od každého zaměstnance firmy; u těch, kteří zastá-
vali vedoucí pozice, je považoval za povinnost.
Angažovanost měla na formování firemní kultury velmi silný vliv, protože všem 
zaměstnancům neustále připomínala zásadu, že absolutně každá činnost, která je ve 
firmě vykonávána, je nepostradatelná, a pokud ji může vykonávat sám šéf, může ji 
vykonat také kdokoliv jiný.
Existovalo-li něco, čemu se firemní kultura Baťa silně bránila, bylo to kastování pra-
covních pozic a jejich hodnocení z hlediska vyšší, či nižší prestiže. Jednoduše řečeno: 
nebylo myslitelné považovat některou práci za méněcennou.

Tomáš Baťa byl proslulý tím, že nesnášel, když kdokoliv 
opovrhoval jakoukoliv pracovní činností. Sám se coby 
lídr snažil být vzorem, který posiluje vědomí, že je 
potřeba si vážit každé lidské práce, každého lidského 
snažení.
Aktivní zapojování se do chodu firmy, osobní angažo-
vanost a schopnost ztotožnit s každodenním životem 
ve firmě, bylo jedno z kritérií, které rozhodovalo o tom, 
zda je konkrétní člověk vhodný pro vedoucí pozici.
Každá činnost má své limity a u vnímání angažova-
nosti ve firmě Baťa tomu nebylo jinak. Angažovanost 
jako taková musela být vždy vhodná a nikdy neměla 
porušovat filozofii služby, z níž explicitně vyplývá, že 
angažovanost se liší od perfekcionismu či nadměrné 
orientace pouze na pracovní výkon, který je možná 
chvályhodný, ale na úkor života osobního, což bylo 
vnímáno jako zcela nežádoucí.

Vztahy lídra jako základ firemní 
kultury
Základem firemní kultury Baťa jsou vztahové roviny 
vedoucího pracovníka. Ty jsou podle filozofie Baťa 
rozděleny na sedm úrovní – podle teorie služby je tedy 
definován vztah člověka k sobě samému, k rodině, ke 
spolupracovníkům, k zákazníkům, k firmě, ke společ-
nosti a k životu.
V hierarchii baťovské služby byla definována také 
podstata vztahů člověka k jednotlivým výše uve-
deným úrovním. Nezáleželo na tom, jakou pracovní 
pozici člověk zastával, jednotlivé vztahové oblasti by 
měly zůstat vždy naplněny a rovnoměrným způsobem 
rozvíjeny.
Pro vedoucího pracovníka platila tato zásada dvoj-
násobně. Opět se jednalo o skutečnost, že v rámci 
baťovské filozofie má být vedoucí pracovník svým 
podřízeným vzorem, a to nejen na pracovní, ale také 
osobnostní úrovni.
Podstata této teorie je mnohem hlubší, než by se 
mohlo na první pohled zdát. Jedná se o skutečnost, 
že firma Baťa se velmi silně zaměřovala na celostní 
rozvoj pracovníků a v duchu této myšlenky byla 
utvářena také její firemní kultura. Přínosem pro firmu 
Baťa nebyl pouze dobrý pracovník, ale zejména dobrý 
člověk. Člověk, který ctí morální hodnoty a žije vyrov-
naným životem. Tato životní rovnováha se tedy stala 
elementárním ukazatelem spokojenosti spolupracov-
níků firmy Baťa.
Životní rovnováha se odvíjela od vztahu člověka k jeho 
fyzickému, mentálnímu a duševnímu zdraví.
Cílem Tomáše Bati bylo budovat firemní kulturu na 
schopnostech každého jedince rozvíjet sama sebe. 

Průběh oslav Svátku práce na náměstí 
Průkopníků (náměstí Tomáše Garrigua 
Masaryka) dne 1. května 1931. Tomáš 
Baťa naslouchá pozdravnému proslovu 
zástupce zlínského žactva
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 Petr Karban         archiv Trinity Bank

DANĚ VERSUS 
ODPOVĚDNOST

ČESKO MUSÍ NAJÍT SVŮJ BYZNYSPLÁN

S hlavním ekonomem Trinity Bank Lukášem Kovandou o vzorci, v němž jsou 
jen dvě proměnné – daně a osobní odpovědnost. A také o konsolidačním 
balíčku, maržové inflaci, nárokové ekonomice a srovnávání s Německem.

Tématem posledního půl roku je konsolidační balíček. Vy jste byl u jeho zrodu, 
jak ho vnímáte? Spokojen, nespokojen?
Myslím, že je ze dvou třetin správný, to jsou snahy státu šetřit na sobě, na dotacích. 
Ta jedna třetina, to není konsolidační, ale daňový balíček, a ta je špatná. Většinu 
těch daní bych nezvyšoval, ostatně, byl to vládní slib nezvyšovat daně. Uvažoval 
bych o dani z neřesti, ale to ostatní jsou všechno věci, které si stát mohl odpustit.

Proč stát nemá odvahu jít tím směrem, který jste naznačil? Možná by se k dani 
z neřesti dala přidat i ekologická daň. Proč stát nezatíží daní špinavou výrobu, 
to, co škodí zdraví nebo planetě?
Stát to dělá formou evropských emisních povolenek.

Ale když u měny zmiňujete manipulovatelnost, tak u povolenek platí přece 
totéž – nástroj možná dobrý, ale asi není dobře uchopen.
Není, ale už nyní plní roli. Podle mě přehnaně, hlavně z pohledu Česka, jehož eko-
nomika stojí na elektřině z uhlí. A to, že to není přímá daň, na což narážíte, to je věc 
debaty. Ale zavádět v tuto chvíli ještě další ekologickou daň, to bychom to asi mohli 
zabalit.

Běžný spotřebitel si ale vlastně nemá šanci uvědomit, že když nezaplatí za 
dražší ekologický produkt již při koupi, zaplatí za jakoukoliv sanaci nějakých 
jeho negativních dopadů později. A za ekologii jsme schopni podle některých 
studií akceptovat navýšení ceny maximálně do deseti procent. Kdyby ta sana-
ce byla již přímo v ceně špinavých produktů, možná by to vypadalo jinak.
Systém emisních povolenek se bude rozšiřovat.

Ano, zasáhnou domy i dopravu. Co to bude znamenat?
Právě. Internalizace externalit bude něco stát. Vidíme to právě na elektřině z uhlí, 
za jejíž špinavou výrobu donedávna nikdo neplatil a byla stejně drahá jako elektřina 
z vody. Tuto asymetrii se snaží emisní povolenky vyrovnat. Ale samozřejmě, záleží 
na tom, jak je celý systém nastaven. Určující je, kolik povolenek na trh vůbec pustíte. 
Čím méně jich bude, tím budou dražší. A zaplatí to samozřejmě spotřebitel. Všechno 
má základ ve snaze být zelený. A tady nastupuje role politiků. Ti prostě musejí přijít 
a na rovinu říct: Chcete být zelení? Tak jo, ale zaplatíte tolik a tolik. Protože ta debata, 
kterou vedeme dnes, to je jen začátek. Green Deal zatíží fosilní paliva daleko víc. Já 

si moc neumím představit, že současný nárůst cen je 
dlouhodobě udržitelný, když slyšíme, jaký je všude 
v Evropě křik. Lidé ani firmy nejsou ochotni to platit. 
Ano, zčásti křičí, vytvářejí tlak a vydírají, ale zčásti 
mají pravdu – je to podvázání konkurenceschopnosti. 
A jestliže tady bude drahá energie, půjdou firmy jinam, 
do Číny, do Spojených států…

U energie je to problém, u saponátů by zůstaly ty 
ekologické a ty špinavé by za drahé peníze nikdo 
nekupoval a zmizely by z trhu. Ale ono to všechno 
má asi širší souvislosti. Léta se mluví o potřebě 
reformy daňové soustavy, ale nic se neděje. Jaký 
je pohled ekonoma na daně? A daňové výjimky, 
které celou soustavu deformují…
Já bych výjimky rušil v té míře, ve které je to možné. 
Ideálně všechny. Vůbec nechápu, proč má stát zvý-
hodňovat zaměstnanecké benefity, stravenky, sport, 
kulturu… Přece kdo si vydělává, nemá problém si to 
platit ze svého.

Je to asi snaha motivovat lidi k něčemu, co by se 
dalo považovat za vhodný způsob života…
Což je ale filozofický pohled, ale my jsme pány svého 
osudu a měli bychom si tyto věci rozhodovat a platit 
sami. Neměli bychom se upínat ke státu a chtít, aby 
nás vedl za ručičku. Nebo dobře, ano, ale pak nesmíme 
nadávat, že jsou vysoké daně. Ono to má přímou sou-
vislost – můžeme mít nízké daně a vysokou odpověd-
nost, nebo naopak.

Vidíte, to je zajímavý pohled, stát vlastně podpo-
ruje nízkou individuální odpovědnost…
Ano. A to je podle mě špatně. Jsem zastáncem 
toho přenést co nejvíce odpovědnosti na jednot-
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livce. Problém je, že my jsme zpohodlněli a rádi nechá-
váme všechno na stát. Přenášíme svou odpovědnost 
na stát. Ale ten by se neměl starat o všechny, jen o ty 
nejpotřebnější.

A byl byste až tak radikální, že byste ten princip indivi-
duální odpovědnosti rozšířil třeba i na penze? Protože 
upřímně řečeno, proč má stát garantovat penzi majiteli 
firmy, který ročně generuje desítky milionů zisku a je 
schopen se na svá seniorská léta zabezpečit sám? Nebo 
manažerovi, který se je schopen podobně zabezpečit 
ze svého platu a odpovědně to celý život dělá?
Takto radikální bych nebyl, garantoval bych nějaký základní 
příjem. A nad tím je silná zásluhová složka. Myslím, že ně-
jaké minimum by stát garantovat měl, ale měl by na rovinu 
říct, že na švýcarský standard to stačit nebude. Pokud chce-
te cestovat, mít kvalitní bydlení a zdravotní péči, musíte si 
spořit. Nemusíme přece jezdit do Thajska, nemusíme mít 
auto za milion a můžeme ty peníze investovat do svého 
stáří. Problém je, že je tu celá řada domácností, které  

LUKÁŠ 
KOVANDA, PH.D.
Český ekonom a autor ekonomické literatury. Působí 
jako hlavní ekonom Trinity Bank. V letech 2020–2022 
byl členem Národní ekonomické rady vlády, která 
se zaměřovala zejména na boj s ekonomickými 
důsledky šíření onemocnění covidem-19. Je činný 
také jako socioekonomický analytik při Organizaci 
spojených národů (OSN). Analyzuje a komentuje 
makroekonomická témata, investice i nové fenomény 
typu sdílené ekonomiky, kryptoměn či fintechu. 
Sleduje vývoj (geo)politické a ekonomické situace ve 
světě a v České republice.
Přednáší na Národohospodářské fakultě Vysoké 
školy ekonomické v Praze. Je členem vědeckého 
grémia České bankovní asociace. Vydal dva sborníky 
rozhovorů (nejen) s laureáty Nobelovy ceny za 
ekonomii. Je autorem behaviorálně-ekonomických 
knih Proč je vzduch zadarmo a panenství drahé a Proč 
si ženy přitažlivost koupit nemohou, a muži ano, které 
vyšly i na Slovensku. Společně s Evženem Korcem 
vydali knihu Koupě bytu pod lupou aneb Jak úspěšně 
vybrat, financovat a koupit byt.
Běhá dlouhé tratě, úspěšně absolvoval i newyorský 
maraton.
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Neodráží se v tom ale nejistota majitelů, kteří musejí vytvářet zdroje na zítřej-
ší investice? A víme, že inflace je sebenaplňující se proroctví…
Ta očekávání jsou velmi důležitá. Ale mimořádný loňský rok je a ještě bude předmě-
tem ekonomických analýz. Určitou obavu totiž skutečně zaseli politici, když tvrdili, 
že Česko je ve válce. A to si řada lidí vzala tak, že jsme skutečně v nějakém mimořád-
ném období. Někteří se skutečně potýkali s mimořádnými náklady. A někteří to vzali 
čistě oportunisticky a prostě to zkusili a svezli se. Je velmi těžké rozklíčovat, kde byly 
nárůsty oprávněné.

Fenomén covidu? Firmy omezily výrobu, protože vinou restrikcí musely. A aby 
udržely zisky, zvedly ceny. A u toho už zůstaly…
Je to dost možné. Klasický případ je kartel OPEC. Když máte sílu na trhu, můžete si 
diktovat cenu. Tohle funguje jak na úrovni států, tak na úrovni firem. Když prodáte 
méně za více, tak proč byste to nedělal? Já bych to dělal také. Byznys není charita, 
to jen za socialismu vznikla představa, že všichni budeme mít všechno a budeme 
solidární se všemi. Ne. Ale pozor, vždycky může na volném trhu přijít někdo, kdo si 
to rozklíčuje a nabídne totéž, nebo dokonce něco lepšího za nižší cenu, a já půjdu 
od válu.

To je podstata trhu. Ten ale v této podobě vlastně neexistuje.
Ano, je zmanipulovaný centrálními bankami, dotacemi, daňovou politikou, daňovými 
výjimkami. Ano, je těžké to dnes hledat, ale jsou obory, kde to funguje.

Když vidím ministry, kteří chtějí kontrolovat marže, není to zrovna cesta k vol-
nému trhu…
To vnímám jako populistický folklor. Leckdy nedůstojný, protože když vidím premiéra 
v německém obchodě s nákupním vozíkem… Nevím. Politik toto řešit nemá. Pokud 
má pocit, že tu dochází k nějaké kartelové dohodě, je to věc, kterou má stát šetřit, 
a má na to nástroje, antimonopolní úřad, obchodní inspekci… Že je v Německu levně-
ji, vědí lidé v pohraničí řadu let. V Polsku je ještě levněji…

… a také je tam jiná struktura ekonomiky, jiné podmínky a jiné životní nákla-
dy. Vytrhnout z celého systému cenu několika položek, dává to vůbec nějaký 
obraz?
Nepřesný. Nicméně, v Polsku souhlasím, to je chudší ekonomika a nižší ceny tam 
dávají smysl, v Německu je to trochu paradox, je bohatší a ten smysl se tam hledá hůř. 
A ano, je to věc do debaty. Já rozumím tomu, že jsme malý trh a na leccos tu máme 
překvapivě vyšší náklady. O tom můžeme diskutovat a můžeme hledat cesty, jak to 
změnit. Ale pak je tu ještě jedna zásadní možnost a tu má zákazník. Když se mi zdá 
něco drahé nebo nekvalitní, tak to prostě nekoupím. To je naše zbraň.

Řekl jste, že Německo je bohatší. V čem je jeho bohatství a co udělat pro 
bohatší Česko?
Německo těží z toho, že se po válce velmi rychle začlenilo do globálních trhů a ně-
mecké firmy patří ke světové špičce. To je naše smůla, že sousedíme s Německem, 
které hraje prim nejen v Evropě, ale i ve světě. A srovnáváme se s tím nejlepším. Při-
tom jsme byli čtyřicet let neefektivní a těžko to doháníme. Navíc Německo nestojí na 
místě. Ale není všechno jenom černé, země typu Španělska byly také dost před námi 
a ty už jsme dohnali.

Co byste popřál české ekonomice do roku 2024?
Aby našla svůj model fungování.

Nemá ho?
Bojím se, že o něj přicházíme. Autoland končí, s ním už moc ziskoví nebudeme. 
A vize, že zachytíme elektromobilitu, mi přijde odvážná, když ji nedokáže v soutěži 
s Asií zachytit ani to Německo. Musíme najít byznysmodel, který nám zaručí budoucí 
ziskovost. Přejít na služby, moderní průmysl, můžeme být vývojovou dílnou, novou 
průmyslovou základnou pro Evropu. Pomoci by nám v tom mohly zjevné deglobali-
zační tendence. Ale zatím ten plán nevidím…

nemají žádné úspory, a o ty se prostě stát musí něja-
kým základním způsobem postarat. Ale také je musí 
vést třeba ke zvyšování kvalifikace, k rekvalifikaci… To 
je sociální politika.

Když zmiňujete zásluhovou složku, není problém 
v tom, že v průběžném systému ona vlastně mizí? 
Já bych rozuměl zásluhové složce s individuálním 
penzijním účtem, na který mi může přispívat za-
městnavatel. Ale taková debata se tu ani nevede.
Ale stát dobře ví, proč systém individuálních účtů 
nezavádí, protože ona je to do jisté míry hra s ohněm – 
něco naslibuje, ale pak na to nebude mít. Takže to dělá 
poměrně netransparentně a nikdo vlastně dopředu 
neví, jakou penzi bude mít, často se dozví až na prahu 
důchodu. Problém je, že penzisté, a to je velká skupina 
lidí, mají silný a má silný hlas. Toho se politici bojí. 
Význam garantované složky proto roste a význam 
zásluhové složky se naopak skutečně zmenšuje. Jdeme 
opačným směrem…

Před rokem jsem v jiné kanceláři seděl s Mojmírem 
Hamplem a ten konstatoval, že evropská ekono-
mika hulí trávu, a česká jede dokonce na heroinu. 
Změnilo se něco?
Je to s každou krizí horší a horší. Za covidu se lidé na-
učili křičet o cokoliv a teď křičí víc a víc. Teď je to kvůli 
drahé elektřině. Před čtyřmi lety jsem řekl, že Green 
Deal bude drastickým zásahem do našich peněženek. 
Nic se neděje, všichni chtějí být zelení. Ale jen do té 
doby, než zjistí, že je to bude něco stát. Transformace 
ekonomiky na bezemisní ekonomiku je větší zásah, 
než jakým byl přechod od centrální ekonomiky k tržní. 
Máme z uhelných a plynových, a v Německu dokonce 
i jaderných elektráren, přejít na větrníky a slunečníky. 
Přitom ještě nemáme vyřešeno zálohování.

Je vůbec reálné v této situaci uvažovat, že v příš-
tím roce splníme inflační cíl, nebo se mu aspoň 
výrazně přiblížíme?
Ten problém je dlouhodobý. Klidně může být v příštím 
roce dvě procenta, ale nikdo neví, co přijde potom. 
A když bude inflace ročně čtyři, pět procent, líbit se 
nám to nebude.

Proč je inflace takovým strašákem? Přece pětipro-
centní inflace při desetiprocentním růstu HDP by 
neměla být problémem…
Růst inflaci tlumí, respektive její dopady. Do značné 
míry je s ní dokonce spojen. Pokud se přenáší do mezd, 
měl byste pravdu. Ale růst se často do mezd nepře-
náší a pak pociťujeme stagnaci. To je něco, co se stalo 
v minulém roce.

Takže má pravdu Josef Středula, když tvrdí, že 
firmy bohatnou a zaměstnanci chudnou?
V loňském roce ano, firemní sektor byl mimořádně 
ziskový, v řadě případů o stovky i tisíce procent. A za-
městnanci zhruba těch deset procent ztráceli. To byl 
fenomén maržové inflace.

20

SOUVISLOSTI



Corporate 
& Corporate Family
výhodné cestování pro firmy a jejich zaměstnance

le.cz/korporati



Svoboda jako předpoklad úspěchu
Jako druhý se ujal slova Cyril Svozil, viceprezident společnosti Fenix Group, kte-
rá se mimo jiné věnuje výrobě bateriových úložišť. Jeho hlavní myšlenkou bylo: 
„Klíčovým faktorem úspěchu je svoboda – tedy možnost dělat, co považuji za 
nejlepší, riskovat, jít za svým cílem. Nezbytnou součástí svobody je i možnost 
říkat své názory, diskutovat o nich.“ Podle něj ale svobody ubývá, začíná být 
povolen jen jeden názor: od covidu přes válku na Ukrajině až po Green Deal. 
Právě na posledně jmenovaném ukázal, že praktická nemožnost diskuze o něm 
znemožňuje najít racionální řešení a dopady začínají být vidět v energetické 
krizi. „Pokud nebude svoboda, nelze dosáhnout individuálního úspěchu – a bez 
mnoha individuálních úspěchů nebude ani úspěch kolektivní. Konference se 
účastní lidé, kteří se stali úspěšnými díky svobodnému prostředí po roce 1989. 
Ale dnes je úspěšný rozvoj ztížen mnoha regulacemi a restrikcemi a úspěšných 
startupů tedy bude ubývat.“
Velvyslanec Indické republiky, Jeho Excelence Hemant H. Kotalwar, připo-
menul příběh indického krále Ašóky, který si nejprve vydobyl velkou říši, pak 
ale konvertoval k buddhismu a rozhodl se přestat válčit. Právě zajištění míru 
a pokojný život jeho poddaných byl teprve tím pravým úspěchem. V tom 
jej následoval i Mahátma Gándhí, který dosáhl nezávislosti Indie mírovou 
cestou.

 Jakub Jukl          Comenius / Ivan Malý

KLÍČOVÉ FAKTORY ÚSPĚCHU
ČESKÝCH 100 NEJLEPŠÍCH 2023

V pátek 1. prosince byla v pražském Obecním domě předána ocenění Českých 
100 Nejlepších, vyhlašovaná společností Comenius. Galavečeru předcházela dopoledne 
konference Klíčové faktory úspěchu za účasti osobností z podnikatelské i veřejné sféry.

Na úvod přivítal řečníky i posluchače prezident 
společnosti Comenius Karel Muzikář, který 
představil hlavní myšlenky ceny Českých 100 

Nejlepších: „Nalézt, vybrat, zviditelnit a ocenit české 
firmy, podniky či společnosti z co nejširšího spektra 
ekonomických aktivit, které dosahují vynikajících, mi-
mořádných nebo pozitivně pozoruhodných výsledků. 
Výstižně to lze shrnout slovy: Českých 100 Nejlepších je 
soutěž vlastenecká.“
Karel Muzikář moderoval první blok konference. Jako 
první promluvil generál Karel Řehka, náčelník Generální-
ho štábu AČR. Konstatoval, že úspěch jednotlivce i celku 
by měly být v rovnováze. V diktaturách se obvykle zájmy 
jednotlivce upozaďují ve prospěch zájmu celku, my se 
ale dnes dostáváme do opačného extrému. „Bojíme se 
říct, že jednotlivec má nejen práva, ale i povinnosti,“ pro-
hlásil. To, co je pro úspěch důležité, je i moderně řečeno 
leadership, tedy schopnost vést. V současné době ale 
lídry, a zejména strategické lídry s jasnou vizí, postrádá-
me. Proto by mělo být naším zájmem je vychovávat.
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Předposledním z hostů prvního bloku byl Mons. Jan Balík, generální vikář praž-
ského arcibiskupství, pověřený ekonomickým řízením, který vnesl na konferenci 
i duchovní moment. Cílem hospodaření totiž podle něj není jen vytváření zisku, 
ale i pomoc druhým. Hovořil o takzvané Františkově ekonomice prosazované 
současným papežem, která dělí výnos na tři kategorie podle následného použití: 
první část jde zpět do firmy, druhá je použita na vzdělávání a třetí pak na pomoc 
potřebným. Podle těchto zásad se snaží hospodařit i pražské arcibiskupství a zisk 
používat kromě vlastního provozu i na humanitární projekty. Mons. Balík připo-
mněl Ježíšova slova Dávejte a bude vám dáno, a označil je za motto ekonomiky 
štědrosti.
První blok konference pak uzavřela Monika Nebeská, předsedkyně představenstva 
ZD Všestary, která podniká v zemědělské prvovýrobě již 28 let. A její recept na 
úspěch? „Nikdy jsem nechtěla být úspěšná,“ prohlásila. Člověk se má snažit být co 
nejlepší, ale nikoli co nejúspěšnější. Co je ale podle ní velký úspěch, který se opaku-
je každoročně, je to, že ze zrnek a sazenic vzejde úroda a vy můžete sklízet. Je to 
nejen úspěch, ale i zázrak, před kterým člověk stojí v pokoře.

KLÍČOVÉ FAKTORY ÚSPĚCHU 2023
XXVIII. ROČNÍK MEZINÁRODNÍ KONFERENCE,  
1. PROSINCE, OBECNÍ DŮM

Karel Muzikář – prezident, COMENIUS
Karel Řehka – náčelník Generálního štábu, ARMÁDA ČESKÉ REPUBLIKY
Cyril Svozil jr. – jednatel, AERS
Wolfram Schleuter – jednatel a majitel, CONCIERGE MEDICINE EUROPE
Jan Odehnal – jednatel, INTEN GROUP
J. E. Hemant H. Kotalwar – velvyslanec Indické republiky
Mons. Jan Balík – generální vikář, ARCIBISKUPSTVÍ PRAŽSKÉ
Monika Nebeská – předsedkyně představenstva, ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO VŠESTARY
Pavel Tykač – majitel, SEV.EN GROUP
Jiřina Nepalová – ředitelka a zakladatelka, RENOMIA
Ladislav Verner – majitel, SOMA
Tomáš Kopečný – vládní zmocněnec pro rekonstrukci Ukrajiny
Marcel Červený – majitel, BIQ GROUP
Jiří Štefl – majitel, OPTOKON
Tomáš Raška – zakladatel a předseda představenstva, NATLAND GROUP

Úspěch není náhoda
Po přestávce následoval druhý blok příspěvků a mode-
rování se ujal jeden z nejúspěšnějších českých podnika-
telů, majitel společnosti Sev.en Group Pavel Tykač.
Tentokrát hovořila jako první dáma paní Jiřina Nepalová, 
zakladatelka pojišťovací společnosti Renomia. „Úspěch 
není náhoda,“ řekla hned na začátku. „Je to cesta spojená 
s tvrdou prací. Pro úspěch je vždy dobré se učit u podob-
ných firem v cizině, protože zatímco Renomia slaví letos 
30 let, na západě jsou firmy, které fungují úspěšně 150 let. 
A důležitým základem úspěchu je i důvěra – důvěra ke 
kolegům i důvěryhodnost firmy ve vztahu k zákazníkům.“
Se zásadním příspěvkem vystoupil pan Ladislav Verner, 
majitel firmy Soma, výrobce tiskových strojů. Na úvod 
konstatoval, že 17. listopad byl počátek ztráty ekonomic-
ké svobody i ekonomické nezávislosti České republiky. 
Toto na první pohled šokující tvrzení podložil řadou čísel 
ve videoprezentaci. Základní problém podle něj nastal 
již v roce 1989, kdy se potkaly dvě oddělené soustavy, 
socialistická a kapitalistická, které byly schopny dodávat 
každá finální výrobky. „Místo toho, abychom šli cestou 
inovací a dále dodávali na trh kvalitnější finální výrobky, 
stali jsme se subdodavateli západních firem. To vedlo 
k podstatnému omezení finální výroby v České repub-
lice. Důsledkem je ekonomická závislost na západních 
firmách, pro které dílčí výrobky dodáváme, i fakt, že zisk 
z finálních výrobků odchází do ciziny. Je nesmysl oče-
kávat, že by jakákoli cizí firma k nám přesunula finální 
výrobu nebo výrobu klíčových komponent. Tu si všichni 
snaží držet doma. Jedinou cestou k prosperitě je zvýšení 
finální produkce v ČR a podpora domácích firem.“
Jako další promluvil Tomáš Kopečný, vládní zmocněnec 
pro Ukrajinu. Konstatoval, že pro úspěch v cizině je dů-
ležitá i podpora státu. Vyzval podnikatele, ať se nebojí 
oslovovat státní instituce s žádostí o podporu exportu: 
„Máme 110 zastupitelských úřadů, jednu z nejhustších 
sítí na světě.“ Ambasády podnikatelům vždy pomohou.
Tři předpoklady úspěchu vymezil Marcel Červený z IT 
společnosti Biq Group: „Mít vizi, přičemž vizí není, že 
vydělám peníze. Důležité jsou inovace a přizpůsobi-
vost. Je pravda, že v mnoha ohledech jsme tu oprav-
du sedm let za západem. A konečně je to sledování 
výsledků i zpětné vazby od zákazníků. Úspěch vzniká 
z vášně, kterou vložíme do našich snů.“
Celou konferenci pak shrnul Pavel Tykač. Zdůraznil, že 
když účastníci hovořili o budování firem, vždy používali 
slovo My, nikdy Já. Týmová práce je totiž nesmírně 
důležitá. Všichni mluvili o důležitosti vize a všichni po-
tvrzovali, jak je důležitý především selský rozum, ne ně-
jaké velkolepé teorie. A jeho vlastní názor na úspěch? 
„Hlavní je nelhat – především nelhat sám sobě. Nesmíte 
zaměňovat Jak to chci s tím, Jak to je, což často vidíme 
dnes nejen na situaci ohledně války na Ukrajině. Pokud 
člověk lže sám sobě o reálném stavu věcí, nerozhoduje 
se správně,“ prohlásil.
Po každém bloku konference následovala zajímavá mo-
derovaná diskuze. Její průběh, stejně jako videozáznam 
konference, můžete zhlédnout na stránkách společnos-
ti Comenius. 
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ČESKÁ LEGISLATIVA MNOHDY UMOŽŇUJE 
ŠIKANÓZNÍ VÝKON PRÁVA
Martin Purkyt | AK PURKYT & CO.

PODPORU ČESKÝM PODNIKATELŮM NECÍTÍM
Blanka Kropáčová Kalcsová | MEDIS

ČLOVĚK JE ANALOGOVÝ
Jan Vyskočil | ATERRA

OSOBNOSTI

BEZCHYBNÁ PRÁCE  
V KAŽDÉM KROKU
Malby Mikoláše Alše na fasádě hotelu Rott zaujmou na první pohled. 
Za pozornost však stojí i hnědo-bílá špaletová okna značky Trustav, 
která dávají pohledu na dům hloubku. V historickém srdci hlavního 
města proběhla výměna výplní s maximální opatrností – vzhledem 
k malované fasádě a římsám nebyl prostor pro chybu.

WWW.TRUSTAV.CZ

 Trustav / David Kraus



 Petr Karban
 archiv AK Purkyt &. Co.

S Martinem Purkytem, zakladatelem 
advokátní a mediační kanceláře 
Purkyt & Co., o problémech 
a limitujících faktorech českého 
soudnictví, významu kvalitního 
rozběhu i výhodách pozitivní 
motivace.

ČESKÁ LEGISLATIVA  
MNOHDY UMOŽŇUJE  
ŠIKANÓZNÍ VÝKON PRÁVA

Prezentujete se heslem Kde jiní končí, my začíná-
me. Co si pod tím mám představit?
Naše advokátní kancelář pracuje primárně pro sou-
kromý sektor – korporace, fyzické osoby, investory… 
Náš úspěch závisí na výsledku, na jejich úspěchu. Proto 
nejsme dodavatelem právních služeb, jsme partnerem 
v právních otázkách. Silnou složkou naší činnosti je ta 
analytická, musíme umět rychle zanalyzovat situaci, 
predikovat možné problémy a předcházet jim. Musíme 
být o krok napřed.

Vidíte, tak to já vnímám přesně opačně, že tam, 
kde jiní začínají, totiž řešením vzniklých problémů, 
vy končíte, protože díky tomu přístupu není co 
řešit, problémy nejsou…
I tak by se to dalo říct, možná změníme slogan… 
Bohužel, podnikání je nekonečný řetězec problémů. 
Proměnných je mnoho a my musíme vždy vědět, co 
může nastat, ať pozitivního, nebo právě i negativního. 
Naším úkolem je počítat i s problémy, které všemožné 
postupy logicky provázejí. To je naše výhoda a také dů-
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vod, proč za námi klienti chodí. Já říkám, že máme dobrý rozběh. My nejsme kancelář, 
která chce všechno dovést k soudu. Proto jsem před šesti lety složil zkoušky mediáto-
ra. Řadu problémů lze vyřešit bez soudu.

Možná už jen proto, že justice je zahlcená…
Aby nebyla, když soudit se v Česku skoro nic nestojí. Velmi se zasazuji o to, aby se 
zvýšily soudní poplatky. Když jsou soudní poplatky v řádu nízkých tisíců, tak se soudí 
každý. Prostě to zkusí. Nevezme si ani advokáta, aby ušetřil. Podání mají vady a všech-
no se zpomaluje. Navíc jak má vypadat práce soudů, když celý ten aparát pod soudci 
není vlastně vůbec adekvátně odměňován?

Proč není zaplacen aparát, když soudci jsou zaplaceni dobře?
Je otázka, jestli soudci jsou zaplaceni dobře. Já si to říct nedovolím. Neznám detailně 
platové podmínky všech soudců.

Na prvním stupni osmdesát, devadesát tisíc?
Nemyslím, že je to při nárocích na ně a jejich vytížení nějaký zvlášť dobrý plat. Nejsou 
asi zaplaceni úplně špatně, ale personál pod nimi ano. Přičemž kvalita soudnictví 
neleží jen na bedrech soudců. Ještě než soudce dostane případ na stůl, zabývá se jím 
několikrát soudní administrativa, musí se zkontrolovat náležitosti, správnost podání, 
poplatky, vyzvat k odstranění vad podání a tak dále… Když to jde dobře, je to práce 
na půl roku. A vždycky největší část práce odvádí první instance, ta to musí odpraco-
vat. Odvolací soudy už u většiny případů probíhají velmi rychle.

Dá se říct, že kvalita soudnictví je určována právě těmi prvoinstančními  
soudy?
To bych se neodvážil tvrdit. Ono vždy záleží na konkrétním případu, co žalujete.

Když bychom se soustředili na konkrétní problémy, co byste zmínil?
Asi nejvíc tíží naše klienty zmíněná délka soudního řízení. Jako problematické vidím 
pardony v exekučním a insolvenčním řízení. Vezměte, že vám někdo dluží milion. Vy 
jste eseróčko, z faktury jste odvedl DPH, zaplatil zaměstnance, máte ji v příjmech, tak 
ji i zdaníte. A ten dotyčný je v oddlužení a vám za tři roky zaplatí padesát tisíc korun. 
Když soud řekne, že je to v pořádku, že udělal maximum, tak splnil svou povinnost 
a nic víc nedostanete.

Není nějaká minimální hranice, kterou musí dlužník splatit?
V novém návrhu už ne, bude to na posouzení soudu. Problémem je i zákoník práce, 
protože ochrana zaměstnanců je taková, že jako zaměstnavatel máte v mnoha přípa-
dech naprosto svázané ruce. A v současnosti vnímám jako největší problém nepředví-
datelnost právního prostředí. Měsíce jsme se bavili o daňových a úsporných balíč-
cích, my už jsme to ani nečetli. Nemá to žádný smysl. Neumíme pracovat s amébou, 
s něčím, co nemá zřetelné obrysy a neustále se vám to v čase mění. Co bude platit za 
týden? A co za měsíc? A na co se má připravit společnost, která zaměstnává v regio-
nu stovky či tisíce lidí? Dochází to někomu?

Na začátku jste říkal, že musíte být připraveni. Fakt jste to nečetli?
Ne. Musíme být připraveni, ale můžeme se začít připravovat až ve chvíli, kdy víme, na 
co… Dokud nevíme, co bude platit, nejsme schopni radit.

Takže vždy čekáte, až zákon podepíše prezident?
To už by zase bylo pozdě. Už od procesu schvalování v Poslanecké sněmovně si to 
hlídáme, když to projde podvýbory a výbory a jde to do pléna, už musíme zpozornět. 
Když zákon projde Poslaneckou sněmovnou a jde do Senátu, už má pevné kontury.

Vy jste zmínil problémy prostředí, které vás pálí. Ale co ta druhá optika – jaké 
právní problémy pálí společnosti, co řešíte nejčastěji?
Když já to takhle nedělím. Naše práce je, aby se klientům dařilo a měli co nejméně 
problémů, případně aby problémy na ně měly minimální dopad.

Takže nejste úplně typická právní kancelář, kam 
přijdu, když mám problém…
Můžete přijít, když máte problém. My ho analyzujeme 
a případně vám nabídneme právní službu, budeme 
hledat cestu, jak problém vyřešit nebo alespoň minima-
lizovat. Ale v drtivé většině pracujeme jako dlouhodobí 
partneři.

Velké společnosti jsou na takový vztah zvyklé, 
platí to i pro menší společnosti?
To není o velikosti společnosti. Neznám žádnou 
úspěšnou společnost, která by důležité aspekty svého 
podnikání neřešila s právníky a advokáty. Mám kolegy, 
kteří byli i u vzniku startupů. A ne, že dali pouze 
právní službu, což je základ, ale přispěli i myšlenkou. 
Jen pošetilý podnikatel jde totiž za právníky, až když 
má problém. Oni podnikatelé velmi dobře vědí, že 
podnikání je riziko. A právníky si najímají proto, aby 
jim rizika popsali a připravili je na ně tak, aby případné 
škody byly co nejmenší nebo vůbec žádné. Takže naším 
úkolem je říct, která rizika jsou uchopitelná a hlavně jak. 
To je trend moderní advokacie.

Co je pro byznysové advokáty nejdůležitější kom-
petencí?
Samozřejmě odbornost, ale to je nutný profesní základ. 
V první řadě jsou to ale loajalita a mlčenlivost. Musíte 
umět odmítnout právní službu, která by i potenciálně 
byla nebo mohla být v kolizi nebo znamenala zhoršení 
vztahů. To je nepřekročitelná hranice. Já vždycky říkám, 
že nejsme na prodej, ale naše služby jsou ke koupi.

Dá se srovnat české právní prostředí s evropským?
Máme nad sebou Evropskou unii a její směrnice. 
Historicky jsme byli Rakousko-Uhersko a právní základ 
máme obdobný.

Je srovnatelný i pohled z druhé strany, náš respekt 
k právu, pravidlům?
To souvisí se systémem. V Evropě je to velice podobné, 
ale u nás měla a stále má zásadní vliv přetržená konti-
nuita, mám na mysli éru socialismu, která v nás prostě 
zakořenila jiné principy, než které znala západní Evropa. 
Cítím to velmi silně, byť jsem zažil tu dobu jen kouskem 
dětství. Všechno tu fungovalo jinak. Stačí vyjet do které-
koliv západní metropole a vnímat vztah firem a státu. To 
je rozdíl, který jsme nedohnali, a ještě pár let nedožene-
me. Je prostě rozdíl, když v Brně je společnost třicet let 
a v Janově sto padesát. Ale pozor, nemyslím si, že žití 
v České republice je na horší úrovni. Nemám rád ty řeči, 
že tady nic nefunguje a všude je to lepší. Takovým lidem 
říkám: Jeď tam, kde si myslíš, že je to lepší, přijeď tam 
autobusem a zkus tam pár měsíců normálně žít a pra-
covat, řešit každodenní osobní, pracovní a rodinné ani 
ne problémy, ale běžné situace. A pak si řekneme. Ale já 
jsem vám trochu utekl od otázky. Respekt a systém. To 
jsou dvě spojité nádoby, systém tvoří respekt. Typickou 
ukázkou je Rakousko, kde se silniční piráti z celé Evropy 
s těmi nejsilnějšími sportovními vozy chovají jako běžní 

27

OSOBNOSTI



řidiči. Mají absolutní respekt. Protože rakouská policie jim to auto klidně zabaví. 
Postih za prohřešek musí být alarmující.

A vymahatelný…
Ano, mluvíme o špatné vymahatelnosti práva. Ale ono je to ještě horší, u nás 
chybí vůbec elementární jistota, že se práva v nějaké dohledné době domůžete. 
A to se projevuje i tím, že v obecném právním povědomí zcela chybí schopnost 
analyzovat následky případné prohry.

Kdo je váš typický klient?
Vy chcete slyšet segment nebo typ či velikost společnosti, ale my to vnímáme 
jinak. Abychom si udrželi kvalitu služby, přijímáme pouze takovou práci, kde 
mohou naše služby být efektivní.

To znamená…
Že se někomu děje bezpráví a je potřeba domáhat se spravedlnosti…

Použil jste slovo spravedlnost, ale cílem práva údajně není spravedlnost.
Aby byl člověk dobrým advokátem, nesmí nad spravedlností nikdy zlomit hůl. 
Toto já osobně cítím velmi silně. Žijeme v systému, jehož součástí je bohužel 

AK PURKYT & CO.
ADVOKÁTNÍ A MEDIAČNÍ KANCELÁŘ POSKYTUJE 
PRÁVNÍ SLUŽBY S VYSOCE PROFESIONÁLNÍM 
STANDARDEM – ZAHRNUJE ŠIROKÉ SPEKTRUM 
VZÁJEMNĚ PROPOJENÝCH SPECIALIZOVANÝCH 
OBLASTÍ, COŽ KANCELÁŘI UMOŽŇUJE POSKYTOVAT 
KLIENTŮM ÚPLNÉ A KOORDINOVANÉ PRÁVNÍ 
PORADENSTVÍ. KRÉDEM JE EFEKTIVNÍ PRÁVNÍ 
PORADENSTVÍ S CÍLEM MINIMALIZOVAT NÁKLADY 
KLIENTA.

MLUVÍME O ŠPATNÉ VYMAHATELNOSTI PRÁVA. ALE ONO JE 
TO JEŠTĚ HORŠÍ, U NÁS CHYBÍ VŮBEC ELEMENTÁRNÍ JISTOTA, 
ŽE SE PRÁVA V NĚJAKÉ DOHLEDNÉ DOBĚ DOMŮŽETE.
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i bezpráví. A proto je tu justice, jejíž úlohou je nalézat spravedlnost. A advokacie má 
justici pomáhat. Vezměte si právo na spravedlivý proces, které svým občanům ga-
rantuje nezávislou a nestrannou soudní moc. Jeho podstatou je možnost domáhat se 
svých práv u nestranného soudu, třeba za pomoci advokáta, a jeho porušení jakožto 
základního lidského práva je postižitelné nejenom na zákonné úrovni, ale i prostřed-
nictvím ochrany ústavněprávní.

Není naším problémem, že zákonů máme strašně moc?
Ano, je. Zákony mají stanovit mantinely, základní, řekněme obecné normy toho, co 
ano a co ne, nikoli postihnout každou odchylku, řešení každé potenciální situace. 
I to je příčinou zahlcenosti soudního systému. Vyrábíme ad hoc zákony a přijímáme 
ad hoc rozhodnutí, aniž bychom přemýšleli nad tím, jaké to bude mít dlouhodobé 
následky, ne dnes, ale za rok, dva, pět, deset let. A točíme se v kruhu. Měli bychom 
k zákonům přistupovat jinak. Zákonodárná moc přísluší Parlamentu.

Nechceme po něm moc?
I kdyby, pořád to musíme chtít.

V úvodu jste zmínil mediátorství, to není úplně obvyklá disciplína v advokát-
ních kancelářích. Ale jistě má v byznysovém světě své výhody. Kde je vidíte?
V rychlosti a v efektivitě.

Jak probíhá byznysová mediace?
V západním světě, zejména v USA, je na zcela jiné úrovni. Ale i u nás je to stále častěji 
využívaný instrument. Dokonce soud může nařídit setkání s mediátorem. Pozor, to 
není mediace. Zrovna dnes jsem tu měl v deset hodin takto nařízené setkání dvou 
stran…

Co se na takovém setkání řeší?
Především to, zda skutečně k mediaci dojde, zda je k takovému postupu vůbec vůle, 
a pokud ano, pak osoba mediátora.

A když se strany shodnou?
Tak není úkolem mediátora řešit nějaké problémy ani rozhodovat, kdo je a není v prá-
vu, ale přivést strany k jednání a dohodě. Vlastně je mediátor jakýsi stmelující prvek 
v prostředí.

Nakolik byznysové prostředí má o mediaci povědomí a nakolik ji využívá? Měl 
jsem za to, že se mediace využívá především v civilních sporech, o majetek 
manželů, o děti…
Já myslím, že se to celkem daří i v byznysu, soudy už se s tím instrumentem naučily 
pracovat a využívají jej, znám dokonce advokáty, kteří ukončili advokátní praxi a dě-
lají jenom mediace. Ona je to totiž zcela odlišná disciplína a z vlastní zkušenosti mohu 
říci, že není úplně jednoduché přepnout z myšlení advokáta do myšlení mediátora. Je 
to úplně jiný přístup, výběr slov. Nehodnotíte nic analyticky, snažíte se hledat poziti-
va, to, co strany spojuje.

Kde je prostor pro mediaci? Vždyť pro byznys tu vedle soudů jsou ještě roz-
hodci a rozhodčí řízení…
Ten prostor je obrovský, je vlastně takřka všude, kde je alespoň elementární od-
povědnost a vůle řešit situaci. Soud musí postupovat explicitně podle zákona. Bu-
dete mít pravdu, ale nejste schopen tu pravdu prokázat a prohrajete. Výsledkem 
soudního řízení je rozsudek. Rozhodce je také vázán zákony a podobně jako soud 
posuzuje a kvalifikuje skutečnosti. Výsledkem jeho práce je rozhodčí nález, což je 
de facto rozsudek. Mediátor nic nekvalifikuje, není ničím vázán. Mě jako mediátora 
ani nezajímá, jestli existuje nějaká smlouva, k jejímuž porušení mohlo dojít. Ne-
používám ostrá slova jako spor nebo vina. Jen se snažím vést strany k tomu, aby 
vyřešily situaci, která mezi nimi nastala. Třeba tím, že mohu poukázat na důsledky, 
které by mělo její neřešení. Výsledkem mediace je dohoda. Nepotřebuji žádná 
odůvodnění jako soudce nebo rozhodce, nevynáším soudy, nehodnotím, nejsem 

ani za obsah dohody odpovědný, vyjma toho, že 
hlídám její zákonné náležitosti. Pouze přivedu strany 
k dohodě…

Jinými slovy, rozsudek a rozhodčí nález jsou práv-
ně závazné…
… a mediační dohoda rovněž. Je to právně závazná 
dobrovolná dohoda, jako je závazná jakákoliv jiná dob-
rovolná smlouva.

Její plnění tedy může být exekučně nařízeno?
Pokud si ji necháte schválit soudem, tak ano. Z mého 
pohledu je úspěšná mediace maximem možného. Rych-
lejší a efektivnější než soud nebo rozhodce. Neexistuje 
odvolání, nemáte odpůrce, protože se dohodnete.

Má to i ten psychologický efekt, že když je to dob-
rovolná dohoda, bývá i větší ochota ji plnit, než je 
tomu u rozsudků?
Ano. Podpis pro řadu lidí mnoho neznamená, ale trou-
fám si říct, že je to menšina. Pro většinu je to skutečně 
závazek. Moje zkušenost říká, že motivace dohodou je 
pozitivní.

Je mediace pro společnosti levnější?
Bezesporu. Stačí jen vzít v potaz délku soudních sporů 
a související náklady. Ale za hlavní výhodu považuji 
to, že v relativně krátké době, jistě kratší, než by bylo 
soudní řízení, vyřešíte situaci, která vám působí pro-
blém. Zůstaňme u toho příkladu, když vám někdo dluží 
milion. Soudně se to potáhne jistě více než rok, spíše 
mnohem déle. Mediačně je to otázka několika měsí-
ců. A když dohoda nebude plněna, můžete přistoupit 
okamžitě k exekuci.

Zmínil jste váš kvalitní rozběh, pojďme závěrem 
zkusit jeho malou ukázku. Kde vidíte v horizon-
tu dvou tří let problémy, kterým se společnosti 
možná budou muset věnovat, a přitom to ještě ani 
netuší?
To po mně chcete věštění z křišťálové koule v našem 
těžko předvídatelném prostředí, o němž jsme mluvili. 
Ale naznačím jednu oblast, která nezbytně bude muset 
projít revitalizací, a to je stavební řízení a development. 
Je to jedna z našich absolutních specializací a dovolím 
si říct, že pokud bychom zůstali jako země zakonzer-
vováni v současném stavu, bude to smrtící. Změny, 
které proběhly, jsou absolutně nedostatečné. Chceme 
po investorovi, aby dal nemalé prostředky do nákupu 
pozemků, ale nemá žádnou, ani tu nejelementárnější 
jistotu, kdy bude moci stavět. Troufám si konstatovat, 
že česká stavební legislativa umožňuje šikanózní výkon 
práva. Žijeme v právním státě a každý máme svá práva, 
ale jejich aplikace musí mít svoje limity. A prosazování 
práva se musí dít na základech odpovědnosti. To u nás 
postrádám a výsledkem je nejen právní, ale v koneč-
ném důsledku ekonomická nejistota. Doufám, že pozi-
tivní roli v tomto ohledu sehraje právě Evropská unie, 
toto je totiž přesně prostor pro harmonizaci unijního 
práva. 
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PODPORU ČESKÝM 
PODNIKATELŮM NECÍTÍM
Koncern MEDIS představuje ryze české uskupení firem podnikajících v oblastech stavebnictví, 
strojírenství, služeb a zemědělství. Jeho základ začal vznikat před třiatřiceti lety a od počátku 
v jeho vedení na různých pozicích působila JUDr. Blanka Kalcsová. Nyní jako majitelka postupně 
vedení předává, z jejích bohatých zkušeností čerpá její dcera Blanka Kropáčová Kalcsová, s níž 
jsme si povídali nejen o nástupnictví v rodinném koncernu.

 Petr Karban
 archiv MEDIS

Dospívající slečny mívají různé představy o své 
budoucnosti, málokterá asi sní o tom, že povede 
tak různorodé společnosti tvořící jednu koncerno-
vou rodinu. Jaké byly v osmnácti, dvaceti letech 
vaše představy o kariéře?
Já jsem v podstatě již od gymnázia tíhla k právu a svoji 
budoucnost spojovala především s ním. S ohledem na 
moje rodinné zázemí (oba rodiče jsou právníci), zálibu 
v historii, cestování a jazycích bylo celkem jasnou 
volbou. Nad to jsem ale už v té době začala působit 
v orgánech některých koncernových společností a přes 
advokátní kancelář svého otce se mi právo a koncern 
postupně pěkně propojovaly, takže jsem mimo dění 
v koncernu vlastně nikdy zase tolik nestála, byť jsem 
ho vnímala spíše z pozice řešení právních problémů při 
uzavírání smluv nebo vymáhání jejich plnění.

Co vás přivedlo k rozhodnutí angažovat se v ro-
dinném koncernu?
Přiznám se, že jsem si chvíli pohrávala s myšlenkou 
věnovat se pouze právu, a to dokonce na mezinárod-
ním poli, kdy jsem si na půl roku vyzkoušela jako stá-
žistka práci právníka u Evropského soudu pro lidská 
práva ve Štrasburku. Bylo to období, na které velmi 
ráda vzpomínám, a jsem za tuto zkušenost vděčná, 
ale nakonec láska k domovu zvítězila a vrátila jsem 
se zpět do Čech rozhodnutá stát se advokátkou 
a převzít advokátní praxi po otci. Jak se postupně 
měnil právní řád ČR a stoupala intenzita spolupráce 
mezi koncernovými společnostmi a naší advokátní 
kanceláří, zapojovala jsem se více do dění jednotli-
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vých společností i jinak. V naší rodině se sice snažíme 
oddělovat práci od klidu domova, ale ne vždy to 
jde, navíc určitá rozhodnutí děláme spíše na rodinné 
půdě než v rámci běžné denní pracovní agendy, pro-
to jsem postupně začala vnímat potřebu rozhodnout 
se, co bude s koncernem dál. Přece jenom v něm spo-
lu se sestrou žijeme de facto od dětství. Když se mně 
narodily děti, pro které chci samozřejmě perspektivní 
budoucnost, a když se sestra rozhodla pro trestní 
právo a kariéru ve veřejné správě, přišlo mně nezod-
povědné nechat bez dalšího pokračování všechny ty 
roky práce mých rodičů, dalších členů rodiny, kteří 
se spolu s nimi na fungování koncernu podíleli nebo 
stále podílejí, i roky práce mě samotné a ostatních 
lidí z koncernu.

Přestože jste firmu znala a na svou pozici jste se 
připravovala, realita se často s očekáváním nepo-
tkává. Pohled z křesla šéfa bývá často jiný. V čem 
překvapil vás?
Domnívám se, že vše je o lidech, a řízení velkého 
celku, jakým je náš koncern MEDIS, je také hodně 
o lidech a vztazích mezi nimi a ty mě někdy velmi pře-
kvapují. Na druhou stranu si stále udržujeme charakter 
rodinného koncernu a mnoho lidí z koncernu napříč 
všemi pracovními pozicemi osobně znám, což mně 
pak v další práci velmi pomáhá. No, a neodpustím si 
také nezmínit, jak moc mě neustále překvapuje pří-
stup státu k podnikatelům, zejména k těm vlastním – 
českým. Necítím tu podporu a hrdost na to, že jsou tu 
lidé, kteří dokázali vlastní tvrdou prací bez pomoci ci-
zího kapitálu vybudovat úspěšné firmy, které tu platí 
daně, zaměstnávají spoustu lidí a podílí se na rozvoji 
našeho státu. Stát soustavně zavaluje podnikatele 
nadbytečnou administrativou a nejen, že nechrání své 
trhy, naopak je bez rozumu otevírá „cizákům“, kteří 
ničím do státního rozpočtu nepřispějí nebo alespoň 
ne dlouhodobě, nemají tu žádné zázemí, a až se jim tu 
přestane líbit, odejdou, aniž by je Česká republika dál 
nějak zajímala. Překvapuje mě, že například v země-
dělství se po změnách v dotační politice podporuje 
nicnedělání před vlastní výrobou a soběstačností. Je 
toto v pořádku?

S čím jste do vedení firmy nastupovala – co byl 
váš cíl a co jste jí chtěla přinést?
Jako předsedkyně představenstva řídící společnosti 
mám spolu s ostatními jeho členy za úkol dohlížet 
na fungování celého koncernu a nastavení strategie 
a plánů pro všechny jeho společnosti. Každá společ-
nost má portfolio svých činností a své vlastní zájmy, 
potřeby a problémy, se kterými musíme pracovat. 
Mým cílem bylo a je rozvíjet jednotlivé společnos-
ti a samozřejmě prosperovat. Zároveň chci, aby si 
jednotlivé společnosti koncernu, resp. lidé v nich 
působící, uvědomovali sílu a výhodu této rozmanitos-
ti a využívali je naplno ve svůj prospěch tak, abychom 
byli na našem trhu silní nejen jako jednotlivé české 
společnosti, ale i jako velké výhradně české uskupe-
ní. Já jsem totiž i přesto, že často nejsem spokojena 

s rozhodnutími politiků, hrdá na to, co jsme s našimi lidmi dokázali a že jsem Češka.
Chci, aby moje děti jednou koncern přebíraly ve skvělé kondici a mohly pokračovat 
v rodinné tradici.

Měla jste potřebu nějakých výraznějších změn?
Myslím, že změny se u nás dějí stále. Koncern je živý organismus a jeho přiro-
zený vývoj s sebou přináší objektivní potřebu změn, navíc nás vláda a Evropská 
unie neustále zásobují novými pravidly a požadavky, které nás nutí k neustálým 
změnám. Nyní se např. chystáme na zavedení ESG, což je zjednodušeně řečeno 
nefinanční reporting mapující velmi podrobně činnost firmy v oblasti environ-
mentální, sociální a jejího řízení. Jsem samozřejmě pro společenskou udržitelnost 
a chci, aby měly mé děti kde žít a aby se jim žilo dobře, je v zájmu nás všech cho-
vat se odpovědně ve všech výše uvedených oblastech, ale toto nařízení osobně 
považuji za nadbytečnou administrativní zátěž. Nějak se čím dál častěji vytrácí 
zdravý rozum.

Koncern a jeho firmy zakládala a dlouho také vedla vaše matka. Vztah matek 
a dcer bývá často poznamenán soupeřením. Projevilo se nějak v byznysové 
rovině?
Nebudu zastírat, že na některé záležitosti máme každá rozdílný názor a občas disku-
tujeme živěji, než je možná potřeba, ale v zásadních otázkách se shodneme. Přece 
jenom se stále učím a jsem ráda, že mi je oporou.

Vaše matka rodinný koncern budovala a vtiskla mu tvář. Nyní je tedy řada na 
vás – jak a kde byste chtěla koncern MEDIS vidět za třicet let?
To je těžká otázka, když uvážím, jak problematicky se plánuje vývoj na další rok, 
natož co bude za 30 let. Rozhodně bych ale chtěla být stejně úspěšná. Chci, aby 
se koncern dále rozvíjel a expandoval. V každé jednotlivé společnosti máme 
svoje představy plány a byla bych ráda, aby se staly skutečností. Například u naší 
největší společnosti M - SILNICE a. s., chci, aby nadále posilovala svoje odborné 
reference a zkušenosti, aby mohla nabídnout realizaci jakékoliv stavební zakázky 
primárně vlastními silami. Pracujeme i na rozšíření okruhu jejích činností, které by 
nám samozřejmě umožnily dále expandovat. To samé ale vlastně platí i u všech 
ostatních společností. Mojí srdcovou záležitostí je naše Zemědělská a. s., Výšina, 
kde bych ráda jednou viděla další nové stáje pro zvířata a moderní ekologické 
zemědělství. Chci, aby koncern MEDIS lidé vnímali jako spolehlivého, stabilního, 
zkrátka top zaměstnavatele s pevným kvalitním zázemím, aby měli každodenní 
radost z práce.

Jestli se nemýlím, v koncernu se angažuje i váš manžel. Máte recept, jak ideál-
ně sladit rodinné, partnerské a firemní linie?
My se s manželem skvěle doplňujeme. Sdílíme spolu informace a v podstatě se spolu 
o všem radíme, což je obrovská výhoda. Oba víme, jak to v koncernu chodí, řadu 
úkolů si dělíme a rozumíme si, když už je toho někdy na některého z nás moc. Samo-
zřejmostí je i umění odpočinku a nicnedělání, což se také snažíme dodržovat. Máme 
společné záliby ve sportech a cestování, při kterých se nám daří se správně odreago-
vat. Základem všeho je samozřejmě umění vzájemné komunikace a důvěra.

Nástupnictví je aktuální téma stovek českých firem, co byste jim ze své zkuše-
nosti mohla a chtěla vzkázat?
Doporučila bych tuto životní etapu nepodceňovat. Jsem ráda, že jsem si mohla 
svobodně vybrat a zkusit si také něco jiného, to je jistě správný přístup, na druhou 
stranu bych v určité fázi svého života přivítala intenzivnější přípravu na tuto pozi-
ci. Samozřejmě se může zdát, že stačí mít talent a vše půjde samo, ale to je lichá 
představa. Důležité jsou znalosti, informace a historické souvislosti, které leckdy ví 
jen majitel – rodina, a proto je třeba je opravdu všechny a co nejdříve nové generaci 
předat. Je proto dobré si svého nástupce opravdu vychovat a intenzivně se mu věno-
vat. V neposlední řadě je velmi důležité obklopit se schopnými a loajálními lidmi, kteří 
s vámi vytvoří tým a budou i vás posouvat dále. 
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na dost individuálním přístupu. Znamená to, že když přijde nový klient, neříkáme mu, 
jak to bude, ale nejdříve se ptáme, co potřebuje. Věříme, že poradenství a účetnictví 
má sloužit firmám, ne státu a účetním.
Sám ale věřím, že během několika let se celá profese promění. Zatím jsme si povídali 
spíše o účetnictví, ale technologie určitě zasáhne ještě více do poradenství a daňového 
poradenství. Už teď se hodně diskutuje o nasazení v advokátní praxi a u nás je to dost 
podobné. Podklady pro stanoviska, prohledávání velkých objemů dat, výstupy pro další 
použití, to vše se zdá, že může dělat nějaká forma umělé inteligence. Velkou výzvou pro 
nás pro všechny bude se na to adaptovat. Vymyslet, jak nejlépe technologie použít, ale 
také to, jak čelit protistraně, která bude obdobné systémy mít. Je jasné, že sám člověk 
nenačte například tolik judikatury, co za pár minut zvládne nějaký cyber parťák. Na dru-
hou stranu si nemyslím, že bude možné v blízké době nahradit úsudek živého poradce.

Jaký tedy podle tebe bude vývoj v nejbližších letech?
My pracujeme převážně pro střední a menší české firmy. Dokážu tedy hodnotit hlavně 
tuto oblast. Myslím si, že se jedná o poměrně konzervativní prostředí a samozřejmě 
není složeno pouze z lidí do třiceti let, kteří asi akceptují technologie lépe.
Jak jsem se snažil popsat výše – myslím, že největší výzva je skloubit dohromady to 
nejlepší z obou světů. Nedělat inovace pro inovace, ale použít přicházející techno-
logie k tomu, aby ulevili od rutinní práce, která po pravdě nikoho nebaví. Předpoklá-
dám, doufám a těším se, že když se nám podaří odbourat podstatnou část rutinní 
práce, zbude více času a energie na část kreativní. V oblasti účetnictví je to zvláště 
samotné účtování, což je z velké části pouze pořizování dat. Je nesmírně důležité mít 
správná data, abys mohl dělat správná rozhodnutí. Mám pořád pocit, že nám tahle 
fáze zabírá neúměrně času a musí ji dělat vysoce kvalifikovaní lidé, aby se na výstupy 
dalo spolehnout. Tím ale zároveň plýtváme potenciálem těchto lidí.
Zároveň pak musíme pokročit v samotné práci s daty. To se myslím týká velké části 
podnikatelské populace. Stále se dost často setkáváme s tím, že účetnictví je pro 
účely finančáku a majitel firmy si vede své paralelní statistiky a rozhoduje se mimo 
systém účetnictví. Přitom účetnictví nebylo vymyšleno pro účely daní, ale jako služba 
podnikateli.
V určitých ohledech je to i o jakési edukaci nebo evangelizaci prostředí. V mnoha 
případech klientovi zaměstnanci prostě nemají čas zkoumat, jak by se daly jejich 
procesy zlepšit. Znovu se vrátím k účetnictví, které je mnohdy používáno pouze pro 
výpočet daní a majitel firmy si vede statistiky vedle v excelu. Naší rolí je vysvětlit, že 
když majitel firmy použije digitální nástroje, a to již běžně dostupné, a nastaví zaúčto-
vání dokladů správně podle povahy svého podnikání, může získávat prakticky online 
data pro řízení své firmy. Ušetří tak obrovské množství času a dívá se na nezkreslenou 
realitu – AI se málokdy uklikne nebo omylem posune desetinnou čárku, ať už jakým-
koliv směrem. Umíme pomoci takové nástroje nasadit, ale druhá strana musí chtít.

 Jaroslav Antoš        archiv Aterra

LIDMI TO VŠECHNO ZAČÍNÁ I KONČÍ

ČLOVĚK JE ANALOGOVÝ
S Honzou Vyskočilem se známe a tykáme si. Proto si dovolíme tykání i v rámci 
rozhovoru. Trendem doby jsou inovace. Ty mimo jiné stojíš v čele poradenské 
a účetní firmy. Jak se inovace dotýkají vašeho podnikání?

Předpokládám, že máš na mysli inovaci tech-
nickou a ne legislativní, která se na nás hrne 
každým dnem a byl bych spíše příznivcem jejího 

zvolnění… V technické oblasti je jistě pravda, že žijeme 
ve velmi zajímavé době. Ze všech stran zaznívají hlasy 
o umělé inteligenci, náhradě některých profesí a po-
dobně. Sami na automatizaci pracujeme již delší dobu. 
Na druhou stranu není po pravdě úplně snadné zavést 
nové technologie do klientského zpracování účetnictví. 
Všechny současné postupy zatím těží z většího množ-
ství opakovaných operací. Zkrátka robota musíš něco 
naučit, a to samo o sobě stojí čas i peníze. Pokud není 
opakování dost, ekonomicky zatím stále dává smysl 
udělat to ručně. Ale zdaleka to není jediný problém.

Co tedy vidíš jako základní problém plošnějšího 
nasazení?
Myslím, že je jich celá řada. Především, základem pod-
nikání jsou lidé. Ne každý je uzpůsoben k překotné ino-
vaci. Stále jsou klienti, kterým není příjemná ani online 
schůzka. Zkrátka očekávají, že si s někým popovídají.
Další otázkou je tým. Časový tlak na kolegy v účetním 
oddělení v zásadě stále roste. S každou novou legisla-
tivou přichází další povinnost. Navíc inovace na straně 
státu mnohdy vede k tomu, že se zatížení přesune 
z jeho strany na stranu naši. Naše profese je navíc cyk-
lická, tedy v momentě, kdy něco dokončíš, začínáš zase 
od začátku pracovat na dalším období.
Jako příklad můžeme uvést třeba některé výkazy, které 
bylo dříve možno podat ve scanu. Dnes je vše nutno 
vyplnit v datové podobě a kvalifikovaně podat.
Aby měla jakákoli inovace význam, musí v konečném dů-
sledku ušetřit práci. Jinak je to samoúčelné, a děláš to jen 
proto, abys mohl někde vykázat, že inovuješ. Na začátku 
je to vždycky práce navíc. Ten si najdeš, když věříš, že to 
nakonec bude přínosné. Tady nám pomalu dochází víra.

Lidem se do toho nechce?
Tak to úplně není. Ale jedná se o podporu byznysu. Po 
celou dobu existence společnosti Aterra si zakládáme 
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Takže ta zásadní inovace vlastně podle mě většinou není prvoplánově technologická. 
Technologie je pouze prostředek, jak co nejrychleji získat co nejpřesnější informace, 
a pak s nimi stejně rychle a pohodlně pracovat. Na začátku a na konci ale vždycky 
budou lidé, a proto je nesmíme z úvah vynechávat.

Z tvých slov cítím určitou skepsi
Naopak. Já jsem velký příznivec inovací. Podnikám i v jiných oborech, než je pora-
denství. Pracujeme na spoustě inovativních a zajímavých projektů. Vždycky se ale 
snažíme dívat na propojení inovativního světa se současnou realitou. Stále si myslím, 
že člověk je prozatím analogový a inovace je do jeho světa potřeba správně napojit.
Základní rámec je proto podle mě stejný po staletí. Úspěšný produkt nebo služba 
musí někomu posloužit. Je jedno, jestli jenom tím, že mu udělá radost a zabaví ho, 
nebo ušetří čas, nebo místo něho složí uhlí. Z některých inovací mám pocit, že se 
dělají jen pro tu inovaci. Možná je to přirozený běh věcí a později se zjistí, k čemu to 
vlastně bylo dobré, ale mě to nebaví. Osobně vždycky musím aspoň tušit, pro koho 
bude projekt užitečný.

Vybíráte si tedy klienty, pro které budete pracovat?
Ne podle projektu. Klienta odmítáme, když se nám nezdá důvěryhodný. Ale z hlediska 
projektů ne a také neodmítáme malé klienty. Myslím, že poradce by měl být hlavně 

srozumitelný a hledat cesty. V první řadě se snažíme 
vnímat i osobnost klienta, jeho postoj k podnikání, jeho 
citlivost na riziko. Podle mne není univerzální postup 
téměř na nic. Samozřejmě se situace opakují. Ale 
i jako daňový poradce si umím představit, že jednomu 
klientovi doporučím jít do sporu a ve stejné situaci to 
druhému rozmluvím. Sám spor má totiž kromě peněz 
i další složky, dopadající do běžného života. Někdo má 
adrenalin rád, někdo zas preferuje klidný spánek.

A jsme zase u lidí?
No jasně. Až budou podnikat roboti, tak já budu muset 
jít do důchodu.

Na to nemáš ještě věk…
Jasně, ještě se nechystám. Musíme přemýšlet, jak 
implementovat změny a sebe do změn, jak inovovat 
myšlení. U nás samotných i u našich klientů. Velká část 
našeho soustředění musí být zaměřena na automati-
zaci procesů. Tím nemyslím jenom převedení procesu 
do digitální podoby. Musí to být hlavně o zjednodušení 
nebo jiné změně. Skoro nikdy nejde jen překlopit vče-
rejšek do elektronického světa, efektivně digitalizovat 
se dá teprve dobře odladěný a promyšlený proces.
A znovu jsme u toho. I když budeme mít proces 
odladěný a technicky bude možné ho převést do 
digitálního prostředí a pomocí software ho automati-
zovat, nikdy není úspěch zaručen. Překážkou mohou 
být uživatelé, kteří změnu nemusí akceptovat. Je třeba 
hodně komunikovat, vnímat specifika prostředí a někdy 
prostě netlačit na pilu. Když se vše podaří, může jít 
o velký kvalitativní skok.
Ale nesmí se nám vytratit normální komunikace. Pořád 
je podle mne podnikání založeno i na věcech, které do 
databáze nedostaneš. A to je na něm hezké, ne? 

JAN VYSKOČIL
JE MAJORITNÍM A ŘÍDÍCÍM PARTNEREM 
HOLDINGU ATERRA, KTERÝ SE ZABÝVÁ 
PORADENSTVÍM A ÚČETNICTVÍM. OD ROKU 
2004 JE DAŇOVÝ PORADCE. PROSTŘEDNICTVÍM 
RODINNÉHO HOLDINGU GREATIVITY GROUP 
PODNIKÁ I V JINÝCH OBORECH.
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  Jakub Jukl         archiv Evy Křížové

cítí – je slabý, závislý a potřebuje znovu něco jako 
mateřskou péči. Může to být na bázi vědomé i nevědo-
mé. Třetí dimenze nemoci je sociální, typicky pracovní 
neschopnost či invalidita. Nemoc mění vztahy, člověk 
je uvolněný od povinností v práci i v rodině. 

Být nemocný je tedy i sociální role?
Samozřejmě. Ale v minulosti to bylo ještě výraznější. 
Dnes se prožívání nemoci hodně změnilo. Mnoho ne-
mocných je stále aktivních. Třeba onkologičtí pacienti 
běžně pracují i během léčby a žijí do značné míry běž-
ným životem. Není ostrý předěl mezi nemocí a aktivi-
tou, mnoho lidí je v trvalé péči kardiologa nebo jiného 
odborníka, ale stále funguje v běžném životě. Dříve 
když byl někdo nemocný, znamenalo to nemoc akutní, 
náhlou, krátce trvající – a pak se buď uzdravil, nebo 
zemřel. Dnes už nemoc není protikladem aktivnímu 
životu. Moderní medicína umí prodlužovat i život s ne-
mocemi, byť jeho kvalita se řeší až na druhém místě.

Člověk je bytostí psychosomatickou. Jak moc to 
současná medicína reflektuje? Ovlivňuje psychika 
zdraví natolik zásadně?
Jak tady sedíme, jsme oba současně tělem i myslí, 
vidíme se neodděleně. Znamená to, že člověk existuje 
v psychosomatické jednotě. Ale moderní medicína se 
vyvíjela na základě karteziánského dualismu – oddě-
lení mysli a těla. Proto lékaři zkoumali především tělo. 
Třeba pitvy ohromně zdokonalily znalost anatomie. 
Výsledkem ale je, že se moderní medicína soustřeďuje 
především na tělesnost. Tělo má pochopitelně důležitý 
existenciální význam, umožňuje naši existenci, bez těla 
nežijeme, proto ten, kdo s ním nakládá, nakládá s naší 
šancí na existenci. Nicméně zpět k vaší otázce: Moderní 
medicína už dlouho nejde psychosomatickou cestou. 

Když dojde k nemoci, je už pozdě se zdravím zabývat, už to zašlo moc daleko. Nemoc 
je zjevná krize, je to prolomení schopnosti organismu udržet zdraví. O sociální dimenzi 
zdraví, které nemá být cílem, ale prostředkem, jsme si povídali se socioložkou Evou 
Křížovou, která vede Katedru sociální práce Evangelické teologické fakulty UK.

ZDRAVÍ JE ZAMLČENÝ 
PŘEDPOKLAD

Paní docentko, lze vůbec nějak definovat lidské zdraví a zdravého člověka?
Do jisté míry ano. Existuje samozřejmě klasická definice zdraví, stanovená Světovou 
zdravotnickou organizací (WHO): „Zdraví jako stav úplné tělesné psychické a sociální 
pohody.“ K tomu někdo dodává i spirituální. Ale tahle definice je už trochu problema-
tická, i když musím ocenit, že neomezuje zdraví jen na tělesnou rovinu. Její největší 
slabinou je, že zdraví, jak je definuje, má jen málokdo, a pokud, tak jen na chvíli. Zdraví 
je totiž ze všeho nejméně stav – je to daleko spíš proměnlivá veličina. Člověk se po-
hybuje na široké stupnici stavů mezi absolutním zdravím, které třeba někdy na chvíli 
měl, a zánikem organismu, smrtí. Každý z nás je na nějakém bodě tohoto kontinua 
a blíží se k jednomu či druhému pólu. 

Takže zdraví je něco, co se neustále mění?
Zdraví je hodně relativní a proměnlivé. Je výsledkem složité souhry mnoha faktorů 
a utváří se v dlouhé časové řadě. Část zdraví jsme zdědili od předků, je dáno gene-
ticky. To je důležitý zdroj zdraví, ale zdaleka ne jediný. Jde o souhru mezi genetickou 
výbavou, vnějším a sociálním prostředím a prožíváním života, přičemž vztahy mezi 
nimi jsou velmi složité, a hlavně u každého člověka jiné. 

A jaká je tedy podle vás nejpřesnější definice zdraví?
Někdy se říká, že zdraví je zamlčený předpoklad. O svém zdraví vlastně ani nemáme 
vědět. Jako lidé máme schopnost ke zdraví – tedy být schopen soběstačného, nezá-
vislého fungování, bez silné bolesti a závislosti na druhých. Zdraví si neuvědomujeme 
a dozvídáme se o něm paradoxně, až když je narušeno. Uvědomujeme si je, až když 
je ztratíme. Ovšem humanitní obory pojem zdraví hodně relativizují, protože nechtějí 
z nároku na ně vylučovat lidi s postižením. Proto dnes popisují zdraví především jako 
schopnost nezávislého života, pocit soběstačnosti, schopnost životního pohybu, kdy 
můžete realizovat životní aktivity a plány, kdy jste aktivní a autonomní. A není to vázá-
no jen na fyzickou stránku. Hovoříme o funkčním zdraví – to mohou mít i lidé se zdra-
votním postižením. Zdravý je každý, kdo rozvine svůj maximální potenciál ke zdraví.

Jak lze v tomto kontextu definovat nemoc?
To má tři dimenze. Lékaři se dívají v první řadě na objektivní znaky nemoci. Existuje 
obrovské množství diagnóz, řádově deset tisíc. A nemoc rovná se diagnóza, odchylka 
od normy považovaná za patologickou. Z hlediska subjektivního je nemoc ve smyslu 
stonání (slovo asi odvozené od výrazu sténání), kdy se člověk jako nemocný sám 
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Ani k tomu nesměřuje?
Takováto celostní medicína je stále spíš jedním z alternativních proudů, u nás jej udr-
žuje třeba doktor Vladislav Chvála a samozřejmě v zahraničí existují skupiny lékařů, 
kteří psychosomatickou vazbu vidí a zdůrazňují ji. Ale i tam jsou v menšině. A samo-
zřejmě jde tímto směrem alternativní medicína. Ta vychází z předpokladu propoje-
nosti nejen mysli a těla, ale i provázanosti člověka s větším celkem, třeba s kosmem. 
Například čínská nebo indická medicína a homeopatie. Naproti tomu v moderní 
medicíně je silný proud technologický a farmakologický. Psychosomatický přístup 
rozhodně v brzké době nebude hlavním proudem – zatím je brán v medicíně jako 
nadstandard, který často není hrazen ani ze zdravotního pojištění.

Dá se z psychosomatického pohledu vzniku nemoci zabránit, či její nebezpečí 
nějak snížit? 
Určitě ano. Stojí na tom celé preventivní lékařství. Ale málo se mluví o podpoře či 
posilování zdraví. Psychosomatický přístup i alternativní medicína říkají, že když dojde 
k nemoci, je už pozdě se zdravím zabývat, už to zašlo moc daleko. Nemoc je zjevná 
krize, je to prolomení schopnosti organismu udržet zdraví. Tato schopnost se má 
podporovat a posilovat dlouhodobě, aby organismus byl schopen odolávat množství 
patogenů, kterým jsme každodenně vystaveni. Ale my máme jeden zásadní problém: 
víme velmi dobře, co je zdravé, co dělat, co nedělat – ale málo toho opravdu děláme. 
Měli bychom své znalosti přenášet do každodenních zvyklostí. 

Může se stát, že se člověk péči o zdraví věnuje příliš? Jako hrdina Molièrovy 
hry Zdravý nemocný?
Když se člověk soustředí jenom na své zdraví, je to málo. Jak jsem říkala na 
začátku rozhovoru, ke zdraví patří i jakési pozitivní naladění. Jakmile je člověk 
znesvobozen strachy a úzkostmi, sám se o své zdraví připravuje. I psychologové 
doporučují, aby se člověk sám na sebe tolik nezaměřoval. Zdraví totiž není cíl, ale 
prostředek. S tím souvisí i to, co říkal o zdraví významný lékař Aaron Antonov-
sky. Podle něj jsou tři faktory, jež naše zdraví posilují: Schopnost rozumět světu, 
umět si vysvětlit, proč se věci dějí, nevnímat svět jako chaotický, ale uspořádaný. 
Důvěra, že mohu ovlivnit běh svého života, že nejsem bezmocný, protože pocit 
bezmoci je hodně negativní emoce; a zatřetí to nejdůležitější: Aby člověk měl 
pocit, že jeho existence zde má smysl, že stojí za to zdolávat překážky. Ale to vše 
není nějaká záruka zdraví, jen si tím člověk zvyšuje šance na zdravý život. Ostatně 

HUMANITNÍ OBORY 
POJEM ZDRAVÍ 

HODNĚ RELATIVIZUJÍ, 
PROTOŽE NECHTĚJÍ 

Z NÁROKU NA NĚ 
VYLUČOVAT LIDI 

S POSTIŽENÍM. 
PROTO DNES POPISUJÍ 

ZDRAVÍ PŘEDEVŠÍM 
JAKO SCHOPNOST 

NEZÁVISLÉHO ŽIVOTA, 
POCIT SOBĚSTAČNOSTI, 

SCHOPNOST 
ŽIVOTNÍHO POHYBU.
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Asi je důležitý i pocit, že práce má smysl, že?
Ano, to je nejdůležitější. Souvisí to i s tím zmíněným Antonovského postulátem „aby 
nám všechno dávalo smysl“. Je strašně důležité, aby člověk viděl smysl své práce, aby 
měl pocit prospěšnosti a užitečnosti. Téma práce je pro mě osobně hodně zajímavé. 
Třeba novým fenoménem je kritičnost k vlastní práci, lidé ztrácejí pocit smysluplnosti 
a trápí je to. Některé práce jsou dokonce společensky škodlivé, jako je provozování 
hracích automatů nebo aktivity některých úvěrových společností. Přibývá lidí, kteří 
se cítí odcizeni od smysluplnosti své práce, mění se jejich vztah k ní – práce pro ně 
přestává být hlavním zdrojem identity, jako to bylo pro naše předky. Dnes lidé chtějí 
najít takovou práci, aby mohli realizovat své volnočasové aktivity a potřeby, které 
jsou pro ně už hlavní. Objevuje se epizodičnost, kdy i vzdělaní lidé přijímají krátkodo-
bé a sezonní práce pod svou kvalifikaci, protože se v zaměstnání nechtějí vyčerpávat, 
ale berou je jen jako příležitost, jak vydělat peníze na své koníčky. 

Co se týče sladění práce se zdravím, existují nějaké dobré příklady od nás 
nebo ze zahraničí?
WHO přišla s programem podpory zdraví v různých oblastech života: Zdravá škola, 
Zdravé město, Zdravé pracoviště, Zdravá nemocnice a tak dále. Nejvíce se u nás 
realizovala Zdravá škola, ale do programu se mohou přihlásit i zaměstnavatelé. Ti 
mají už teď zákonnou povinnost dbát o zdraví zaměstnanců. Proto firmy dávají různé 
benefity, jako jsou klasické poukazy na plavání, do posilovny, na lékařská vyšetření. 
Ale vždy je hlavně důležité myslet na psychosociální stránky pracovního prostředí, 
aby se tam lidé cítili dobře. Ovšem nemělo by to sklouznout ke druhému extrému, 
jako je v některých firmách nucená atmosféra ke kamarádění. Zaměstnanci by se měli 
cítit volně, svobodně. 

Jak může sám zaměstnanec přispět k tomu, aby práce negativně neovlivňova-
la jeho zdraví? Hovoří se i o syndromu vyhoření – jak vzniká a jak mu zabránit?
Původně se tento termín používal jen u pomáhajících profesí. Předpokládalo se, 
že v nich člověk pracuje s lidmi v nouzi, k čemuž musí být vysoce motivován. Dnes 
dochází k přenosu toho fenoménu i do dalších oblastí práce. Ale nejedná se o skuteč-
ný syndrom vyhoření. Je to spíš únava – životní únava, která přichází dříve, než bylo 
obvyklé. Dnes se i čtyřicátníci cítí unaveni, sociologové hovoří dokonce o společnosti 
únavy. Jedním z důvodů je přesycenost podněty, skoro nepřetržitě nás bombardují 
audiovizuální podněty a informace, na které musí náš mozek neustále reagovat. Dal-
ším problémem paradoxně je, že máme plno možností, co dělat. Pak to dopadá tak, 
že mnoho lidí dělá od každého trochu, protože nechce přijít o žádnou možnost. Sna-
žíme se skočit po každé příležitosti, abychom něco nezameškali. Pak děláme mnoho 
věcí současně, a to nás vyčerpává, náš organismus není na něco takového uzpůsoben. 
Ale my už se bez množství podnětů nudíme. 

Jak tomu můžeme čelit?
Nezbývá nám nic jiného, než znovu přemýšlet o životě. Ale nevím, jestli se dnes lidé 
toho přemýšlení nevzdávají. Přemýšlet můžete hlavně v tichu, proto se rozvíjí Dun-
keltherapie – terapie tmou, při níž lidé ve tmě a samotě přemýšlejí o svém životě. Na 
západě také často i vrcholoví manažeři odcházejí na prázdniny do kláštera ‒ ne kvůli 
Bohu, ale aby strávili čas v klidném, tichém prostředí, kde jsou snížené podněty. Kaž-
dopádně vždycky je důležité najít něco, co člověka těší. Mnozí psychologové začínají 
kurzy s manažery prostou otázkou. „Co máte rád? Tedy kromě své práce.“ Je důležité 
mít nějakou radost, klidně až dětskou, něco, co vás baví, od sbírání známek po opravu 
motorky či zpívání a malování.

Jak se díváte na přístup některých zaměstnavatelů, kteří chtějí zaměstnance 
jen vytěžit?
Vždy je třeba připomínat, že lidská bytost je víc než pracovní síla. A že je to lidská by-
tost, která odevzdává zaměstnavateli svůj životní čas, který je omezený, svoji energii, 
svá aktivní léta. A slušný zaměstnavatel by to měl ocenit. Úkolem humanitních oborů 
sociologie, psychologie, teologie či etiky je právě toto připomínat. Zaměstnavatel by 
měl za práci poskytovat spravedlivou odměnu, aby se zaměstnanec nejen uživil a zre-
laxoval, ale mohl realizovat a rozvíjet i své životní cíle a potřeby. Proto je na světě. 

EVA KŘÍŽOVÁ
Absolventka sociologie na Filozofické fakultě 
UK (1978), kde dále dosáhla titul Ph.D. (2004) 
a habilitovala v roce 2018 v oboru sociologie, 
docentkou byla jmenována od 1. března 2019. Od 
roku 1990 působí na Univerzitě Karlově. Dvacet 
let vyučovala na Ústavu lékařské etiky, později 
Ústavu lékařské etiky a ošetřovatelství 3. LF, dále 
na Ústavu humanitních základů medicíny 2. LF UK 
(2010‒2016).
Od roku 2013 je členem Katedry pastorační 
a sociální práce a od roku 2019 katedru vede, 
dnes pod názvem Katedra sociální práce ETF UK.
V průběhu celé své akademické dráhy se zajímala 
o problematiku medicíny a zdravotnictví jako 
sociálních institucí a rozvíjela obor sociologie 
medicíny a zdravotnictví. Je spoluzakladatelkou 
a ředitelkou Centra pro sociologii medicíny 
a zdravotnictví. Pravidelně se účastní 
konferencí European Society for Health and 
Medical Sociology. Je členkou redakční rady 
časopisu PsychoSom a rakouského časopisu 
Österreichisches Jahrbuch für Soziale Arbeit /
Annual Review of Social Work & Social Pedagogy 
in Austria. Recenzuje odborné práce pro různá 
periodika a akademické i neakademické instituce, 
spolupracuje s Technologickou agenturou 
ČR. Organizovala mezinárodních konference 
Zdravotnické reformy v zemích střední 
a východní Evropy (2000) a Sociologie a sociální 
práce v postsekulární společnosti (2015).

mám za to, že není přímá linka mezi našimi emoce-
mi a zdravím, že je to daleko složitější. Je to souhra 
genetiky, prostředí, chování, emocí, vztahů a také je 
v tom i trocha tajemství. 

Jakým způsobem může ovlivnit vznik nemoci 
pracovní prostředí?
Zaměstnavatelé dnes mají povinnost chránit zdraví 
zaměstnanců. Právo na ochranu zdraví máme ústav-
ně garantováno. Na to máme i normy a úřady, které 
je kontrolují. Ale z hlediska psychosomatického jsou 
tu možnosti, jak vytvářet zdraví podporující pracovní 
prostředí. Tak především pomocí organizace práce 
a pozitivního naladění. Na pracovišti by měly vládnout 
přátelskost, otevřenost, důvěra, spravedlnost v oceňo-
vání, měl by tu být prostor pro participaci a pro diskuzi, 
aby se lidé mohli vyjádřit třeba i k práci. Dnes přibývá 
lidí, kteří přidělenou práci považují za nerozumnou, ale 
přesto ji vykonají. A to není dobré pro jejich zdraví. 
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Prague aesthetic Clinic
CESTA K DOKONALOSTI
MUDr. Ali Amiri
Zakladatel kliniky, 
specialista estetické 
a korektivní dermatologie, 
odborník na lifting plně 
vstřebatelnými nitěmi



Proč vám to vadí?
Protože to není totéž jako návštěva divadla. Pohybové aktivity působí jako prevence 
mnoha chorob a mají prokazatelný a přímý vliv na zdraví populace. A to má zase naprosto 
jasnou souvislost s výkonností ekonomiky. Takže je to v zájmu všech. Existují renomované 
studie, které prokazují vazby mezi zdravotním stavem populace a růstem HDP.

Bohužel, v čase konsolidačního baličku a omezením benefitů to asi nebudete 
mít úplně snadné…
Jedna věc je pravidelný pohyb jako prevence a druhá je využití pohybu jako součást cíle-
né terapie. A obojí má významný potenciál. Součástí klasických benefitů je stále možnost 
chodit cvičit, plavat, hýbat se. S relativně malým finančním limitem na osobu a rok je 
velkou otázkou, na co zaměstnavatelé i zaměstnanci finance použijí. Využití pohybových 
aktivit jako součást terapie je samostatné téma pro celkem jasně definovanou cílovou 
skupinu.

O jakou skupinu jde?
Jsou to lidé, kteří jsou v ohrožení, nebo mají přímo diagnózu nějakého civilizačního 
onemocnění. Ti potřebují pohyb jako lék. A každý lék je třeba správně užívat. V našem 
případě je nezbytné, aby trenéři a instruktoři měli jasně nastavené minimální znalosti 
a dovednosti, uměli s pacienty cvičit a krok za krokem měnit životní styl svých klientů. 
Co má takový fitness či pohybový profesionál umět a jakým způsobem se to prověří, 
to je popsáno v profesní kvalifikaci Instruktor pohybových aktivit osob s civilizačními 
onemocněními, která je součástí Národní soustavy kvalifikací. Hospodářská komora je 
autorizovanou osobou a autorizujícím orgánem je Ministerstvo zdravotnictví.

Vypadá to smysluplně. V čem je problém?
Třeba v tom, že byť ta zmíněná profesní kvalifikace již existuje a je schválená, zatím 
nikdo zkouškou neprošel.

 Petr Karban
 archiv Jany Havrdové

Jana Havrdová stála u zrodu 
platformy Aktivní Česko a v září se 
jí povedlo rozhýbat Poslaneckou 
sněmovnu. Nyní si vytkla větší cíl – 
právě se zmíněnou platformou chce 
rozhýbat celou zemi. Protože pohyb 
je nejlepší prevence proti civilizačním 
chorobám. A také skvělý recept na 
čistou hlavu.

HASIT POŽÁRY JE K NIČEMU

Spojení Hospodářská komora a nadační fond 
Aktivní Česko může být poměrně překvapivé. Proč 
vlastně vzniklo?
Pohybové aktivity, které dříve byly běžnou sou-
částí dne a byly nezbytné pro zajištění základních 
životních potřeb, s moderním způsobem života mizí. 
A s tím přímo souvisí stále vyšší výskyt civilizačních 
chorob. Cílem fondu Aktivní Česko je vrátit pohyb 
zpět do života napříč společností a k tomu hledá-
me nejrůznější motivační cesty, protože na každé-
ho platí něco jiného. O děti ve školách by se měli 
postarat rodiče, škola a pediatr, následně si každého 
přebírá zaměstnavatel a praktický lékař pro dospělé. 
Do toho samozřejmě vstupují komunity, municipality 
a další entity. Takže se snažíme vytvořit 3D prostředí, 
které bude motivovat k pohybu a současně pohyb 
nabízet. Nás ale primárně zajímají ekonomicky ak-
tivní dospělí a tam obrovskou roli hraje, nebo spíše 
může hrát právě zaměstnavatel.

Míříte k benefitům?
Můžeme říkat benefity, ale spíše říkejme prevence 
a služby k ní směřované. Ty by se podle nás měly 
výrazně rozšířit. V benefitech jsou zdravotní položky – 
vstupní prohlídky, očkování a podobně, věci přímo 
související s medicínou nebo se zdravotnickým sekto- 
rem, chcete-li. Ale pohybová aktivita není brána jako 
zdravotní, nýbrž jako volnočasová.
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Není zájem?
Není. Náš sektor fitness říká: My se do toho pustíme, až uvidíme reálné uplatnění. 
Logicky, jinak by to dělali pro vlastní potěšení. Fitness je business a musí vidět jasnou 
obchodní příležitost a také jasné cesty, kterými se do fitness pacienti dostanou. Sou-
časně je tato profesní kvalifikace základním pilířem mostu spolupráce mezi sportov-
ním a lékařským sektorem. Věřím, že lékaři budou vnímat pohyb jako součást řešení, 
pokud budou mít důvěru ve znalosti a dovednosti trenérů a instruktorů, kteří musí 
být logicky součástí řešení, nikoliv potenciálním problémem.

Může si takový diplom udělat kdokoliv?
Vlastně ano, když úspěšně složí profesní zkoušku. Dokonce i autorizovanou osobou může 
být kdokoliv, splní-li jasně definované požadavky na vzdělání a praxi. Není to hra pro 
vybrané, žádný exkluzivní projekt pro exkluzivní partičku, což možná někdo bude říkat.
My prostě chceme, aby tomu, kdo má nejen nadváhu, vysoký tlak, cholesterol, ale 
třeba i nějaké problémy s psychikou, mohl lékař nebo i zaměstnavatel v rámci progra-
mu prevence doporučit nebo předepsat pohyb a současně nabídnout i místo a vzdě-
laného a zkušeného trenéra, který ho povede. Proto se snažíme zařadit do novely 

KORUNA INVESTOVANÁ DO PREVENCE, TEDY I DO SPRÁVNÉHO POHYBU, 
VŽDYCKY PŘINESE VÍC NEŽ KORUNU ZPÁTKY. BOHUŽEL, NEŽ SE CELÝ 
SYSTÉM ROZBĚHNE, BUDE TO TRVAT DÉLE NEŽ JEDNO VOLEBNÍ OBDOBÍ. 
TO JE I DŮVOD, PROČ NAŠI POLITICI SICE SOUHLASNĚ PŘIKYVUJÍ, ALE NIC 
MOC PRO ZMĚNU V TOMTO SMĚRU NEDĚLAJÍ.

JANA 
HAVRDOVÁ
DŘÍVE ÚSPĚŠNÁ REPREZENTANTKA, ČLENKA 
TÝMU MISTRYŇ SVĚTA V DISCIPLÍNĚ 
FITNESS STEP JE DNES PREZIDENTKOU ČESKÉ 
KOMORY FITNESS, VICEPREZIDENTKOU HK ČR 
A PŘEDSEDKYNÍ SEKCE LEGISLATIVY HK ČR 
I SEKCE PRO PODNIKÁNÍ V OBLASTI SPORTU 
A AKTIVNÍHO ŽIVOTNÍHO STYLU HK ČR.

Nejvíce se používá ta, která říká, že každé euro 
investované do prevence se za rok na zdravotní 
péči vrátí čtyřikrát. Já jsem ale tuto studii nikde 
nenašla, a to jsem na toto téma dělala diplomku. Co 
jsem našla, je studie KPMG z roku 2014 vypracovaná 
pro Český olympijský výbor a tam vyšel koeficient 
návratnosti 2,53. Tedy každá koruna investovaná 
do prevence nadváhy a obezity ušetří ekonomice 
2,53 Kč.

I to je argument…
Určitě. V každém případě koruna investovaná do pre-
vence, tedy i do správného pohybu, vždycky přinese 
víc než korunu zpátky. Bohužel, než se celý systém 
rozběhne, bude to trvat déle než jedno volební 
období. To je i důvod, proč naši politici sice souhlas-
ně přikyvují, ale nic moc pro změnu v tomto směru 
nedělají. Ono to žádný velký politický kapitál nikomu 
rychle nepřinese, takže se radši hasí požáry, místo 
abychom dělali prevenci. A to vůbec nemluvím o tom, 
že čím zdravější lidé přijdou do předdůchodového 
a seniorského věku, tím nižší budou náklady na jejich 
zdravotní péči a naopak mohou ještě nabídnout vy-
užitelný pracovní potenciál, třeba v jiném oboru, než 
ve kterém působili. Takže zajímavá by byla i studie 
směrem k problematice penzí a délky života ve zdraví 
a z toho plynoucího ekonomického významu. Ale o té 
tedy nevím už vůbec… 

zákona o specifických lékařských službách, která je v meziresortním připomínkovém 
řízení, možnost, aby vedle praktických a odborných lékařů mohla být do programu 
prevence zaměstnavatele zapojena i tato specializovaná fitness centra nebo další 
sportoviště, která v určitém jasně definovaném rozsahu budou moci nabízet službu 
placenou a poskytovanou zaměstnavatelem.

Proč by to měl zaměstnavatel dělat?
Protože pro něj má smysl zdravý zaměstnanec. Máme k tomu jasná data nejen ze 
Švédska, kde podobné programy využívá devadesát procent firem, ale dnes už i z Ru-
munska – přináší to prokazatelné snížení nemocnosti, zvýšení výkonnosti a zlepšení 
celkové atmosféry na pracovišti, protože pohybové aktivity pomáhají budovat komu-
nitní vztahy. Když to řeknu úplně obyčejně, lidé chodí raději do práce. Moc se o tom 
nemluví, ale pohybové aktivity nepracují jen s tělem, pracují i s hlavou. Mám nejnověj-
ší čísla z Velké Británie, kde dělali průzkum, proč vlastně lidé chodí pravidelně cvičit, 
a více než polovina uvedla, že kvůli psychice, uvolnění mysli…

A daňové zvýhodnění?
Mělo by tam samozřejmě být, s nějakým ročním limitem na osobu. To je v zemích, 
které podobné principy už zavedly, běžná praxe.

Je to evidentně win win strategie, dokonce win win win, protože vydělají 
všechny tři strany – stát, zaměstnavatel i jedinec. Vždycky mě zaráží, že stát 
na tyhle strategie ne úplně slyší, že vydáváme stovky miliard za léčebnou péči 
a pořád je to málo, když přitom všichni kývou hlavou, že nejlevnější léčba je 
prevence. To neexistuje studie, která by porovnala náklady na léčebnou péči 
u lidí, kteří pěstují pohyb a zdravý styl života, a u těch ostatních?
O takto zaměřené studii nevím. Existují studie, které říkají, nakolik se vyplatí jedna do 
prevence investovaná koruna, euro či dolar. Ty studie se trochu liší.
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   Oldřich Šubrt, předseda správní rady Academy of Health Care Management, www.ahcm.cz
   archiv Kliniky Program Health Plus

České zdravotnictví patří k jedněm z nejdostupnějších, velmi kvalitním a dobře fungujícím 
zdravotním systémům ve světě. I když ve většině společenských i ekonomických ukazatelů 
se pohybujeme okolo 30. místa ve světě, české zdravotnictví je hodnoceno průběžně 
v polovině druhé desítky v celosvětovém srovnání.

ZDRAVOTNICTVÍ 
VČERA, DNES A ZÍTRA
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Mohlo by se tedy zdát, že diskuze o krizi, 
nedostatku zdravotníků či nespokojenosti 
lékařů, jsou nepatřičné, ale nebezpečí ohro-

žující úroveň českého zdravotnictví je reálné a snížení 
dostupnosti již začínáme pociťovat. Důvodem je velká 
závislost objemu prostředků pro celý zdravotnický 
systém na výběru veřejného zdravotního pojištění, 
které je přímo a převážně financováno 13,5% odvodem 
z mezd a platů našich čtyř milionů zaměstnanců. Ve 
chvíli, kdy mzdy stagnují a reálné mzdy při vysoké in-
flaci v posledních letech poklesly, tyto odvody z mezd 
nedrží krok s růstem zdravotnických nákladů. Přitom 
růst v posledních letech byl díky předcovidové kon-
junktuře a navyšování státních příspěvků výrazný. To se 
však již nemůže v brzké době opakovat. Mimoto covid 
zasáhl zdravotnictví celosvětově omezením preven-
tivní a plánované odkladné péče. Vidíme, že podobně 
jako se nedostala česká ekonomika zatím na předco-
vidovou úroveň ani základní parametry zdravotnictví 
nejsou navráceny – úmrtnost, délka dožití, délka života 
ve zdraví, čekací doba na plánované operace, počty 
preventivních invazivních vyšetření – stále nedosahují 
předcovidové úrovně. Podobně je na tom i souhrnná 
délka pracovní neschopnosti českých zaměstnanců.

Zdravotnictví ovlivňuje ekonomiku
Jak zajistit další rozvoj ve chvíli ekonomické stagnace 
(nulový, respektive mírný pokles HDP) a vyčerpání 
veřejných rozpočtů, na které reaguje zákon o jejich 
konsolidaci? Celosvětově se ukazuje, že je nutné začít 
vnímat zdravotnictví nejen jako humanitní a sociální 
službu, ale také jako jednu z oblastí, která má přímý 
vliv na rozvoj hospodářství svým vlivem na nemocnost 
a délku života ve zdraví, který umožní efektivní pro-
dloužení pracovního života občanů.
Dlouhodobě hovoříme o spojení zdravotního a nemo-
cenského pojištění, aby dva systémy, které na sebe 
navazují, byly propojeny – uzdravím – zkrátím nemoc-
nost – prodloužím dobrou kondici – ušetřím na nemo-
censké. Za nemocenskou nyní utrácí stát i zaměstna-
vatel více než 60 miliard korun ročně, ale to není hlavní 
ztráta. Hlavní je snížení produktivity, kdybychom snížili 
roční počet dní, které naši pracující stráví na nemocen-
ské, o 10 % a prodloužili dobu aktivní pracovní činnosti 
o jeden rok, získali bychom v přepočtu více než 90 tisíc 
kvalifikovaných pracovníků. Každý si dokáže ze svého 
úhlu pohledu představit, jaké výhody by toto 2 % navý-
šení pracovníků přineslo.
Nestačí manipulovat s karenční dobou, posunovat odcho-
dy do důchodu, je potřeba snížit opravdovou nemocnost. 
Nemocenské pracovníků nad 60 let jsou v průměru 3x 
delší, a tak se nám může stát, že sice prodloužíme odchod 
do důchodu, ale náhrady státu na nemoc před odchodem 
do důchodu budou vyšší než samotné důchody.

Cestu ukazuje (nejen) Skandinávie
Jaké je tedy řešení? Propojit zájmy zaměstnavatelů 
a zdravotníků. Zaměstnavatelé ze svých rozpočtů 

KONCEPT METODIKY K REALIZACI  
PROGRAMU ROZVOJE ZDRAVÍ

Podpora zdraví a rozvoj odpovědnosti zaměstnanců za zdraví na pracovišti 
výrazně přispívají ke zvyšování kvality zdraví populace (nejen na pracovištích, 
ale prostřednictvím dlouhodobých programů a návyků, získaných v rámci 
rozvoje individuální odpovědnosti za zdraví rovněž v okruhu osob přímo se 
účastnících podpůrných programů na pracovištích), a tím k celkové kvalitě 
života širokého okruhu osob. Programy rozvoje zdraví představují nezbytnou 
investici do lidského potenciálu, který je základem udržitelného rozvoje. 
Posilují rovněž sociální odpovědnost zaměstnavatelů, minimalizují negativní 
dopady výkonu práce na zdraví a přispívají ke zvýšení firemní kultury v oblasti 
podpory zdravého životního stylu.
Aby opatření k podpoře zdraví měla maximální efekt a odpovídala 
individuálním potřebám jednotlivých pracovišť a jejich pracovníků, je 
nezbytné, aby se na jejich vytváření, schvalování, aktualizaci a průběžné 
kontrole podíleli poskytovatelé pracovnělékařských služeb, kteří jsou schopni 
vyhodnocovat a analyzovat veškeré informace, související se zdravím 
pracovníků, definovat specifické potřeby jednotlivých pracovišť s přihlédnutím 
ke všem rizikům působícím na zdraví a pracovní podmínky pracovníků a ve 
spolupráci se zaměstnavatelem navrhovat dlouhodobé programy rozvoje 
zdraví, přispívající k prosazování a naplňování strategie zlepšování zdraví všech 
kategorií obyvatelstva.
Podpora rozvoje zdraví na pracovišti je úspěšná, pokud je založena na jasném 
programu zahrnujícím celou organizaci a všechny její sekce, vypracovaném 
k tomu pověřenou osobou, který je trvale kontrolován a vyhodnocován. 
Opatření k podpoře zdraví na pracovišti vycházejí z analýzy vnějších i vnitřních 
faktorů, ovlivňujících podmínky na pracovišti a informací souvisejících se 
zdravím pracovníků jako např.: faktory pracovního prostředí, zdravotní obtíže, 
pracovní zátěž, počty pracovních úrazů a chorob z povolání, vývoj pracovní 
neschopnosti, věkovou strukturu, regionální zdravotní situaci, spokojenost 
a očekávání zaměstnanců apod. Správná implementace programu rozvoje 
zdraví vede ke snížení nemocnosti, a tím nákladů zaměstnavatelů i státu.

PREVENCE
PRIMÁRNÍ PREVENCE – ZÁCHYT MOŽNÝCH ONEMOCNĚNÍ DÍKY ANALÝZE 
GENETICKÝCH PREDISPOZIC, HLEDÁNÍ BIOCHEMICKÝCH, OBRAZOVÝCH 
I FUNKČNÍCH MARKERŮ A REŽIMOVÝMI OPATŘENÍMI ZABRÁNĚNÍ VZNIKU 
ONEMOCNĚNÍ

SEKUNDÁRNÍ PREVENCE – DLOUHODOBÝM CÍLENÝM ŘÍZENÍM PÉČE O OBČANA 
S JIŽ DIAGNOSTIKOVANÝM POČÍNAJÍCÍM ONEMOCNĚNÍM, ZABRÁNĚNÍ ROZVOJE 
ONEMOCNĚNÍ, PACIENT NENÍ VELMI ČASTO OMEZOVÁN VE SVÝCH AKTIVITÁCH 
A NEČERPÁ NEMOCENSKOU

TERCIÁRNÍ PREVENCE – PŘI ROZVOJI ONEMOCNĚNÍ SNAHA O VYUŽITÍ VŠECH 
MODERNÍCH SPECIALIZOVANÝCH LÉČEBNÝCH METOD K ZABRÁNĚNÍ VÁŽNÝCH 
KOMPLIKACÍ, KTERÉ PAK VEDOU K DLOUHODOBÉ NEMOCNOSTI, INVALIDITĚ 
A MNOHONÁSOBNĚ VYŠŠÍM NÁKLADŮM NA ZÁCHRANU ŽIVOTA NEMOCNÉHO

POSLECHNĚTE SI PODCAST OLDŘICHA ŠUBRTA ČESKÉMU ZDRAVOTNICTVÍ 
STRAŠNĚ CHYBÍ EFEKTIVITA, ABY ZLEPŠILO LIDEM ZDRAVÝ ŽIVOT.
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dnes hradí více než dvě třetiny veřejného zdravotní-
ho pojištění, zdravotníci použijí půl bilionu korun na 
provoz zdravotního systému v České republice bojem 
s diagnózami a snahou o rychlé uzdravení nemocných 
spoluobčanů. Zásadní důraz na rozšířenou primár-
ní prevenci, na řízení dlouhodobé péče o začínající 
onemocnění (sekundární prevence) a sledování vlivu 
takových opatření na podporu zdraví zaměstnavateli 
může být jedním ze silných generátorů ekonomického 
růstu v naší zemi.
Podobné snahy jsou již používány ve Skandinávii, v Be-
neluxu, ale i v Polsku a Maďarsku či v Pobaltí a vedou 
k velkým přínosům. Ve Finsku či Švédsku stát dokonce 
přispívá zaměstnavatelům na takové programy. V okol-
ních zemích jsou náklady, které zaměstnavatel investuje 
do primární a sekundární prevence a ovlivnění nemoc-
nosti svých pracovníků, běžně hodnoceny jako náklady 
podnikání, tedy nezdaňovány, jak je tomu u nás.

Nový pohled na zdraví
Velkou nadějí jsou nástroje pro zpracování digitali-
zovaných zdravotních dat, použití generativní umělé 
inteligence a využití prediktivní medicíny, která může 
personalizovaně pomáhat řídit prevenci a běžná lé-
čebná opatření a kontroly tak, aby byly řízeny indivi-
dualizovaně, ale byla též možnost je celkově hodnotit 
dle jednotlivých pracovišť a provozů a dávat zaměst-
navateli průběžný obraz o efektivitě péče o zaměst-
nance dané firmy. Je pak možno přímo měřit efektivitu 
jednotlivých opatření na podporu zdraví a upravovat 
cílené programy pro celý kolektiv zaměstnanců.
Čeká nás přijmout nový pohled na zdraví každého z nás 
jako jednotlivce, ale i celých firem a též zdravotníků, 
kteří díky efektivnímu řízení dlouhodobé zdravotní 
péče mohou zlepšit nejen zdravotní stav jednotlivců, 
ale i produktivitu celých společností a oborů a přispět 
k zvýšení výkonnosti naší ekonomiky.
Česká republika patří, jak už bylo řečeno v úvodu, 
k zemím s vysokou úrovní zdravotnictví. Zároveň však 
v řešení preventabilních onemocnění jsme spíše pod-
průměrní jak mezi členskými zeměmi EU, tak celkově 
v OECD. Až 25 % onemocnění v naší republice je mož-
no řešit zvýšením efektivity preventivních opatření. 
Vidíme to na opětovném nárůstu kardiovaskulárních 
onemocnění, onemocnění pohybového aparátu a až 
v epidemickém nárůstu cukrovky.
Opatření, která vytvoří specifické Programy zdraví 
přinášející, výrazně prospějí zaměstnavatelům, a díky 
jejich podpoře ušetří i další prostředky pro zdravotní 
péči o další části populace. 

A)  PLÁNOVÁNÍ A PŘÍPRAVA PROGRAMU ROZVOJE ZDRAVÍ 
NA PRACOVIŠTI ZAHRNUJE ZEJMÉNA:

   základní zhodnocení zdravotního stavu zaměstnanců a cíle rozvoje;
   vytvoření rozpočtu programu rozvoje zdraví;
   stanovení základních parametrů programu rozvoje zdraví a způsobu  
jeho řízení a vedení;

   zpracování plánu zdravotního screeningu zaměstnanců;
   detailní zhodnocení zdravotního stavu zaměstnanců s přihlédnutím 
k výsledkům zdravotního screeningu i k dlouhodobým údajům pls;

   stanovení rizik specifických pro organizaci ve vztahu k jednotlivým 
profesím;

   upřesnění zdravotních rizik ve vztahu k věkové struktuře a regionální 
zdravotní situaci obyvatelstva;

   analýza nemocnosti a stanovení priorit vedoucích ke snížení počtu 
a délky pracovních neschopností;

   stanovení cílů programů rozvoje zdraví;
   definování opatření k realizaci programu rozvoje zdraví (v rámci 
existujících struktur pracoviště i mimo již zavedené procesy);

   stanovení kontrolních mechanismů a způsobu vyhodnocování  
programu péče;

   zařazení problematiky podpory zdraví na pracovišti do všech 
rozhodovacích procesů v rámci organizace.

B)  IMPLEMENTACE PROGRAMU PODPORY ROZVOJE ZDRAVÍ 
NA PRACOVIŠTI ZAHRNUJE ZEJMÉNA:

   posilování spoluodpovědnosti zaměstnanců za zlepšování jejich 
zdravotního stavu a podpora vnímání pracoviště jako prostoru veřejného 
zdraví;

   zavádění opatření ke zlepšení programů primární, sekundární a terciární 
prevence častých a rizikových onemocnění;

   stanovení rozsahu rozšířené a cílené preventivní prevence;
   podpora očkování;
   zavádění projektů zlepšení primární a specializované lékařské péče;
   programy podpory a zlepšení kondice pohybového aparátu;
   programy podpory duševního zdraví zaměstnanců;
   projekty využívání eHealth a telemedicíny pro zlepšení poradenství 
a podpory zdraví v oblasti prevence, zdravého životního stylu i podpory 
fyzické i psychické kondice zaměstnanců;

   zvýšení informovanosti a zajištění lepšího přístupu k vybavení a službám 
souvisejícím se zdravím;

   rozvoj zdravotní gramotnosti obyvatelstva (školení zaměřená na rozvoj 
individuálních znalostí v oblasti podpory zdravého životního stylu).

C)  KONTROLA NAPLŇOVÁNÍ A VYHODNOCOVÁNÍ VÝSLEDKŮ 
PROGRAMU PODPORY ROZVOJE ZDRAVÍ NA PRACOVIŠTI  
ZAHRNUJE ZEJMÉNA:

   stanovení kritérií pro hodnocení výsledků programu rozvoje zdraví 
zaměstnanců;

   vytvoření časového plánu hodnocení stanovených kritérií;
   identifikace a rozšiřování modelů dobré praxe.

Poslechněte si podcast  
MUDr. Oldřicha Šubrta.
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Přihlášené projekty bude hodnotit porota složená z odborníků ze segmentu cestovního ruchu, 
marketingu a PR.

Slavnostní vyhlášení výsledků je naplánováno na první den veletrhu HOLIDAY WORLD 
& REGION WORLD 2024 v Praze v Letňanech, dne 15. března 2024. 

Již 17. ročník této prestižní soutěže byl zahájen a své projekty můžete do čtyř soutěžních  
kategorií přihlašovat do 15. ledna 2024.

Účast v soutěži je zcela zdarma.

Velká cena cestovního
ruchu startuje!

V letošním ročníku jsou pro vás připraveny 
tyto kategorie: 
●   Nejlepší turistický produkt
●   Nejlepší e-projekt (web, mobilní aplikace, technologie, AI)
●   Nejlepší udržitelný projekt
●   Inovativní marketingová komunikace
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Nestalo se, že by někdo český stát žaloval za újmu?
Nevím o takovém případu. Ale možná by to bylo potřeba.

Ale tou nepéčí, když to tak řeknu, přece zvyšujeme náklady příští léčby, pro-
tože léčíme pacienty v horším stavu. Nehledě na to, že jim snižujeme kvalitu 
života.
Ano, pokud by byl stát soukromý podnikatel, asi by si v tomto případě na péči půjčil, 
protože se mu to v horizontu pěti, deseti let bohatě vrátí. Ale stát to neudělá a zdra-
votní pojišťovny si peníze půjčit nemohou. Ačkoliv ty studie všichni znají. A tento stav 
vede k tomu, že žádný ambulantní specialista neudělá nic navíc, protože za to také 
nic navíc nedostane. A navíc ani lepší lékaři nejsou zaplaceni více než ti horší. Pak jsou 
čekací doby půl roku i více. A vezměte si obor, jako je endokrinologie, kde doktorů 
není příliš a ještě jsou přetíženi obyčejnými pacienty. Rozlišovat, který pacient spěchá 
více a který méně, je opravdu složité a bere to čas.

Kdyby byly termíny krátké, bylo by to jedno…
Ano. Jsou evropské statistiky, které hodnotí zdravotnictví podle čekacích dob na 
různé výkony a v těch na tom nejsme zrovna dobře. Naštěstí ne úplně nejhůř. Ale je 
pravda, že čekat na cétéčko nebo magnetickou rezonanci měsíc a půl je prostě neú-
nosné. Ve vyspělých státech zvládnou za dva dny stejný počet vyšetření, jako u nás 
při desetidenní hospitalizaci. Všechno tam běží mnohem rychleji, protože hospitaliza-
ce je drahá.

Co je příčinou toho stavu?
Zdravotnictví není řízeno. Všichni třeba vědí, že malé nemocnice nejsou efektivní 
a měly by se zrušit. Klasickým případem je dětské lékařství, každou chvíli najdete 
inzerát, že se vypisuje výběrové řízení dokonce na podokresní dětské oddělení. Pokud 
dítě opravdu vážně onemocní, potřebuje rychlou a vysoce odbornou péči, kterou jsou 
schopny nabídnout krajské nemocnice, možná ty větší okresní. Ale najděte politika, 
který zruší nemocnici. Toho už nikdo nikdy nezvolí. A lékaři z těchto nemocnic pak 
chybějí v primární pediatrické péči. Lékařů je v České republice dost, ale jsou v ne-
mocnicích, které by vůbec nemusely existovat, mohly by fungovat jako polikliniky.

Týká se to i odborných ambulancí v nemocnicích?
Ty fungují, ale zcela nekoordinovaně. Z hlediska efektivity vůbec není jasné, kde je 
pacient dispenzarizován, s tou samou nemocí chodí na několik různých míst. V systé-
mu jsou hluchá místa a řada duplicit. Ono také platí, že léčíme moc. Když pacient bere 
dvacet prášků denně, tak je to přece nesmysl. A může to být i nebezpečné.

 Petr Karban         archiv ČLS JEP

JAK NEMOCNÉ JE ČESKÉ 
ZDRAVOTNICTVÍ?
Prevence je důležitá, ale české zdravotnictví na ni není nastaveno. V současné době se navíc 
potýká s celou řadou problémů a zdá se, že příčinou je systémově špatné nastavení. To je 
téma pro Štěpána Svačinu, předsedu České lékařské společnosti Jana Evangelisty Purkyně.

Pane profesore, když vnímám současné problémy 
v českém zdravotnictví, pak mám pocit, že je před 
kolapsem.
Asi máte pravdu. Teď aktuálně ano. Víte, ono je zvlášt-
ní, že z pohledu pacienta české zdravotnictví docela 
funguje. Ale je to takový divný ustálený stav, který 
dlouhodobě fungovat nemůže.

Já si dovolím nesouhlasit – z mého pohledu pacien-
ta tak úplně nefunguje. Umíme pacienta v kritickém 
stavu zachránit, ale moc se neumíme včas postarat 
o ty stovky a tisíce drobných problémů těch, kteří 
nejsou možná přímo ohroženi na životě, ale určitě 
jsou nějak zdravotně indisponováni nebo omezeni. 
Když na odborné vyšetření mám čekat půl roku, 
když lékař nemůže v listopadu předepsat paciento-
vi lék, protože už vyčerpal kvótu…
K tomu bych právě došel. V zásadě je to ustálený stav, 
ale vyhovuje především pojišťovnám. A navíc, my říká-
me pojištění, ale v zásadě je to divná zdravotnická daň 
a pseudokonkurenční prostředí. Velmi zvláštní vztah, 
protože cílem je, aby pojišťovna měla příští měsíc na 
zaplacení doktorů a nemocnic. Hlavně, aby se na tom 
nic neměnilo, a když už, tak pomalu. To je samozřej-
mě špatně. Protože zcela chybí právě ten preventivní 
pohled. Když včas podám léky, minimalizuji riziko u pa-
cienta. Ale já je včas dát nemohu, protože pojišťovna 
to neuhradí a ještě mne bude penalizovat, to skutečně 
v některých oborech vnímáme.

Je poněkud tristní, že nesmím být nemocný, pro-
tože republika vyčerpala limit, který kdosi stanovil 
nějakým koeficientem z nemocnosti před rokem či 
dvěma. Jak se cítí lékař, který sice složil Hippokrato-
vu přísahu, ale vlastně kvůli systému nemůže léčit?
Strašně, věřte mi. Víte, my vás budeme v konečném 
důsledku léčit odborně správně. Jen začneme pozdě, 
bude to trvat dlouho a možná se něco prošvihne.
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Nemůžu nevzpomenout na rozhovor, který jsem 
před lety vedl s panem doktorem Šubrtem a ten 
považuje za chybu, že máme Ministerstvo zdra-
votnictví, ale ne Ministerstvo zdraví.
To má pravdu. Když on ovlivňoval zdravotnictví více, 
než může dnes, měli řadu dobrých nápadů. V deva-
desátých letech, na jejich konci, se diskutovala třeba 
řízená péče, kdy by praktici a specialisté pracovali 
společně a byli společně i odměňováni. V některých 
zemích mají třeba alespoň společný informační systém. 
My nemáme nic.

Je opravdu tak těžké zdravotnictví uřídit, aby bylo 
efektivní a ve prospěch pacienta?
Ale on ho vlastně nikdo neřídí. Jeden odbor má na 
starosti fakultní nemocnice a přímo řízené organizace, 
těch je asi dvacet. Tam úředníci zvládnou maximálně 
jednou za čas udělat kontrolu. Dvě třetiny nemoc-
nic jsou privátní, a ty centrálně řízeny nejsou vůbec. 
Muselo by to mít jasně dané principy. Jedna z cest je 
přes pacienta, prvorepublikový pokladenský systém. 
Například německá stomatologie kupříkladu funguje 
tak, že jednou za čas vás prohlédne revizní lékař a řek-
ne vám, co vám zaplatí v příštích pěti letech. Tím ho do 
jisté míry přiměje k nějaké prevenci. Totéž by šlo i ve 
všeobecném lékařství.

Taková debata se tu ani nevede. Nebo ano?
Na půdě lékařské společnosti vedeme i takové debaty. 
A i zástupci pojišťoven s námi v mnoha aspektech 
souhlasí. Ale cesta k tomu vede přes parlament a zdra-
votnické zákony, a to je cesta velmi trnitá a dlouhá. 
Ale můj názor je, že se jednou stejně bude muset ujít, 
protože současný stav dlouhodobě nemůže fungovat.

Teď se vzbouřili mladí lékaři, nechci hodnotit jejich 
argumenty, spíš mne zarazilo, že se situace má řešit 
zvláštním zákonem o odměňování zdravotníků. 

Příště budeme takový zákon hledat pro hasiče a jindy pro prodavače? Jaký je váš 
názor na tohle řešení?
Zrovna v říjnu jsme měli debatu na téma, jestli zdravotnických zákonů je moc, nebo 
málo. Já mám názor, že jich je zbytečně moc, jsme naprosto přeregulované povolání. 
Vezměte jen počty atestačních oborů… Kdyby jich bylo dvacet, bylo by to tak akorát. 
My jich máme dvakrát tolik a ještě další pro stomatology a další pro farmaceuty, do-
hromady přes padesát. To je nulová flexibilita na trhu práce. A když zmiňujete mladé 
lékaře a přesčasy, pak já souhlasím, že praxe, jak jsme ji znali my – přijít do práce 
v pátek a odcházet v pondělí – nebyla úplně ve prospěch pacienta a je dobré hledat 
jiná řešení, přece jen se medicína vyvíjí. Ale je potřeba to dělat rozumně, protože také 
existuje něco jako kontinuita péče o pacienta. V některých případech je časté střídání 
lékařů u hospitalizovaného pacienta vysloveně špatné. Pokud by mzda byla dostateč-
ná a počet přesčasových hodin v nějaké rozumné míře, určitě by to bylo pro všechny 
lepší, pro lékaře i pro pacienty. A nemusela by se budovat nějaká šílená centrální 
evidence přesčasů, aby se zamezilo tomu, že lékař odslouží tři, čtyři směny navíc ve 
své nemocnici a dalších šest v jiném zařízení.

Vy jste řekl, že lékařů je dost. Ale velká část z nich ve věku seniorním…
Ano, i to je problém. A zase to souvisí s počtem atestačních oborů, nejsme flexibilní. 
Nerovnováhu se ministerstvo snaží řešit rezidenčními místy, což je samozřejmě správ-
ně, ale pořád je ve světě primární péče ještě samostatnější obor, lépe vybavený. Pak 
zvládne praktický lékař i pacienty, které dnes posílá ke specialistovi, ale nemusel by, 
mohl by je při trochu jiném rozložení dispozic zvládnout sám.

Nemůžete jako lékařská společnost vyvinout nějaký tlak na parlament?
To je strašně těžkopádná cesta. Existuje diskuze o mimořádném vydání léků, což 
je věc běžná všude ve světě, že ve výjimečných případech vám lék, který berete 
pravidelně, může vydat lékárník bez receptu. Řeší to čtyři paragrafy, rozsahem na půl 
stránky, které by to dostaly i do našeho lékového zákona. Myslím, že kdyby to mělo 
trvat dlouho, tak dva, tři měsíce. Údajně to ale bude trvat až rok a půl, spíše dva.

Takže řešení to nemá?
Má. Prozkoumat na větším statistickém souboru, kde jsou ty hlavní problémy a přijít 
s hlubokou komplexní změnou. Malé kroky ničemu nepomůžou.

Čekat od ministerstva to ale asi nemůžeme…
Ale mělo by si takovou analýzu nechat zpracovat. Protože české zdravotnictví potře-
buje resuscitaci. 

ŠTĚPÁN SVAČINA
ČESKÝ LÉKAŘ, BÝVALÝ PŘEDNOSTA INTERNÍ KLINIKY, 
DIABETOLOG, OBEZITOLOG, NYNÍ I SE ZKUŠENOSTÍ 
PRAKTICKÉHO LÉKAŘE. V LETECH 1999–2005 BYL 
DĚKANEM 1. LÉKAŘSKÉ FAKULTY UNIVERZITY 
KARLOVY V PRAZE. OD LEDNA 2015 PŮSOBÍ VE 
FUNKCI PŘEDSEDY ČESKÉ LÉKAŘSKÉ SPOLEČNOSTI 
JANA EVANGELISTY PURKYNĚ.
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Je to jako portál do jiného světa. 
V rušném centru Prahy přijdete 
k řadovému domu a zazvoníte. Dveře 
se samy otevřou, vyjdete do prvního 
patra, znovu zazvoníte a další dveře 
se také otevřou samy. Vejdete 
dovnitř a všimnete si vystavených 
korunek královen krásy, motorek 
a řady ocenění za med. Kdyby nad 
recepcí nebyl velký nápis Žilní 
klinika, ani vám nepřijde, že jste ve 
zdravotnickém zařízení.

Z OPERACE NOHOU 
ODEJDETE PO SVÝCH

A to je vlastně záměr primáře a zakladatele klini-
ky Oty Schütze. Člověk se v ní má cítit příjemně. 
Zlaté medaile ze soutěží za med představuje 

Otu Schütze i v jiném než čistě profesním světle. 
Včelaření má jako způsob relaxace a trochu se věnuje 
i filantropii. Vystavené korunky vydražil, aby podpořil 
světovou miss. Ale ne jen tak ledajakou. Jde o soutěž 
krásy neslyšících dívek, pro které je klání vzpruhou do 
života s hendikepem.
Samootevírací dveře přinesl covid. Personál přemýšlel, 
jak zajistit, aby lidé nemuseli sahat na kliky a tím zvy-
šovat riziko infekce. A tak přišel na myšlenku dveří na 
čidlo. Zdaleka to není jediný důvod, proč klinika patří 
do třetího tisíciletí.
Tvoří ji dvě budovy, které spojuje venkovní most zdo-
bený muškáty. Rozlehlý dvůr schovaný v bloku budov 
překvapí. Je to kus přírody. Primář prozrazuje, že tu 
žijí strakapoudi a občas sem přilétne také žluva. Ruch 
velkoměsta sem nepronikne.
Součástí kliniky je moderní operační sál. Ale pokojů pro 
pacienty bychom tu moc nenašli. V podstatě stačí jen 

 Daniel Mrázek         Jakub Hněvkovský

pár lůžek vedle sálu pro případné monitorování pacientů po operaci. Pacienti asi dvě 
hodiny poleží a pak bez jakýchkoli pomůcek odchází domů s doprovodem. Nepotře-
bují ani neschopenku. Navzdory tomu, že právě podstoupili operaci křečových žil, 
tedy nohou. To je kouzlo jednodenní chirurgie…
Pokoje využijí jen lidé zdaleka, aby mohli do druhého dne na klinice přespat. Druhý 
den po operaci je nutný převaz – tak ať nemusí opakovaně absolvovat dlouhou cestu 
nebo si hledat ubytování jinde.
Inu, Ota Schütz může být na svou kliniku právem hrdý, jistě mu dalo hodně práce ji 
vybudovat…
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i v léčbě křečových žil je možno bez nadsázky říct, že je možné téměř všechno zvláště 
ve srovnání s možnostmi před rokem 1989. Léčíme křečové žíly v celém rozsahu choro-
by – od největších po ty nejmenší, samozřejmě s ohledem na zdravotní stav pacienta.

Ve zmíněném sloganu ale nechybí slovo „téměř“. Co tedy ještě možné není?
To ve skrytém smyslu znamená, že není možné nemožné. Například nemůžeme slíbit, 
že se do budoucna i po skvěle provedené operaci neobjeví nové křečové žíly, protože 
zatím neumíme zrušit genetické zatížení a vrozenou dispozici k tvorbě varixů.

Jak často se v české populaci objevují žilní problémy?
Velice často, ale prakticky stejně často jako ve vyspělých zemích Evropy a Ameriky. 
Obdobné procento křečových žil najdeme i v Austrálii. V české populaci se křečové 
žíly objevují od dvaceti do padesáti procent v závislosti na věku s tím, že se postup-
ně s věkem procento výskytu křečových žil zvětšuje. Ojediněle jsou postiženy děti 
přibližně od dvanácti let. Křečové žíly postihují zejména ženy, ale ani mužům se nevy-
hýbají. Pokud bych to měl říct procentuálně, z osmdesáti procent k nám chodí ženy, 
poměr mužů tvoří zbylých dvacet procent.

Jak se chránit?
Proti dědičnosti žádná obrana není. Procento objevení křečových žil u potomků je 
vysoké. Alespoň zmírnit projevy můžeme vyloučením negativních faktorů, které spou-
štějí objevení varixů a zhoršují již stávající křečové žíly. Všemi prostředky bychom se 
měli bránit nadváze, kouření, dlouhému stání i sezení.

Co znamená „jednodenní chirurgie“?
Již v samotném názvu je určeno, že se jedná o rychlou a účinnou chirurgickou léč-
bu, která by neměla přesahovat 24 hodin. Na jednom místě je soustředěna veškerá 

léčebná péče od příchodu pacienta s křečovými 
žilami až po jeho odchod již s vyřešenými problémy. 
Pro naše pacienty to znamená, že samotná léčba 
s operací od příchodu na kliniku po propuštění trvá 
přibližně šest hodin. Výhodou je, že odpadá pobyt 
v nemocnici, pracovní neschopnost, výrazná je 
prevence trombóz, embolií a při hospitalizaci pří-
tomných nemocničních nákaz. Podstatnou výhodou 
je i výrazná finanční úspora. Jednodenní chirurgie je 
možná změnou způsobu léčby a též díky speciální 
anestezii, která je oproti klasické narkóze k organis-
mu výrazně šetrnější.

Jak se vám daří po byznysové stránce? Žilní chi-
rurgie je dost úzce vyhraněný obor a možná bych 
ho očekával spíše v nemocnicích. Díky čemu se 
vyplatí mu věnovat soukromou kliniku?
Daří se nám dobře. Vzhledem k vysokému specia-
lizovanému pracovnímu nasazení nabízíme nad-
standardní péči v kosmetické a bezbolestné léčbě 
křečových žil s možností okamžitého nástupu do 
práce nebo na golf po operaci. Součástí je i možnost 
dlouhodobého sledování. Proto se vyplatí hlavně 
pacientům svěřit se do péče soukromé specializo-
vané kliniky, kde mají jistotu, že se budou setkávat 
se stálým personálem, který dobře zná žilní proble-
matiku. 

JAK LÉČBA 
KŘEČOVÝCH ŽIL 
PROBÍHÁ
PACIENT PŘIJDE NA PRVNÍ KONZULTACI 
S KLINICKÝM A ULTRAZVUKOVÝM VYŠETŘENÍM. 
ZOBRAZÍ SE PRŮTOK KRVE ŽILAMI A ZMĚŘÍ JEHO 
RYCHLOST. POSTIŽENÍ ŽIL DOLNÍCH KONČETIN 
SE PROKÁŽE S MILIMETROVOU PŘESNOSTÍ. 
NÁSLEDUJE PŘEDOPERAČNÍ VYŠETŘENÍ 
ZHODNOCUJÍCÍ CELKOVÝ STAV PACIENTA.

NEJLEPŠÍ A NEJPOUŽÍVANĚJŠÍ MOŽNOSTÍ 
RADIKÁLNÍ LÉČBY JE LASEROVÁ KATETRIZACE 
ZA POMOCI NEJNOVĚJŠÍHO GENERÁTORU 
USMĚRNĚNÉHO LASEROVÉHO SVĚTLA 
S VLNOVOU DÉLKOU 1 940 NANOMETRŮ 
A SOFISTIKOVANÝCH KATETRŮ. DŮLEŽITOU 
SOUČÁSTÍ LÉČBY JE I PREVENCE PLICNÍ EMBOLIE 
A TROMBÓZ HLUBOKÝCH I POVRCHOVÝCH 
ŽIL. PO OPERACI JE PACIENTOVI NABÍDNUTA 
NÁSLEDNÁ PÉČE SPOČÍVAJÍCÍ V PRAVIDELNÝCH 
KONTROLÁCH A ŘEŠENÍ PŘÍPADNÝCH DALŠÍCH 
OBJEVUJÍCÍCH SE ŽIL A ŽILEK VZNIKAJÍCÍCH NA 
ZÁKLADĚ DĚDIČNOSTI.

Celkem mě pobavilo, že na svých stránkách píšete, že v léčbě křečových žil 
je možné téměř všechno. Co si pod tím představit? Co je možné?
Kdo pamatuje dobu, kdy jsme žili v elektrickém ohradníku po vzoru ruských gulagů bez 
možnosti osobní komunikace se západními vyspělými zeměmi, ten ví, že jediný způsob 
radikální léčby křečových žil byla klasická operace uvedená Babcockem v roce 1905. 
K tomu později přibyla sklerotizace jako jediná alternativa. Od roku 1989 se nám otevřel 
svět nových zkušeností. Naši lékaři si rychle osvojili a postupně rozvíjejí nové způsoby 
vyšetření a léčby. V mnoha zdravotnických zařízeních v Česku je dnes možné využívat 
zdravotní péči na úrovni nejlepších nemocnic Evropy i Severní Ameriky. Stejně tak 

49

FENOMÉN



O zdraví ve firmách spolu nehovoříme poprvé. 
Vidíte nějaký pokrok?
Rozhodně. Nezažíváme jednoduchou dobu a v tako
vých chvílích se většinou lidé soustředí na to podstat
né. A zdraví tím nepochybně je. Naším úkolem jako 
zdravotní pojišťovny je poskytovat našim klientům 
nejvyšší možnou dostupnou zdravotní péči. Součas
ně ale musíme stále vysvětlovat, že správný přístup 
k prevenci šetří peníze, a především mnoho případných 
zdravotních potíží. Prevence znamená lepší život. To si 
myslím uvědomuje stále více firem i jednotlivců. 

Proč se tak angažujete? Není zdraví osobní odpo-
vědností každého z nás?
Samozřejmě, že péče o zdraví je především věcí 
odpovědnosti a přístupu každého z nás. Nežijeme ale 
dva oddělené životy, pracovní a osobní. Naše pracovní 
činnost má vliv na naše zdraví. Manažeři si začali více 
uvědomovat, že péče o zdraví zaměstnanců patří ke 
klíčovým faktorům, které rozhodují o úspěchu firmy. 
Zjednodušeně řečeno, postupně jim dochází, že peníze 
investované do prevence se jim násobně vrátí. 

Uvědomujeme si dostatečně, že zdraví je ta nejdů-
ležitější hodnota, ale každý o ni musíme opravdu 
pečovat?
S obecným povědomím o zdraví, jako o jedné z nejvyš
ších lidských hodnot, je to v naší společnosti nejedno
značné. Slovně se na tom všichni shodneme. Mnohem 
složitější je to s osobním přístupem k vlastnímu život

PREVENCE JE CESTA 
K LEPŠÍMU ŽIVOTU
Pohled společnosti na zdraví se postupně mění a spolu s tím se mění 
i chápání péče o zdraví ve firmách. Jak na to vše reagují zdravotní 
pojišťovny a český zdravotní systém? Téma pro generálního ředitele 
Zdravotní pojišťovny Ministerstva vnitra ČR MUDr. Davida Kostku, 
který se na změnách osobně podílí.

  Karel Křivan 
  David Kraus
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nímu stylu, prevenci a vůbec se znalostmi o vlastním 
zdraví. Zdá se, že jsme si všichni ještě neuvědomili, jak 
nákladná je zdravotní péče, kterou považujeme za sa
mozřejmost. Naše zdravotnictví je stále pod obrovským 
tlakem na odbornost a inovace, které vyžadují velké in
vestice ze strany státu a poskytovatelů zdravotní péče, 
a na druhé straně pacienti logicky požadují dostupnost 
zdravotní péče a zcela samozřejmě vyžadují nejmoder
nější, často velmi nákladnou léčbu. Naše zdravotnictví 
je na velmi vysoké úrovni i v rámci zemí Evropské unie. 
To ne vždy doceňujeme a chápeme kroky, které se 
musí činit, abychom tento stav udrželi.

Proč je prevence zásadní?
Protože je to nejlevnější zdravotní péče. Bohužel, 
v budování tohoto povědomí jsme ještě pozadu. Tento 
fakt zaznívá i v analýze zdravotní sekce Národní eko
nomické rady vlády, která doslova zmiňuje toto, cituji: 
„Zdravotní stav obyvatel ČR je ve srovnání s většinou 
zemí západní Evropy významně horší. Střední očeká
vaná délka života Čechů sice dlouhodobě roste, ale 
délka života prožitá ve zdraví zaostává o 10 až 12 let 
(10 let u mužů, 12 let u žen). Češi tak podle Institute for 
Health Metrics and Evaluation vinou dopadu nemocí 
na kvalitu života ztratí ekvivalent celé jedné dekády.“ 
Prevenci tedy musíme chápat jako činnost, jednání, 
které by pro každého z nás mělo být běžnou součástí 
života. My příliš spoléháme na lékaře, kteří dokážou 
s moderními metodami až zázraky, a málo myslíme na 
to, že mnoha nepříjemnostem v životě bychom mohli 
předejít, kdybychom jinak přemýšleli a jednali. To platí 
i o firmách.

Co může firma udělat pro zlepšení prevence?
Zaměstnavatelé u nás mají obrovský potenciál ovlivnit 
celkové zdraví zaměstnanců. V tomto smyslu jsme již 
před mnoha lety nasměrovali pozornost na podnika
telskou sféru, kde chceme dosáhnout zakomponování 
primární prevence a péče o zdraví zaměstnanců přímo 
do firemních strategií a hodnot. Mnohé firmy si totiž 
začaly uvědomovat při dnešním nedostatku kvalitních 
pracovních sil, že udržet kvalifikovaného zaměstnance 
již nelze pouze mzdou a ekonomickými benefity nebo 
pobídkami z oblasti sportu a kultury. Správná personál
ní strategie firmy by měla zcela jistě zahrnovat i oblast 
komplexní péče o zdraví zaměstnanců. 

Co konkrétně se má ve firmách změnit?
Priority firem v oblasti zdraví se posouvají od obtěžují
cích povinností v oblasti bezpečnosti práce a ochrany 
zdraví přes velmi nákladná opatření, která jsme museli 
všichni realizovat v pandemii, do moderní formy perso
nalizované prevence, která šetří čas zaměstnavatelům, 
prokazatelně snižuje náklady na nahrazování nemoc
ných pracovníků a zároveň zaměstnancům umožní pří
mo ve firmě absolvovat preventivní očkování, vybrané 
úkony laboratorní diagnostiky nebo měření ukazatelů 
chronických nemocí. Dnes je možné pomocí mobilních 
pracovišť vykonat řadu preventivních zdravotnických 
úkonů na profesionální úrovni se zabezpečením hygie

nických a bezpečnostních standardů přímo na pracovišti. Minimalizují se tím ztráty 
pracovního času, omezuje se nepohodlí spojené s dojížděním za lékařskou péčí mimo 
podnik. Navíc zde funguje faktor týmové spolupráce, kdy se zaměstnanci mezi sebou 
pobízejí k absolvování prevence. V rámci podniku je možné také využít zapojení 
neformálních místních personálních autorit, kterými jsou často pracovníci nižšího 
managementu, vedoucí směn, dílenští mistři. 

Můžete uvést konkrétní příklady spolupráce Zdravotní pojišťovny Minister-
stva vnitra ČR s firmami?
Naším dlouholetým klientem, se kterým máme velmi dobrou spolupráci, je velký za
městnavatel – síť prodejen Albert. U tohoto zaměstnavatele jsme zaznamenali značný 
posun. Společnost inkorporovala přímo do korporátní strategie trvalou a komplexní 
péči o zdraví svých zaměstnanců. Vytvořila mobilní zaměstnaneckou aplikaci Zdravý 
Albert, intranetovou komunikaci rozšířila o odborné články v oblasti zdraví, každý 
čtvrtek v měsíci se můžou zaměstnanci účastnit medicínského webináře s různými 
celostátními odborníky. Dny zdraví jsou organizovány nejen na centrále, ale i na 
logistických centrech a vybraných pobočkách společnosti. Každý rok je věnovaný 
jinému aspektu zdraví. Společně už jsme řešili například podporu imunity, prevenci 
civilizačních onemocnění, problematiku únavy na pracovišti nebo při směnném pro
vozu a nyní se věnujeme managementu mobility a prevenci bolestí zad a kloubů. Lze 
jednoznačně říct, že zde je péče o zdraví přímo součástí firemní DNA, jejího poslání 
a vize. A mohl bych jmenovat i další firmy, Indorama Ventures Mobility Moravia či 
třeba Seyfor. Každá je jiná, v každé jsme postupovali tak, aby preventivní aktivity 
odpovídaly jejich charakteru a specifikům.

MANAŽEŘI SI ZAČALI VÍCE 
UVĚDOMOVAT, ŽE PÉČE O ZDRAVÍ 

ZAMĚSTNANCŮ PATŘÍ KE 
KLÍČOVÝM FAKTORŮM, KTERÉ 

ROZHODUJÍ O ÚSPĚCHU FIRMY.

Dobrým příkladem jsou i sociální služby. Je to perspektivní a velmi dynamický sektor 
s významným počtem zaměstnavatelů. Sociální služby jsou v každém městě nebo obci 
České republiky. Začali jsme tento sektor vnímat jako zaměstnavatele, který by se měl 
nutně zabývat komplexní a dlouhodobou péčí o zaměstnance, protože v sociálních 
službách, zejména pokud jde o péči o seniory a zdravotně znevýhodněné spoluobča
ny, je práce velmi fyzicky i duševně náročná. Pracovníci často vypadávají z pracovního 
procesu kvůli bolestem zad a přetížení velkých kloubů. Důvodem je nesnadná manipu
lace s klienty a nedostatečná kompenzace této zátěže. Kromě toho práce v sociálních 
službách přináší velkou zátěž pro duševní zdraví, nejčastěji se zaměstnanci potýkají se 
syndromem vyhoření, chronickou únavou nebo vyčerpáním. V tomto segmentu již spo
lupracujeme s vícero většími domovy seniorů, pořádáme pro zaměstnance dny zdraví.

Jak začít, když chci ve své firmě změnit přístup k péči o zdraví?
Ozvěte se nám a my vám pomůžeme celý proces vytvořit a nastavit. Pro firmy ne
existuje univerzální návod, jak začlenit zdravotní prevenci a péči o zdraví zaměstnan
ců do firemní politiky. 
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Obor tělovýchovného lékařství se zabývá pohybovou aktivitou zdravých i ne-
mocných osob, tedy reakcí organismu na zátěž. Klinika sportovní medicíny 
je otevřena pro závodníky i začátečníky, kteří chtějí znát svůj zdravotní stav, 

limity svého těla nebo zefektivnit svůj trénink. Zdejší specialisté pomáhají vrátit do 
kondice i sportovce po prodělané nemoci či úrazu.

Co byste doporučil lidem, kteří chtějí začít sportovat a nevědí, co je pro ně 
vhodné?
Než člověk začne sportovat, doporučuji, aby se poradil třeba s praktickým lékařem. 
Pokud to opravdu myslí se sportem vážně a chce se mu věnovat pravidelně, pak už 
je vhodné využít odbornost sportovního lékaře. Je třeba si hned ze začátku uvědomit 
několik věcí. Mohou nás limitovat fyzické nebo genetické predispozice. Je velice dů-
ležité, s kým sport děláte. Bývá totiž častou chybou, že se začátečník přidá k tréno-
vaným kamarádům, jejichž výkonnost je mnohem vyšší. Sport by měl přinášet radost. 
Většina úrazů bývá v době, kdy už je organismus vyčerpaný, kdy se přetěžuje, kdy 
člověk ztrácí takovou tu přirozenou koordinaci a kdy opravdu i malinká chyba může 
způsobit velký úraz. To platí nejenom u profesionálních sportovců, ale i v amatérském 
sportu, kde se nejvážnější mimo kontaktní úrazy stanou v závěru sportování.

Na co bychom měli myslet před první návštěvou Kliniky sportovní medicíny?
Ideální je, pokud si klient na začátku vzpomene na své veškeré zdravotní pro-
blémy z minulosti. Slouží k tomu dotazník, který bude na začátku vyplňovat. Je 

 Simona Součková
 Klinika sportovní medicíny

SPORT BY MĚL PŘINÁŠET RADOST

Sport bez rizika. O to nám jde nejen 
u amatérských či profesionálních 
sportovců, ale i u lidí, kteří chtějí 
znát své limity, říká v rozhovoru 
MUDr. Radomír Maráček z Kliniky 
sportovní medicíny, která 
dlouhodobě spolupracuje na 
kvalitních zdravotních vyšetřeních 
s laboratorní sítí Spadia Lab.

dobré také znát rodinnou anamnézu. Při vstupní 
konzultaci nic netajit a být opravdu otevřený. 
Zároveň je dobré říct, co očekávám, co chci dělat 
a jakým způsobem.

Jaká vyšetření je nutné podstoupit ke zjištění 
vlastních limitů?
Začínáme vždy základním vyšetřením, během kterého 
změříme krevní tlak, natočíme EKG a pak přichází vy-
šetření lékařem, potažmo fyzioterapeutem. Optimální 
je, když proběhne zátěžový test na kole nebo na běží-
cím páse, během kterého zjistíme, jak tělo reaguje na 
stoupající zátěž. Test ukáže, zda je člověk zdravý, nemá 
problém na srdíčku, potíže s tlakem nebo s dýcháním. 
U nemocných pacientů například s vysokým tlakem, 
diabetem, po prodělané kardiovaskulární či onkologic-
ké nemoci zhodnotíme reakci na zátěž a doporučíme 
typ pohybové aktivity, její intenzitu, frekvenci a délku. 
U motivovaných pacientů může pohyb vést k redukci 
farmakologické intervence zejména v kombinaci s po-
klesem tělesné hmotnosti a procentuálním úbytkem 
tělesného tuku.
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ZÁTĚŽOVÉ TESTY JSOU 
VHODNÉ TÉMĚŘ PRO 
VŠECHNY
ZÁTĚŽOVÝ TEST O NÁS PROZRADÍ MNOHÉ. ČLOVĚK 
DOSTANE ODPOVĚDI NA OTÁZKY TYPU: PROČ SE 
ZADÝCHÁVÁM, PROČ MI BUŠÍ SRDCE, PROČ MĚ 
BOLÍ HLAVA NEBO NA HRUDI, PROČ PŘESTÁVÁM 
PŘI ZÁTĚŽI MLUVIT, PROČ SE POTÍM, JAKÝ ZDROJ 
ENERGIE VYUŽÍVÁM, PROČ VYDRŽÍM MÉNĚ NEBO 
PROČ JSEM POMALEJŠÍ.

KLINIKA SPORTOVNÍ 
MEDICÍNY
KLINIKA SPORTOVNÍ MEDICÍNY VZNIKLA V ROCE 
2007 ZA ÚČELEM ELIMINACE RIZIKA NÁHLÉHO 
ÚMRTÍ SPOJENÉHO SE SRDEČNÍM ONEMOCNĚNÍM 
JAK VROZENÝM, TAK ZÍSKANÝM BĚHEM ŽIVOTA, 
A TO NEJEN U PROFESIONÁLNÍCH SPORTOVCŮ, ALE 
TAKÉ U ŠIROKÉ VEŘEJNOSTI. JISTĚ SE KAŽDÉMU 
VYBAVÍ NÁHLÁ ÚMRTÍ MLADÝCH TRÉNOVANÝCH 
FOTBALISTŮ ČI HOKEJISTŮ BĚHEM ZÁPASU. 
ODBORNÍCI NA KLINICE SPORTOVNÍ MEDICÍNY 
DOKÁŽOU TATO RIZIKA DIAGNOSTIKOVAT 
A NÁSLEDNĚ ZAJISTIT JEJICH EFEKTIVNÍ LÉČBU.
KLINIKA SPORTOVNÍ MEDICÍNY MÁ SVÉ ODBORNÉ 
PRACOVIŠTĚ V OSTRAVĚ A OLOMOUCI.

VÍCE INFORMACÍ: 
HTTPS://WWW.SPORTOVNIMEDICINA.CZ/

SPADIA LAB
PATŘÍ MEZI NEJVĚTŠÍ DIAGNOSTICKÉ LABORATOŘE 
V ČESKÉ REPUBLICE S ŠIROKÝM SPEKTREM 
RUTINNÍCH, VYSOCE SPECIALIZOVANÝCH 
I UNIKÁTNÍCH VYŠETŘENÍ. V OBLASTI PREVENCE 
SE ZAMĚŘUJE NA ŠIROKOU VEŘEJNOST TAKÉ 
S NABÍDKOU UNIKÁTNÍCH BALÍČKŮ PRO 
PROFESIONÁLNÍ SPORTOVCE A AKTIVNÍ POPULACI. 
VYŠETŘENÍ ZÁKLADNÍCH PARAMETRŮ Z KRVE PRO 
SPORTOVCE JE NEJEN UŽITEČNÝM NÁSTROJEM PRO 
SLEDOVÁNÍ JEJICH ZDRAVÍ A VÝKONNOSTI, ALE TAKÉ 
DŮLEŽITÝM PROSTŘEDKEM PRO PREVENCI ÚRAZŮ 
A NEMOCÍ.

VÍCE NA WWW.SPADIA.CZ

Klinika sportovní medicíny zastřešuje široké spektrum služeb včetně 
laboratorních testů nejen pro sportovce. Můžete nastínit, o jakou škálu 
vyšetření se jedná?
Součástí vyšetření bývá i biochemické vyšetření krve a moči. Od základního sta-
novení krevního obrazu, funkce jater, ledvin, slinivky břišní přes tukový, svalový 
a kostní metabolismus. V případě zájmu je možno stanovit hladiny vitaminů, 
stopových prvků, hormonů, imunologický a alergický profil. Speciálním poža-
davkem může být genetická analýza sportovního potencionálu. Spolupracuje-
me se sítí moderních diagnostických laboratoří Spadia Lab, které patří k největ-
ším poskytovatelům laboratorní medicíny v České republice. Provádí pro naše 
klienty široké spektrum rutinních, ale i vysoce specializovaných a unikátních 
vyšetření.

Pokud se během zátěžového testu objeví vážnější potíže, co následuje 
pak?
Provedeme echokardiografické vyšetření. Ultrazvukové vyšetření srdce je bez-
bolestné a nevyžaduje zvláštní přípravu. Echokardiografie umožňuje v relativně 
krátké chvíli zjistit, jak srdce pracuje a zda jsou srdeční chlopně v pořádku. Nej-
častějším problémem je reakce tlaku krve na zátěže a poruchy rytmu srdce.

Může už toto vyšetření poukázat na nebezpečí kolapsu, nebo dokonce 
náhlého úmrtí?
Echokardiografie nám lékařům pomáhá odhalit nemoci, které se vůbec nemusí 
projevit, ale představují vysoké riziko náhlé smrti – například hypertrofická ob-
strukční kardiomyopatie, arytmogenní dysplazie pravé komory, případně nálezy, 
které se s dlouhodobou vysokou zátěží mohou zhoršit a vést k nutnosti operace, 
nebo mohou člověka ohrozit. Zde se jedná zejména o vývojové vady chlopní 
a aorty nebo o defekty přepážek.

Kdo sděluje výsledky všech vyšetření a testů? Je součástí vyhodnocení 
i nastavení optimální zátěže?
Po zátěžovém vyšetření klient znovu přichází k lékaři, který s ním vše probere 
a doporučí, jak postupovat dále. Podle nálezu může vypsat žádanku na dal-
ší vyšetření nebo péči, třeba fyzioterapeutem. Kromě zdravotní stránky, zda 
organismus reaguje správně na zátěž, zhodnotí i výkonnost a její potenciál. Lékař 
doporučí množství a intenzitu pohybu, vhodného kondičního trenéra, případně 
nutričního terapeuta.

Jaké jsou nejčastější chyby, které děláme při aktivním pohybu?
Obecnou chybou je povědomí, že se musím nutně zadýchat nebo se zpotit. 
Zjednodušeně zničit. Přitom je pro naše tělo zdravější zátěž nízké intenzity, ale 
po delší časový úsek. Tím si budujeme vytrvalost, schopnost regenerace a při-
pravujeme se na zátěž vyšší intenzity, vyšší rychlost a sílu. Při vysoké intenzitě, 
která nenavazuje na nižší a pravidelnou zátěž, může dojít k přetížení části těla 
a její následné bolesti. Dostáváme varování, že něco není v pořádku. Chyba 
může být i ve špatné technice pohybu, nesprávném nastavení kola nebo ve vol-
bě nevhodné obuvi. Při vyšší intenzitě se chyba více projeví. Důležité je začínat 
pomalu a s nízkou intenzitou, aby mělo tělo dostatečný čas k adaptaci a naučili 
jsme se pohyb dělat správně.

Setkáváte se s případy, kdy se člověk chce dostat zpět do své původní 
kondice, ale stále mu v tom něco brání?
Jedním z nedávno u nás řešených nálezů byl případ 50letého klienta, který se 
pokoušel vrátit ke sportu, ale ani po několika měsících nebyl schopen uběh-
nout ani kratší trasy, měl vyšší klidový tep a dlouhý návrat tepu k normálu 
po tréninku. Kromě lehké sinusové tachykardie a systolického šelestu byl bez 
významného nálezu. Echokardiograficky jsme zjistili těžkou nedomykavost mit-
rální chlopně při vlajícím zadním cípu. Od zátěžového testu jsme proto upustili, 
pacient byl došetřen na kardiologickém pracovišti a po plastice mitrální chlopně 
se ke sportu mohl vrátit. 
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Jan Černý & René Rohan | ART HUB

VYZKOUŠEJTE IYENGAR JÓGU
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FIRMA MUSÍ ZŮSTAT MLADÁ
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MORÁŇ

INSPIRACE

MISTROVSKÁ TRUHLAŘINA, 
TO JE POCTIVÁ RUČNÍ PRÁCE
V pražské Královské oboře lze vidět fládrované výplně. Jedná se 
o techniku povrchové úpravy, napodobující kresbu přírodního dřeva. 
V Česku okna a dveře s tímto dekorem nabízí firma Trustav. V kombi-
naci s ručně vyřezávanými secesními prvky se jedná o mistrovské dílo 
truhlářského řemesla.

WWW.TRUSTAV.CZ

 Trustav / David Kraus



SVĚTOVĚ 
UNIKÁTNÍ 
ART HUB
V Měšicích u Prahy vznikl zcela ojedinělý komplex služeb, 
který v oboru výtvarného umění nabízí mnoho nej. Svým 
klientům poskytuje dokonalé zázemí v péči o umělecká 
díla a zároveň disponuje vlastní galerií a investičním 
fondem, zaměřeným výhradně na současné umění. Galerie 
a fond jsou provozovány firmou ARTEFIN, profesionální 
servis poskytuje společnost ARTEX. Za oběma firmami 
však stojí jeden tým a celý ART HUB se nachází na jednom 
místě, v areálu Q Park Měšice.

  Valerie Saara
  archiv ARTEFIN
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Firmu ARTEX založili v roce 2001 (pod názvem Art 
Transport) dva galeristé – Jan Černý a René Ro-
han. Jan Černý vedl pražskou galerii MXM, René 

Rohan ostravskou Galerii 761. Oba soustavně řešili, jak 
bezpečně a přitom cenově dostupně převážet umění 
na výstavy. Nakonec se rozhodli podnikat v oboru 
transportu umění a koupili první dodávku. Firma začala 
úspěšně růst a už v roce 2010 se stala členem prestižní-
ho profesního sdružení dopravců umění ICEFAT, které 
sdružuje 72 nejkvalitnějších firem z celého světa, spe-
cializovaných na transport a uskladnění umění. V roce 
2017 se dohodli s majiteli měšického areálu Q Park 
Petrem Matuškou a Ladislavem Ornstem na stavbě prv-
ního českého komerčního depozitáře pro uskladnění 
uměleckých děl a v říjnu letošního roku získali povolení 
k provozování celního skladu – takzvané bezcelní zóny 
pro umění.

2

4

3

1   Výstava sbírky fondu ARTEFIN 
v galerii Sýpka v Bechyni

2   Umění má nekonečně mnoho podob. 
I ve sbírkách Artefin

3   Galerie ARTEFIN, v popředí objekt 
Lukáše Raise Sirius

4   dva obrazy Theodora Pištěka
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Galerie ARTEFIN
V době těsně před covidem se René Rohan vrátil také ke galerijní činnosti a spo-
lečně s Ladislavem Ornstem, Petrem Matuškou a Romanem Horákem vybudovali 
v areálu Q Parku specifický projekt s názvem ARTEFIN. Pod něj spadá nejen galerie, 
ve které si je možné na ploše 460 m2 vybrat z více než osmi set uměleckých děl, 
ale také investiční fond ARTEFIN, jediný v ČR, zaměřený výhradně na investice do 
současného umění.
Spojením aktivit ARTEX i ARTEFIN vznikl na jednom místě a pod jedním týmem 
zcela ojedinělý ART HUB, který neprovozuje takto komplexně nikdo jiný na světě 
a je ideálním servisem pro všechny, kdo umění vlastní, obchodují s ním, kteří se 
teprve chystají budovat vlastní sbírku, nebo se rozhodli do umění investovat 
prostřednictvím fondu. V roce 2022 poprvé překonal celkový obrat aukčních 
domů částku 1,6 miliardy Kč.

Rostoucí trh s uměním
V době krizí a vysoké inflace lidé víc než jindy přemýšlejí, jak bezpečně zhodnotit 
své finance, nebo alespoň jejich hodnotu uchovat. Stále častěji zaznívá z různých 
stran doporučení investovat do umění jako do alternativy, kterou výkyvy trhu 
příliš neovlivní a růst hodnoty je stabilní. Dochází tím k radikální proměně pohledu 
veřejnosti, a hlavně médií na investiční potenciál uměleckých děl a data to zpětně 
potvrzují. Například z průzkumu společnosti Knight Frank, která prostřednictvím 
Knight Frank Luxury Investment Index (KFLII) sleduje růst cen sběratelských aktiv, 
uvedeného ve zprávě Wealth Report 2023, vyplývá, že zatímco celkově sběratelská 
aktiva v loňském roce dosáhla průměrně sedmiprocentního zhodnocení, hodno-
ta umění za poslední rok vzrostla o neuvěřitelných 30 %. K podobným závěrům 
dochází i jiné zdroje. Například český ART+ mapuje a zveřejňuje aukční výsledky, 
které potvrzují, že za posledních deset let se částka potřebná na pořízení deseti 
nejdražších uměleckých děl v aukcích daného roku vyšplhala z necelých padesáti 
milionů na téměř 400 milionů Kč. Dalším fenoménem posledních let je obrovský 
zájem o autory od šedesátých let po současnost a v důsledku zvýšené poptávky 
už se díla některých umělců dají pořídit jen velmi obtížně. Logicky pak dochází 
k urychlenému růstu cen, který je opět snadno dohledatelný a ověřitelný v aukč-
ních výsledcích.

Jak na investice do umění?
Čísla jsou to skvělá, ale pro laika, nebo i pro mnoho za-
čínajících sběratelů je často obtížné se v tomto oboru 
dobře zorientovat. Klíčem k úspěchu jsou totiž infor-
mace a zase informace. Jak se vyznat v cenách, kde 
a jaká umělecká díla pořídit, jak nenaletět a nekoupit 
falzifikát, jak se o zakoupené umění dál starat? Kdo se 
rozhodne pro pořízení originálu, měl by nějakou dobu 
navštěvovat galerie, informace získávat a porovnávat 
a určitě každý nákup konzultovat s odborníky. V ga-
lerii ARTEFIN můžete snadno základní přehled získat, 
na místě je totiž k prohlédnutí přes 800 děl od téměř 
čtyřiceti kvalitních současných umělců. Pokud byste 
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měli zájem i o jiné než zastoupené autory, je možné dohodnout si prohlídky ateliérů, 
nákupy z jiných galerií, nebo si můžete jen sjednat schůzku s galeristou a nechat si 
odborně poradit, jak svou sbírku budovat nebo spravovat.
Pro ty, kteří z různých důvodů nechtějí, nebo si netroufají sami umění nakupovat, na-
bízí ARTEFIN investiční fond, který je jako jediný v ČR na současné umění specializo-
vaný. V jeho týmu jsou zkušení odborníci, kteří se v oboru pohybují řadu let. Každou 
akvizici musí jednomyslně schválit nákupní komise, jejímiž členy jsou Nicole Stava, 
expertka na obchod s uměním, která působila 8 let jako senior konzultant v aukční 
síni Christie’s, Jan Kudrna, kurátor galerie Telegraph a poradce soukromých sběrate-
lů při budování sbírek, nebo David Korecký, dlouholetý kurátor galerie Rudolfinum, 
galerie Langhans nebo Ateliéru Josefa Sudka. Zakladateli fondu jsou lidé s bohatými 
zkušenostmi v oblasti financí a podnikání, výše zmínění Petr Matuška, Ladislav Ornst 
a Roman Horák, za odbornou část zodpovídá René Rohan.

Pořízení originálu je pouze  
první krok
Soukromý sběratel i fond musí následně řešit, co 
s uměleckými díly dál. Po nákupu je nutné artefakty 
profesionálně zabalit, bezpečně přepravit, pojistit, ze 
zemí mimo EU také proclít a případně vyřídit i vývozní 
povolení. Pokud vám dojde místo na stěnách, nebo 
vlastníte díla příliš vysoké hodnoty, pak je potřeba 
i kvalitní a bezpečné uskladnění. To vše měšický ART 
HUB poskytuje prostřednictvím firmy ARTEX. Ta nabízí 
všechny druhy balení, včetně vlastní výroby klimasta-
bilních transportních beden na míru, dále leteckou, 
námořní i pozemní přepravu vlastními, speciálně 
upravenými auty. ARTEX je jediná soukromá společnost 
v ČR, která klientům poskytuje tisíce metrů plně zabez-
pečených a klimatizovaných depozitářů pro uskladnění 
uměleckých děl na „muzeum standard“ úrovni a jako 
první z bývalého východního bloku získala povolení 
k provozování celního skladu – tzv. bezcelní zóny pro 
uskladnění uměleckých děl. To významně mění situaci 
v oboru, protože nyní lze v depozitáři ARTEXu usklad-
nit artefakty přivezené ze zemí mimo EU na neome-
zeně dlouhou dobu, bez nutnosti hradit DPH, stejně 
jako např. ve Švýcarsku. Majitel se navíc nemusí bát 
budoucích komplikací, pokud se rozhodne dílo opět 
vyvézt z území České republiky. Po dobu uskladnění 
v celním skladu jsou exponáty stále v režimu tranzitu, 
a není proto potřeba žádat o vývozní povolení a český 
stát ani nemůže dílo prohlásit za kulturní památku.

K vidění je i světový unikát
Takto propracovaná symbióza služeb není výhodná jen 
pro klienty, ale jednotlivé aktivity se podporují i navzá-
jem. Díky servisu, který poskytuje ARTEX transportní 
firmě a depozitářům, může ARTEFIN provozovat galerii 
a investiční fond s minimálními náklady a vše vlastními 
silami. Galerie poskytuje odborné poradenství fondu 
a podporuje vybrané umělce v jejich zhodnocení. Výstavy 
a vernisáže přitahují pozornost sběratelů a milovníků 
umění, z čehož zpětně profituje ARTEX. Určitě doporuču-
jeme i vám areál Q Parku v Měšicích u Prahy navštívit a na 
vlastní oči se přesvědčit, o jak velkorysý záměr se jedná, 
protože podobný projekt nenajdete nikde jinde na světě. 
A když už tam budete, nenechte si ujít světový unikát – 
rozměrné dílo fenomenálního Andyho Warhola. 

5   Jeden z největších obrazů Andyho 
Warhola v depozitáři ARTEX

6   Depozitář ARTEX, hala určená 
pro uskladnění i nadrozměrných 
uměleckých děl, tvoří dokonalé 
zázemí včetně celního skladu

7   Pohled do galerie ARTEFIN
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a také individuální privátní lekce. Lekce pro veřejnost jsou rozdělené do jednotlivých 
stupňů – od začátečníků po pokročilé, každý tu má možnost seberozvoje, v pokroči-
lejších lekcích dokonce nejen na fyzické úrovni.
Za deset let prošly branami pražského institutu už tisíce zájemců o Iyengar jógu. 
„Od samého začátku bylo naším cílem skloubit cvičení pro širokou veřejnost rovněž 
s výukou nových lektorů. V jejich případě jde o velice náročný vzdělávací proces v ně-
kolika stupních, ovšem po jeho absolvování a získání potřebné certifikace jsou pak 
sami schopni poskytovat lekce Iyengar jógy na profesionální úrovni. Jen tak mohou 
svým klientům pak pomáhat při překonávání jejich zdravotních potíží a současně jim 
poskytnout požitek z každé lekce,“ vysvětluje Helena Kubrychtová Bártová.

Sedm trumfů Iyengar jógy
Hlavní výhodou Iyengar jógy je, že ji může provozovat prakticky každý bez ohledu na 
věk a úroveň dovedností. Ze všech stylů jógy je navíc nejzábavnější, a je proto ideální 
pro lidi, kteří mají rádi rozmanitost, protože každá lekce Iyengar je jiná, na rozdíl na-
příklad od Bikramu nebo Aštangy, které mají pevně stanovené sekvence cviků.
Důvodů, pro něž se lidé rozhodnou cvičit právě Iyengar jógu, je mnoho, nicméně dlou-
holeté praktické zkušenosti jejích lektorů naznačují, že převažují především její terapeu-
tické přínosy. Z praktikování Iyengar jógy totiž mohou mít užitek nejen zdraví lidé, ale je 
vhodná také pro osoby s nejrůznějšími zdravotními potížemi. Problémy jako například 
bolesti zad, deprese, vysoký krevní tlak, oslabený imunitní systém, mohou být úspěšně 
eliminovány pomocí unikátních terapeutických postupů a sekvencí pozic, které zaklada-
tel této jógy vymyslel a jež jsou do dnešní doby jeho následovníky stále zdokonalovány.
Všeobecně se uvádí a vědeckými výzkumy je potvrzeno následujících sedm zdravot-
ních benefitů, které přináší pravidelné cvičení Iyengar jógy:

Posilování těla
Delší držení každé pozice (často až minutu) posiluje a zpevňuje svaly. Zejména pozice 
ve stoje – jako například pozice stromu nebo bojovník 2 – pomohou posílit spodní 
končetiny a tělesné jádro.

 Jaroslav Major        archiv Iyengar Yoga Institut

VYZKOUŠEJTE 
IYENGAR JÓGU

CHCETE SE CÍTIT LÉPE?

Už téměř deset let působí ve Vodičkově ulici v centru Prahy Iyengar Yoga Institut. 
Studio specializované výhradně na specifický styl jógy, který od šedesátých 
let minulého století ve světě zpopularizoval indický učitel, autor a neúnavný 
propagátor B. K. S. Iyengar (1918–2014), osobní žák zakladatele moderní jógy 
Tirumalaje Krišnamačaryho. Jeho přístup se od ostatních, především komerčních 
stylů jógy, liší důrazem na detail a precizní provedení ásan.

Iyengar jóga je jedinečnou syntézou pohybu a medi-
tace. Kombinuje ásany (pozice) a pránájámu (dech), 
a díky pomalejším pohybům a důrazu na kvalitu před 

kvantitou podporuje fyzickou sílu, vytrvalost a flexibi-
litu. Její pravidelné cvičení přináší množství pozitivní 
energie a zlepšení fyzické i psychické rovnováhy. Pomá-
há rozvíjet koordinaci pohybů a vede k uvědomění si 
vlastního těla. A v neposlední řadě posiluje nejdůležitěj-
ší svalové partie, a tím přináší úlevu kloubům a páteři, 
takže je velice vhodná při léčbě chronických bolestí.
O zdravotní prospěšnosti Iyengar jógy ví nejlépe 
z vlastní zkušenosti Helena Kubrychtová Bártová, 
zakladatelka a hlavní lektorka pražského institutu. 
Původně pracovala jako instruktorka potápění, ale po 
nějakém čase začala mít sama zdravotní potíže, jichž 
se chtěla právě cvičením jógy zbavit: „Nakoupila jsem 
si spoustu odborných knih s představou, že se jógu 
naučím z nich. Jenže záhy jsem zjistila, že bez odbor-
ného vedení si spíš ublížím, než abych se svých bolestí 
zbavila. Měla jsem štěstí, v Miami na Floridě jsem se 
přihlásila do čtrnáctidenního kurzu Iyengar jógy, který 
mi otevřel úplně nový svět.“
Po americkém zasvěcení následovaly další intenzivní 
kurzy v Holandsku a Anglii.
Helena Kubrychtová Bártová se v průběhu krátké doby 
v hierarchii cvičitelů Iyengar jógy vypracovala až na 
vrchol a v roce 2012 otevřela v Praze vlastní Iyengar 
Yoga Institut. Ten v současné době zaměstnává 13 cer-
tifikovaných lektorů Iyengar jógy a kromě standardních 
anebo online lekcí v délce 60–120 minut nabízí rovněž 
terapeutické lekce pro osoby se zdravotním omezením 
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Zvyšování tělesné pružnosti
Jóga je obecně známá tím, že zlepšuje tělesnou flexibilitu – a Iyengar jóga 
není výjimkou. Studie zjistila, že po pouhých šesti týdnech cvičení Iyengaru se 
u účastníků výrazně zvýšila ohebnost páteře a elasticita šlach.

Správné držení těla
Pravidelné cvičení Iyengar jógy, které se výrazně zaměřuje na správný postoj, 
pomáhá zlepšit držení těla. Zaměřuje se na nápravu slabších nebo ztuhlých míst, 
zejména v oblasti krku a zad.

Zvyšování hladiny energie
Vědecká studie, jejímž cílem bylo analyzovat účinky Iyengar jógy na pacienty 
s chronickým onemocněním dýchacích cest, odhalila, že díky cvičení jógy paci-
enti zaznamenali výrazný pokles únavy. To může být způsobeno uvolňováním 
endorfinů nebo zvýšeným průtokem krve do mozku.

Snižování stresu a pocitů úzkosti
Cvičení Iyengar jógy zvyšuje produkci chemické látky zvané kyselina gama-
-aminomáselná (GABA), která zlepšuje náladu. Účastníci studie uváděli po třech 
měsících cvičení Iyengar jógy nižší míru úzkosti a lepší celkovou pohodu.

Odstraňování chronických bolestí
Mnoho chronických bolestí souvisí s nesprávným držením těla (viz bod 3), ať už 
jde o hrbení, nebo různé formy skoliózy páteře. Iyengar jóga vyrovnává držení 
těla (zejména v oblasti krku, zad a páteře), což podle výzkumů může výrazně 
snížit chronické bolesti.

Snižování hypertenze
Vědci zjistili, že Iyengar jóga spouští v těle relaxační reakci, která zpomaluje 
srdeční tep a snižuje krevní tlak, což obojí snižuje riziko kardiovaskulárních 
onemocnění.
Učitelé Iyengar jógy se během svého tréninku a své praxe vzdělávají v anatomic-
kých znalostech a základních fyziologických funkcích lidského těla. Jsou školeni 
k preciznímu vedení jednotlivých lekcí. Hlavním cílem je naučit studenta uvědo-
mit si své tělo a jeho správné nastavení v jednotlivých pozicích. Každý učitel je 
průvodcem studenta na cestě k poznání a celkové transformaci.

Iyengar Yoga Institut je osvěžujícím epicentrem pro fyzickou a duševní obnovu 
v srdci České republiky. Rozvíjí autentickou tradici Iyengar jógy, snaží se inspiro-
vat a vzdělávat zájemce všech věkových kategorií a životních cest, prohlubovat 
jejich sebepoznání a podporovat zdravější životní styl. 

UKÁZKY NĚKOLIKA 
POLOH (ÁSAN) 
IYENGAR JÓGY
PÚRVOTTÁNÁSANA
TATO POLOHA POSILUJE ZÁPĚSTÍ A KOTNÍKY, 
ZLEPŠUJE POHYB RAMENNÍCH KLOUBŮ A PLNĚ 
ROZEVÍRÁ HRUDNÍK. ULEVUJE OD VYČERPÁNÍ 
ZPŮSOBENÉHO PROVÁDĚNÍM JINÝCH NAMÁHAVÝCH 
ÁSAN ZALOŽENÝCH NA PŘEDKLONECH.
VASISTHÁSANA
TATO POZICE ZPEVŇUJE ZÁPĚSTÍ, PROCVIČUJE NOHY 
A POSILUJE BEDERNÍ OBLAST PÁTEŘE A KOSTRČ.
USTRÁSANA
TATO ÁSANA PROSPĚJE LIDEM S POKLESLÝMI 
RAMENY A OHNUTÝMI ZÁDY. CELÁ PÁTEŘ SE 
PROTÁHNE A POSÍLÍ. TUTO POZICI MOHOU 
POHODLNĚ ZKOUŠET I STARŠÍ LIDÉ, DOKONCE I LIDÉ 
S PROBLEMATICKOU PÁTEŘÍ.
ÚRDHVA DHANURÁSANA
TATO POZICE HARMONIZUJE PÁTEŘ TÍM, ŽE JI PLNĚ 
PROTÁHNE A UDRŽUJE TĚLO PRUŽNÉ. ZÁDA JSOU 
SILNÁ A PLNÁ ŽIVOTA. POSILUJE PAŽE A ZÁPĚSTÍ 
A MÁ VELMI UKLIDŇUJÍCÍ ÚČINEK NA HLAVU.
ARDHA CHANDRÁSANA
TATO POZICE JE BLAHODÁRNÁ PRO TY, KTEŘÍ MAJÍ 
POŠKOZENÉ NOHY NEBO V NICH MAJÍ INFEKCI. 
POSILUJE SPODNÍ PÁTEŘNÍ OBLAST A NERVY SPOJENÉ 
SVALY NA NOHOU A POSILUJE KOLENA. SPOLEČNĚ 
S OSTATNÍMI STOJNÝMI POZICEMI TATO ÁSANA LÉČÍ 
ŽALUDEČNÍ PROBLÉMY.
PADMÁSANA
PO PŘEKONÁNÍ POČÁTEČNÍCH BOLESTÍ 
V KOLENOU SE PADMÁSANA STÁVÁ JEDNOU 
Z NEJUVOLNĚNĚJŠÍCH POLOH. NA FYZICKÉ ÚROVNI 
JE TATO POLOHA DOBRÁ K LÉČBĚ ZTUHLOSTI 
V KOLENOU A KOTNÍCÍCH.

Ardha chandrásana Úrdhva Dhanurásana Púrvottánásana Ustrásana
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 Petr Karban        David Kraus a archiv Trustav

TRUSTAV
ČESKÁ SPOLEČNOST S VLASTNÍ ZAKÁZKOVOU VÝROBOU. OD ROKU 1998 
VYRÁBÍ DŘEVĚNÁ OKNA I DVEŘE A PROVÁDÍ REKONSTRUKCE FASÁD A BYTŮ. 
ZAJIŠŤUJE KOMPLETNÍ DODÁVKY OD PRVOTNÍ KONZULTACE PŘES ZAMĚŘENÍ 
A VÝROBU AŽ PO INSTALACI A DOKONČOVACÍ PRÁCE. JEJÍ SPECIALIZACÍ 
JSOU HISTORICKÉ A PAMÁTKOVĚ CHRÁNĚNÉ OBJEKTY.

FIRMA MUSÍ 
ZŮSTAT MLADÁ
Trustav letos oslavil čtvrtstoletí své existence, což by 
mohlo být příležitostí k ohlédnutí. S marketingovou 
ředitelkou Janou Šetele jsme se zaměřili na největší 
změnu v historii firmy. Ta totiž prošla výraznou 
omlazovací kúrou. A nejde o personál…

Když nejde o personál, tak o co?
O nás samotné, o naše myšlení, o pohled na byznys, o přístup k zákazníkům. Trustav je 
firma první generace, vsadila na kvalitu a specifické kompetence, ale to samo o sobě 
je málo. Změnili jsme způsob komunikace a prezentace. Protože povědomí lidí a jejich 
nároky se za třicet let výrazně změnily. V marketingu je inovace naprosto klíčová. I retro 
produkt lze odkomunikovat moderně, stylově, a hlavně byznysově efektivně, ale pouze 
pokud stíháte – a nejlépe i předbíháte – trendy. Což je kreativní výzva, vyrábět historická 
okna a dveře a současně je komunikovat moderně a inovativně. Jana Nováková, majitelka 
firmy, teď ráda říká, že stárnout může majitel, ne firma. Ale fakt je, že ona mládne s firmou.

Předpokládám, že s tou změnou souvisí i vaše pozice…
Ano, dostala jsem zelenou na modernizaci designu, zpracovali jsme nové propagační 
materiály, začali jsme velmi cíleně používat online možnosti a vtáhli do komunikace i so-
ciální sítě. Díky fotografovi Davidu Krausovi máme krásné fotky naší práce, s Hotshots 
jsme natočili videa z výroby i instalace, působili v rádiích, vymysleli a vyrobili merch…

To jste předtím nedělali?
Měli jsme web, ale nijak jsme ho nerozvíjeli. Jana se neurazí, když přiznám, že o sociálních 
sítích si myslela, že když je nepoužívá ona, tak je firma nepotřebuje. Ale firemní identita 
je naprosto zásadní. Čtvrtstoletí děláme okna a všichni nás berou jako oknaře. Přitom my 
toho nabízíme mnohem víc a je potřeba o tom dát vědět. Nestačí webová prezentace 
nebo inzerát, lidé potřebují vědět, že jste aktivní firma, že máte nějakou historii, nějaké re-
cenze, reference. Samozřejmě opravdové a nejlépe aktuální. Není tak důležité, co o sobě 
říkáte vy, ale co o vás říkají ostatní. A aby o vás někdo něco říkal, musíte být aktivní.
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LIDÉ POTŘEBUJÍ VĚDĚT, 
ŽE JSTE AKTIVNÍ FIRMA, 

ŽE MÁTE HISTORII, RECENZE, 
REFERENCE. NENÍ TAK 

DŮLEŽITÉ, CO O SOBĚ ŘÍKÁTE VY, ALE 
CO O VÁS ŘÍKAJÍ OSTATNÍ. TO JSOU 

SOCIÁLNÍ SÍTĚ. A ABY O VÁS NĚKDO 
NĚCO ŘÍKAL, MUSÍTE BÝT AKTIVNÍ.

Proč je web málo?
Protože je statický a zákazník chce jít mnohem dál. Chce si firmu proklepnout, lépe řeče-
no proklikat, dostat nějaký pocit, emoce. Takže firma musí na sítě, do komunit. Reputace, 
spolehlivost a kvalita totiž začínají být v hekticky proměnlivém světě naprosto zásadní 
hodnoty. Nová okna si nekupujeme každý rok, naopak dost možná jen jednou za život. 
Zákazník proto logicky chce vědět, kdo opravdu je jeho dodavatel, že má odbornost, 
sleduje trendy, je spolehlivý. A to je pro jeden jediný web hodně úkolů najednou…

Souhlasím, že vaše prezentace a komunikace doznaly skutečně výrazné změny.
Je to opravdu největší změna ne pouze posledního roku, ale možná v celé historii firmy.

A jak jste došli k téhle komunikační revoluci?
Za to vlastně může právě fotograf David Kraus, který pro nás fotil a bez rozpaků nám 
řekl, že komunikujeme strašně a že bychom to měli změnit. A Janě připomněl, že má 
neteř, která se marketingu a komunikaci věnuje. Tak si mě přivedla sem do firmy.

Prý jste si udělali něco jako audit. Jak to dopadlo?
Upřímně řečeno, byli opravdu poněkud zastaralí. Myslím, že docela zafungovalo, když 
viděli, že na Googlu vypadli až na druhé stránce dokonce i tehdy, když jste do vyhle-
dávání zadali přímo Trustav.

To je docela tristní…
Tehdy především Janě došlo, že se vlastně brání něčemu, co sama vyhledává a potřebuje. 
Ona nepoužívá aplikace, nepoužívá bezobslužné pokladny. Chce se nechat obsloužit, 
hledá kontakt, chce být v kontaktu s živým člověkem. A kontakt dnes, to jsou z pohledu 
byznysu sociální sítě. My jdeme ještě dále, v podstatě asi směřujeme až k virtuální realitě, 
někdy v budoucnu. Už dnes umíme přes video zákazníkům nabídnout prvky a design 
z našeho showroomu. Je to ohromný posun v možnostech, když se naučíte využívat tech-
nologie ke svému prospěchu. A umím si představit, že za nějaký čas nám zákazník pošle 
video svého interiéru nebo fasády a my mu do toho naklíčujeme vše, co mu navrhujeme.

Nejdůležitější otázka: Nese tahle změna výsledky?
Někdy až překvapivé. Nedávno volala paní, jestli bychom jí udělali okna a na kolik by 
ji to přišlo. Na základě povídání jí obchodní ředitel poslal předběžný odhad a ona se 
omluvila, že je to moc. Za týden volala znovu, že by to od nás přece jen chtěla, že 
se trochu porozhlédla na internetu a zjistila, že ta okna, která obdivuje na protějším 
domě, jsme dělali my. 
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které mají styl
Designové podlahy, 

Komfort a zdraví
Sametový vinyl Flotex kombinuje jedinečné 
vlastnosti koberce a vinylu v jednom 
a zachovává si svůj vzhled po mnoho let. 
Jeho velmi hustý sametový povrch svíce 
než 80 miliony vláken nylonu 6,6 na metr 
čtvereční umožňuje vytvořit originální 
design na přání zákazníka.

nízký valivý odpor  I  snižuje prostorový 
i kročejový hluk až od 22 dB  I  kročejový 
útlum až 22 dB  I  absorpce zvuku 
až 0,25 dB  I  voděodolný a omyvatelný  
I  vynikající protikluznost za mokra  I  
možnost mechanického mokrého čištění    
I  jediná textilie, která získala prestižní 
AllergyUK SealofApproval™  I  vysávání 
odstraňuje až dvojnásobek alergenů 
ve srovnání s kobercem  I  certifikace 
EurofinsComfortGold



Luxus a svoboda
Ať už vám život postaví pod nohy cokoliv, kolekce luxusních vinylových dílců Allura Flex je tu, 
aby vás podpořila na každém kroku. Obsahuje 51 originálních vzorů vytvořených holandskými 
designéry. Dílce Allura Flex jsou pečlivě navrženy tak, aby byly flexibilní, snadno se instalovaly, 
byly odolné a funkční. A co je důležité, že vám vinyl Allura Flex poskytne svobodu v designu, 
díky čemuž oživíte jakýkoliv interiér.

pokládka bez lepení nebo na fixaci  I  bez ftalátů  I  vhodné na podlahové topení  I  speciální 
rubová vrstva pro větší komfort a vylepšenou akustiku  I  rozměrově stabilní  I  lamely 
i čtverce

AVANTI FLOORS, s. r. o., Na Sadech 246, 252 25 Zbuzany
Showroom Karlín, Rohanské nábřeží 693/10, 108 00 Praha 8 
www.avanti-koberce.cz

které mají styl
Designové podlahy, 



 Michaela Stachová         archiv BLF

Ambicí konference bylo představit na jednom pódiu firemní lídry a experty na 
udržitelnost a dát jim možnost diskutovat s účastníky o budoucnosti udržitel-
nosti nebo o krizích, kterým v posledních letech čelíme. „Ze zpětné vazby vy-

plývá, že přes 90 % účastníků odcházelo z konference s novým nápadem nebo s no-
vými kontakty, a z toho máme obrovskou radost,“ říká Michaela Stachová, ředitelka 
pořádající organizace Business Leaders Forum (BLF). Na pódiu se vystřídalo patnáct 
představitelů vedení českých i nadnárodních firem a sdíleli své vize o budoucnosti 
firemní udržitelnosti a také zkušenosti se slepými uličkami a reakcemi na krize.
Na otázku Sandry Feltham, prezidentky Business Leaders Fora, zda je ESG v krizi, 
odpověděl Jan Růžička, člen výboru BLF a ředitel vnějších vztahů PPF Group: „Já si 
nemyslím, že je ESG v problémech. Udělali jsme dva tři kroky dopředu. Je normální, 
že poté následuje krok dozadu. A pak se najde nové equilibrium a jde se dál. To se už 
v tuto chvíli děje,“ vysvětlil ve svém příspěvku.

Jak řešit komplexní výzvy, před kterými svět stojí? Na to se ptali účastníci šestého 
ročníku konference ESG Leadership, která 14. září proběhla v kongresovém centru 
ČNB v Praze. Dorazily na ni více než dvě stovky odborníků na udržitelnost a zástupců 
nejvyššího vedení velkých firem jako ČEZ, Mattoni 1873, Tchibo či Tesco.

CESTOU JE RADIKÁLNÍ 
SPOLUPRÁCE

OCHOTA VZDÁT SE ČÁSTI PLATU 
VE PROSPĚCH UDRŽITELNOSTI:

86 %
Cíle firmy 
v oblasti 
odpovědnosti 
a udržitelnosti 
by měly být 
spíše realisticky 
dosažitelné 
než co 
nejambicióznější.

82 %
Každá firma 
by měla mít 
dlouhodobou 
strategii 
pro oblast 
odpovědnosti 
a udržitelnosti.

75 %
Firemní 
odpovědnost 
a udržitelnost 
(ESG) by měly 
být statisticky 
sledovány 
a pravidelně 
vyhodnocovány.

68 %
Firemní 
odpovědnost 
a udržitelnost 
(ESG) by měly 
hrát klíčovou 
roli v obchodní 
strategii firmy.

CO ODHALIL PRŮZKUM SPOLEČNOSTI IPSOS

1 % 3 %

11 %

30 %

55 %

OČEKÁVÁNÍ ZAMĚSTNANCŮ:

45 %

55 %
vs

  Ano, 26 % a více
  Ano, 16-25 %
  Ano, 6-15 %
  Ano, ale maximálně 5 %
  Ne, vůbec

Odpoledne u diskuzních stolů rezonovala témata jako 
interní komunikace udržitelnosti, vzdělávání zaměst-
nanců v udržitelnosti nebo například problematika 
udržitelných produktů. Účastníci společně hledali od-
povědi na otázky, které trápí mnoho firem, a vzájemně 
si předali tipy, jak je zodpovědět.
Záznamy vystoupení z letošního i minulých ročníků 
jsou k dispozici na webových stránkách esgleaders.cz.

Češi chtějí odpovědné vedení
V rámci konference se každý rok představují výsledky 
průzkumu agentury Ipsos Úspěšný lídr a ESG. Také letos 
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O BUSINESS LEADERS FORU
BUSINESS LEADERS FORUM (BLF) JE NEJSTARŠÍ ČESKÁ PLATFORMA ODPOVĚDNÉHO 
PODNIKÁNÍ A UDRŽITELNÉHO ROZVOJE. BLF PODPORUJE FIRMY NA JEJICH 
CESTĚ K UDRŽITELNOSTI OD ROKU 1992, KDY BYLA ZALOŽENA MEZINÁRODNÍ 
ORGANIZACÍ THE PRINCE OF WALES INTERNATIONAL BUSINESS LEADERS FORUM. 
JE TAKÉ SOUČÁSTÍ MEZINÁRODNÍ ORGANIZACE CSR EUROPE. SLEDUJE GLOBÁLNÍ 
ESG TRENDY A INSPIRUJE FIRMY NA ČESKÉM TRHU.

JEDNOU Z PRAVIDELNÝCH AKTIVIT BUSINESS LEADERS FORA JE KAŽDOROČNÍ 
KONFERENCE ESG LEADERSHIP. JEDNÁ SE O JEDINOU ČESKOU AKCI TOHOTO 
TYPU, KTERÁ PROPOJUJE TÉMATA LEADERSHIP A ESG. MEZI HOSTY JSOU LÍDŘI 
SPOLEČNOSTÍ S ÚZKÝM VZTAHEM K ODPOVĚDNOSTI A UDRŽITELNOSTI.

VÍCE INFORMACÍ NAJDETE NA WEBOVÝCH STRÁNKÁCH WWW.BLF.CZ.

15 %
UDRŽITELNÍ NADŠENCI 
Snaží se žít udržitelně 
i za cenu vyšších 
nákladů / menšího 
pohodlí.

56 %
POHODLNÁ VĚTŠINA 
Snaží se žít udržitelně, 
ale bez výrazného 
omezení.

16 %
PRAGMATICI 
Chtějí žít udržitelně, ale 
není to pro ně praktické.

8 %
NEZÚČASTNĚNÍ 
Udržitelnost 
a společenskou 
odpovědnost neřeší.

5 %
ODMÍTAČI 
Udržitelnost 
a společenská 
odpovědnost jsou 
zbytečným výmyslem.

JAKÝ POSTOJ K ODPOVĚDNOSTI A UDRŽITELNOSTI MEZI ČECHY PŘEVLÁDÁ:

PRO SKUPINY „POHODLNÁ VĚTŠINA“ A „PRAGMATICI“ BUDE ODPOVĚDNOST PRODUKTU ČI SLUŽBY JEN CO-BENEFITEM.  
NELZE OČEKÁVAT, ŽE BY SI TYTO SKUPINY ZA ODPOVĚDNOST VÝRAZNĚ PŘIPLATILY.

se Business Leaders Forum, pořadatel konference, ptal 
zaměstnanců na to, jak je pro ně odpovědnost a udrži-
telnost jejich zaměstnavatele důležitá.
Pro 82 % zaměstnanců je klíčové, aby firma měla 
dlouhodobou ESG strategii. Její cíle by měly být dle 
86 % zaměstnanců realistické, firmy by se měly vyva-
rovat příliš ambiciózních ESG cílů, které nemají šanci 
naplnit. 81 % zaměstnanců chce být pravidelně infor-
mováno o tom, co firma v oblasti udržitelnosti realizuje. 
Na druhou stranu jen 38 % Čechů a Češek má možnost 
spolurozhodovat o konkrétních ESG krocích ve firmě. 
Dle průzkumu by 45 % zaměstnanců bylo ochotno se 
vzdát určité části mzdy ve prospěch investic do ESG 
(v tomto případě jde o symbolické částky).

Czech Sustainability Leader Award
Jednou z novinek letošního ročníku bylo odstartová-
ní nominací na ocenění Czech Sustainability Leader 
Award. Tato cena má ukázat firemní lídry, kteří jsou 
inspirací pro své kolegy i zaměstnance a kteří posouvají 
téma firemní udržitelnosti nad rámec legislativních po-
vinností. Nominovat takového lídra může kdokoli, stačí 
vyplnit krátký formulář na stránce esgleaders.cz v sekci 
Ocenění. Nominace přijímá BLF do konce roku a samot-
né hlasování veřejnosti o vítězi bude probíhat na stejné 
stránce od ledna do března 2024. Vítěz bude vyhlášen 
na 7. ročníku konference v září 2024. 

V panelové diskuzi moderované 
prof. Vladimírem Kočím z VŠCHT 
se řečníci zamýšleli nad budoucími 
trendy v udržitelnosti.
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CO VEČEŘÍ MINISTR  
PETR HLADÍK?
O životním prostředí a klimatu je potřeba mluvit. S kamarády, sousedy, 
spolupracovníky. Jedině tak se ve společnosti rozšíří osvěta. O tom je přesvědčený 
ministr životního prostředí Petr Hladík. Jak se péče o planetu a přírodu promítá do jeho 
osobního života a jak si Česko stojí na cestě k udržitelnosti? Nejen o tom jsme si s ním 
povídali. Prozradí i to, v čem můžeme inspirovat jiné země a zda máme šanci něco 
změnit, když důležitými hráči na klimatickém poli jsou i Amerika a Asie.

 Daniel Mrázek        archiv MŽP

Co se vám vybaví, když se řekne udržitelnost?
Bude to znít jako klišé, ale je to pro mě vůbec to nej-
důležitější téma. Jsem člověk, který je zvyklý nevyhodit 
nic, co má ještě užitek. Než něco vyhodím, zvažuji, 
zda se to nedá ještě na něco použít. Dnes se tomu říká 
cirkularita. Druhý život věcí, možnost materiály recyk-
lovat, používat znovu, abychom dál netěžili naši zemi. 
Přece jenom jsme ji dostali za dědictví a máme ji pře-
dat budoucím generacím, našim dětem, našim vnukům. 
Nemůžeme si ji celou vytěžit, protože její potenciál je 
samozřejmě omezený.

Takže se udržitelnost promítá i do vašeho osobní-
ho života?
Určitě ano. Někdy jsem s tím až otravný, když se třeba 
doma ptám, co si mám dát k večeři. Nemyslím tím, aby 
by mi někdo něco nachystal, ale jestli je v lednici něco, 
co by se mohlo zkazit a je třeba to sníst.

Jak na to doma reagují?
No, zezačátku s tím žena měla problém. Když jsme se 
vzali, mou otázku chápala tak, že očekávám, že ona 
něco nachystá. Tak jsme si vysvětlili, že to od ní oprav-
du nepožaduji, že moje otázka směřuje k tomu, jestli 
není něco, co by se mohlo zkazit, abych to snědl.

A teď upřímně – začal jste s tím, až když jste se 
stal ministrem životního prostředí, nebo to tak 
máte odjakživa?
Skutečně odjakživa. Mám to z výchovy, ze svého vnitř-
ního přesvědčení. Děsně mě drásá, když se vyhazují 
potraviny, to opravdu nesnáším. Takže od doby, co 
bydlíme v rodinném domku, máme i kompostér, a co 
jde, kompostujeme.
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Pojďme už k vaší politické agendě. Jak náročná je 
cesta k uhlíkové neutralitě Česka?
Ta cesta je náročná z několika důvodů. Jednak tady 
byly vlády, politici, prezidenti, kteří tou cestou nešli. 
Odmítali ji, prezident Klaus dokonce zpochybňoval, 
že existuje klimatická změna, prezident Zeman se 
tomu vysmíval – a to ovlivňuje veřejné mínění. Pak už 
nám začal ujíždět vlak. Podívejte se, jak jsou na tom 
s obnovitelnými zdroji státy kolem nás. I Poláci jsou 
výrazně před námi. Takže jsem velmi rád, že naše vláda 
tou cestou jde, že plní, co má v programovém prohlá-
šení. V polovině našeho funkčního období je už na sto 
tisících střechách fotovoltaika, takže to, co jsme měli 
ve volebním programu, splníme dvojnásobně. Cestu 
obnovitelných zdrojů jsme jednoznačně nakročili. Jsou 
to tepelná čerpadla do rodinných a bytových domů, je 
to fotovoltaika, je to využívání našeho vlastního zdroje, 
jako je biomasa a náhrada uhlí za využívání domácího 
zdroje. Osmdesát procent peletek v Česku vyrobených 
z českého dřeva se vyváží. Tam je velký potenciál. Proč 
tu peletku nespalujeme v naší kotlině? Proto kotlíkové 
dotace, proto pomoc lidem, aby vyměnili staré, prašné 
a emisně zatížené zdroje za velmi efektivní nízkoemis-
ní, nebo dokonce bezemisní zdroje.

Kdy té uhlíkové neutrality dosáhneme?
Každé řešení a každá technologie musí mít svůj čas. 
Dneska už vůbec nediskutujeme o fotovoltaice, 
o tepelných čerpadlech, o jiných technologiích – před 
dvaceti třiceti lety jsme je neznali. Takže v tomto slova 
smyslu jsem optimistou a věřím, že Česká republika 
dosáhne uhlíkové neutrality k roku 2050, ale bude 
to technologiemi, které dnes ještě nejsou v běžném 
provozu.

Dá se vypozorovat, že by se emise snižovaly už 
teď, nebo to přijde až v budoucnu s lepšími tech-
nologiemi?
Je naprosto jednoznačné, že se emise skleníkových ply-
nů jak v České republice, tak v Evropě i celé řadě zemí 
světa snižují. Častým argumentem je: „Vy tady v Evropě 
děláte hodně, ale co Amerika a Čína?“ Jenže Amerika 
i Čína také dělají hodně. Každý jinou cestou, ale musím 
říct, že zvlášť Čína jde velmi rychle. Amerika taky a celý 
rozvinutý svět. Bohužel je také pravda, že celosvětově 
emise stále rostou, a to v absolutní hodnotě. Problém 
není nutně v Číně nebo v Americe, ale v rozvíjejícím 
se světě, především Africe. Tam musíme upřít svou 
pozornost a musíme už zlomit tu křivku absolutního 
množství emisí.

Důležitým hráčem na poli ochrany přírody jsou 
různé ekologické organizace, iniciativy nebo spol-
ky. Jak by podle vás měl vypadat ideální dialog 
mezi nimi a státem?
Češi milují svou přírodu a krajinu, chtějí ji chránit. 
Z toho mám radost. A velice si vážím toho, že smy-
sluplný dialog mezi neziskovým a vládním sektorem 
probíhá. Neziskový sektor beru jako rovnocenného 
partnera k diskuzi. Velmi silně vnímám zpětnou vazbu 

PETR HLADÍK (KDU-ČSL)
Problematice životního prostředí se věnuje přes deset let, blízko má také 
k zemědělství. Pochází ze sedlácké rodiny a jeho bratr dodnes hospodaří na 
rodinných pozemcích. Za problematiku životního prostředí zodpovídal i jako 
první náměstek primátorky města Brna. V Brně se mu podařilo zavést dotační 
titul na tvorbu zelených střech nebo zachytávání dešťové vody, a to jak pro 
občany, tak i pro firmy. Za jeho působnosti se také podařilo přijmout a plnit 
akční plán pro uhlíkově neutrální Brno. Díky tomu město začalo podnikat kroky 
k energetické nezávislosti už před energetickou krizí. Konkrétně to znamená 
osazení stovek střech fotovoltaickými panely, vybudování nejmodernější 
automatizované dotřiďovací linky, výstavbu třetího kotle na energetické 
využití odpadu či zavedení systematického sběru bioodpadu a plán na 
výstavbu bioplynové stanice. Díky těmto i dalším projektům podporujícím 
zeleň ve městě obdrželo město Brno ocenění E.ON Energy Globe nebo 
například titul Smart City. Ministrem životního prostředí je od letošního března.

Jakou roli podle vás může v péči o životní prostředí a udržitelnost sehrát 
soukromý sektor?
Naprosto zásadní. Veřejný sektor může dávat legislativu, nastavovat regulace, posky-
tovat investiční podpory, ale reálné kroky záleží právě na soukromém sektoru. Musím 
říct, že české firmy, tak jak se s nimi potkávám, jak je znám, mají snahu opravdu velkou. 
Musím pochválit celou řadu velmi hezkých projektů, a to nejen z oblasti dekarbonizace, 
ale také cirkularity. Například využívání šedé recyklované vody v průmyslových areá-
lech. Hodně firem investuje do cirkularity vody, aby ji neustále nečerpaly ze země a po 

ze strany sektoru a naopak – poctivě vysvětluji naše kroky, protože neziskový sektor 
nemá vždycky komplexní pohled, aby hned pochopil, proč se některá rozhodnutí dějí. 
Děkuji mu, že to chápe.

Mluví se třeba o omezení maximální povolené rychlosti v obcích na třicet kilo-
metrů za hodinu. Pořádají se kvůli tomu i blokády hlavních tahů. Co si o auto-
mobilové dopravě ve městech myslíte?
Ochraně životního prostředí a klimatu jednoznačně pomůže, pokud každý z nás 
využije jinou formu dopravy než osobní automobil. To je jednoznačné. Co se ale týká 
omezování rychlosti – za mě nejde o rychlost jako takovou. Jde o to, jak častá a jak 
plynulá doprava je. Emise ze spalovacích motorů i z oděrek brzd a pneumatik jsou 
nejvyšší ve chvíli, kdy neustále zastavuji, brzdím, rozjíždím se. To je ten největší pro-
blém. Samozřejmě čím je rychlost nižší, tím je bezpečnější. Jestli ale přispěje k plynu-
lejší dopravě, záleží na místních podmínkách. Snížení rychlosti se výrazně osvědčilo 
při ukončení dojezdu z D1 na pražskou magistrálu, kde díky tomu prakticky přestaly 
vznikat zácpy. Jaký efekt a kde bude snížení rychlosti mít, se dá dobře simulovat ve 
výpočetních softwarových nástrojích, které dobře poradí, kde a které opatření zvolit.

A co si myslíte o formě protestu, že se zablokuje magistrála?
Myslím, že svoboda každého jedince končí tam, kde začíná svoboda jiného. To je 
potřeba zdůrazňovat. Je naprosto legitimní v demokratické společnosti vyjadřovat 
svůj názor, protestovat, ale zároveň to nemůže limitovat jiné potřeby lidí. Je správné 
a šťastné volit takovou formu protestu, která nenarušuje svobodu ostatních.
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Které země nám mohou být v ochraně životního prostředí vzorem? A v čem 
naopak my můžeme být inspirací ostatním?
Já bych nechtěl vyzdvihovat nějaké konkrétní země. Myslím, že jsou země, které jsou 
inspirativní v některých aspektech. Severské země v přístupu k cirkularitě a k obnovitel-
ným zdrojům, jiné země nás zase mohou inspirovat v ochraně vod a vyřešení fosforu – 
tady se asi nedá říct příklad jedné země. Ale i my sami jsme inspirací. Třeba náš přístup 
k úsporám energií v bydlení, konkrétně program Nová zelená úsporám, který je tady 
od roku 2009, inspiruje okolní země včetně západních. Od nás to opisovali Belgičané, 
Holanďané a další. Zmínit musím i ochranu zvířat CITES. S naším přístupem k nelegálně 
drženým zvláště chráněným druhům a nelegálnímu obchodu s nimi jsme premianty 
v Evropě, ukazujeme ostatním, jak se to má dělat. A pokud projde změna legislativy 
v ochraně vod, bude to tak zásadní změna, že zase budeme inspirací pro ostatní země.

Mohou se v tom skrývat i příležitosti pro české firmy?
Samozřejmě. V Česku je plno technologických firem, které dokážou čistit vodu jak 
pro pitné účely, tak odpadní vody. Dobří jsme i v dekontaminaci, zpracování odpadu. 
Je hodně zemí, i z bývalého východního bloku, které mají obrovské staré ekologické 
zátěže – a právě tam se mohou české firmy uplatnit.

Co já jako občan mohu dělat víc pro ochranu životního prostředí kromě 
obecně známého třídění odpadu, šetření energiemi, nezahazování odpadků 
v přírodě a podobně?
Mluvit se svými sousedy a vysvětlovat, co se dělá a proč se to dělá. Každý samozřej-
mě musí začít sám u sebe, ale důležitý je i společenský konsenzus. Nemohu se snažit 
jen já, ale musí to dělat i můj soused, kamarád. 

přečištění ji nevypouštěly pryč. Samozřejmě vždycky je 
možné dělat víc a pak už je záležitostí státu, aby určoval 
směr. Například chceme zavést online monitoring 
znečištění vod, abychom věděli, co který potenciální 
znečišťovatel do vody vypouští. Bude to zpětná vazba 
i pro něj, aby třeba poznal, co může ještě více vylepšit. 
Už dnes podobná opatření fungují u ovzduší. Limity ne-
ustále nastavujeme tak, aby potenciální znečišťovatelé 
zainvestovali do nejlepší možné technologie, která je na 
trhu, a tím své emise a znečištění snižovali.

Jenže tím se dostáváme k tomu, že firmy si často 
naříkají, že chybí přesná legislativa, která by 
konkrétně určovala, co je „zelené“ a co ne. Do 
nových technologií se tak investovat bojí, protože 
co kdyby se ukázalo, že normy nakonec nesplňují. 
Kdy se to změní?
Ta legislativa přichází z Evropské unie a už se projedná-
vá. Naším úkolem je ji aplikovat do českého prostředí. 
Dnes tu máme přehršel různých značek a známek 
rádoby deklarujících, co je prospěšné pro přírodu, co 
je přírodě blízké, co je eko a tak dále… V tomhle je 
potřeba udělat pořádek. Pravidla musíme nastavit jed-
noduše, jednoznačně, aby marketing nepřevyšoval nad 
pravdou – tedy abychom se vyhnuli greenwashingu.

JE HODNĚ ZEMÍ, I Z BÝVALÉHO VÝCHODNÍHO BLOKU, 
KTERÉ MAJÍ OBROVSKÉ STARÉ EKOLOGICKÉ ZÁTĚŽE – 
A PRÁVĚ TAM SE MOHOU ČESKÉ FIRMY UPLATNIT.
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Proberte u nás svuj byznys
Odstartujte meeting chutnou snídaní, pokračujte u oběda a úspěšný den zakončete diskusí
u večerního rautu a zábavou za doprovodu DJ. Darovanský dvůr je ideálním místem pro 
pořádání konferencí, seminářů, fi remního teambuildingu nebo společenského večera.

Proc u nás?
Výborná dopravní dostupnost (D5, 80 km od Prahy)
Velký výběr sálů - možnost využití velkého kongresového 
sálu (max. 350 míst), nebo až 10 menších zvukově 
oddělených jednacích prostor, možnost vzájemně 
je kombinovat
Sály s výhledem na golfové hřiště a možností zatemnění
Všechny sály jsou klimatizované
Moderní audiovizuální a prezentační technika
WiFi zdarma 100 / 100
Hybridní konference
Prostorné foyer a hotelové lobby
Chutný catering na míru
Možnost grilování na přilehlých letních terasách
103 hotelových pokojů (220 lůžek)
Rozlehlé parkovací plochy zdarma
Možnost doplnění o teambuildingové
nebo relaxační aktivity

Co dalsího muzete zazít?
Unikátní LaserBar (bowlingové dráhy, akční hra Laser 
Game, PlayStation zóna, kulečníky, šipky, stolní fotbálek)
Exkluzivní Spa – Antické lázně o celkové rozloze 300 m²
27jamkové profesionální golfové hřiště uprostřed 
kouzelné přírody a golfová akademie pro začátečníky
Venkovní sportoviště (tenisové kurty, beachvolejbal, 
volejbal, fotbalové hřiště, cyklistické a singletrailové tratě)
Moderátor, DJ i živá hudba
Casino, úniková hra, virtuální realita, vědomostní soutěž,
fotokoutek, kouzelník nebo karikaturista
Stylová restaurace s černou kuchyní, degustace vín 
a rumů, barmanská show a mnoho dalšího

Nechte to na nás.
Ulehčíme Vám čas a starosti s plánováním.

Barbora Veselá
EVENT & SALES MANAGER

E: event@darovanskydvur.cz
M: +420 604 211 556

www.darovanskydvur.cz Resort Darovanský dvůr Darová 3, 338 24 Břasy
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 Daniel Mrázek      
  archiv Best Western 
Hotel Moráň

Služební cesty jsou skvrnou v ESG ratingu, jenže je jasné, že se bez nich 
neobejdeme. Snížit jejich ekologickou stopu můžeme volbou vhodného 
dopravního prostředku nebo ubytování. A rozhodně si nemysleme, že pod 
pojmem „ekologické ubytování“ musíme rozumět snížení nároků a standardu.

CENNÉ BODY DO ESG REPORTU?
UBYTOVÁNÍ V EKOLOGICKÉM 
HOTELU!

Že je opak pravdou, dosvědčuje čtyřhvězdičkový Best Western Hotel Moráň, 
který se od letošního května jako jediný hotel v Česku pyšní certifikáty EU Eco-
label a Ekologicky šetrná služba, které mu udělila Česká informační agentura 

životního prostředí CENIA.
Najdeme ho v Praze mezi náměstími Karlovým a Palackého. „Poloha našeho hotelu 
je skvělá. Z okna vidíte na vchod do metra, jezdí tu páteřní tramvajové linky, je 
tu i zastávka autobusu. V centru jste odtud za pár minut,“ pochvaluje si ředitelka 
hotelu Gabriela Prachařová. Právě snadná dostupnost MHD je jedním z kritérií 
udržitelnosti.
Vstupujeme do hotelu a dýchne na nás příjemná, až rodinná atmosféra. Hotelovou 
jídelnou se nese ruch snídaně. „Nemáme tu žádné plastové obaly, žádné jednorázové 
porce medu nebo másel,“ říká mi ředitelka hotelu a ukazuje na nádoby, ze kterých si 
hosté mohou med, máslo, marmeládu či cukr nabrat. „Suroviny bereme od dodavate-
lů, kteří jsou schopni doložit ekologické certifikáty, a upřednostňujeme lokální farmá-
ře. Bylinky na čaj si pak pěstujeme na zahrádce vedle hotelu,“ doplňuje paní ředitelka.

EKOLOGICKÉ PILÍŘE HOTELU MORÁŇ:
   POLOVINA ELEKTRICKÉ ENERGIE POCHÁZÍ Z OBNOVITELNÝCH ZDROJŮ.
   ŠETRNÉ VODOVODNÍ BATERIE O POLOVINU SNIŽUJÍ ROČNÍ SPOTŘEBU VODY.
   VÍCE NEŽ 80 % SVÍTIDEL JE OPATŘENO LED TECHNOLOGIÍ NEBO POUŽÍVÁ 
ENERGETICKY ÚSPORNÉ ZDROJE.
   HOTEL SNIŽUJE MNOŽSTVÍ ODPADU. NEPOUŽÍVÁ JEDNORÁZOVÉ TOALETNÍ 
POTŘEBY ANI JEDNOPORCOVÁ BALENÍ.
   K ÚKLIDU POUŽÍVÁ EKOLOGICKY ŠETRNÉ ČISTICÍ A MYCÍ PROSTŘEDKY. 
K HYGIENĚ PAPÍROVÉ VÝROBKY S EKOZNAČKOU EU.
   ODPOVĚDNĚ MĚNÍ RUČNÍKY A LOŽNÍ PRÁDLO. SNIŽUJE MNOŽSTVÍ 
PRODUKCE ŠPINAVÉHO PRÁDLA.

Na Západě běžné, v Česku unikát. To je na první 
pohled nenápadný Best Western Hotel Moráň.

Útulné pokoje zářící novotou. 
Nebo…?
S Gabrielou Prachařovou přicházíme do pokoje. Působí 
prostorně, útulně, moderně, včetně nábytku. „Víte, jak 
je stará tato židle?“ ptá se mě ředitelka hotelu. „Dvacet 
let,“ řekne dřív, než stihnu odpovědět. Překvapeně se 
na ni podívám. „Proč starý nábytek vyhazovat, když jde 
takto hezky opravit?“ usmívá se. A já žasnu. Opravdu 
židle vypadá jak zbrusu nová.
Mýdlo v koupelně se dolévá do plnitelných nádob, 
na špinavé prádlo slouží vypratelný plátěný pytel. 
„Snažíme se hosty motivovat k tomu, aby nám v našem 
snažení pomáhali. Tedy aby třeba zavřeli okna, když 
jdou pryč, zhasli, neplýtvali vodou… Velká část hostů 
nám s radostí vyhoví,“ chválí Gabriela Prachařová.
Tak co, vyzkoušíte Best Western Hotel Moráň i vy? 
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ODHOĎME PROVOZNÍ SLEPOTU
Kamil Vaniš & Gabriela Gáplovská | BDO

BUDOUCNOST ČESKÉ EKONOMIKY LEŽÍ 
V TECHNOLOGICKÝCH FIRMÁCH
Marek Moravec | N1

STASTO V ROCE 2024
Tomáš Jahn ml. | STASTO AUTOMATION
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ŠPALETOVÁ PARÁDA 
NA KOLONÁDĚ
Karlovarský reprezentativní dům Felix Zawojski je extravagatní budo-
vou, jehož fasáda s netradičními kovovými prvky stojí za prohlédnutí. 
Dřevěná okna značky Trustav dokrášlila celkový vzhled, s respektem 
k oknům původním. Právě historické a památkové zóny jsou proto 
dominantou Trustavu.

WWW.TRUSTAV.CZ

 Trustav / David Kraus



ODHOĎME PROVOZNÍ 
SLEPOTU
Není tradice jako tradice. Zatímco folklor udržuje národní kulturu a dává současníkům 
čerpat z moudrosti předků, dodržování po desetiletí osvědčených postupů ve firmách 
a organizacích není vždy ideální. Mnohdy kvůli tomu přichází o nemalé finanční částky.

Říká se tomu provozní slepota nebo také historická spokojenost s nedobrým 
stavem. Ve firmě se dlouhodobě udržují určité postupy, které zdánlivě fungují, 
jenže už nepřinášejí očekávané výsledky. „Setkali jsme se například s firmou, 

kde se zakladatel přibližně pětadvacet let významně angažoval na operativní úrovni 
a zasahoval do běžných procesů. To přirozeně vedlo k oslabené kompetenci vedou-
cích manažerů. Celkově to limitovalo rozvoj firmy i její reakční schopnosti na tržní 
situaci. Celá organizace se následně dostala do situace, kdy hrozilo selhání na jediném 
kritickém bodě, což mělo významné negativní důsledky na finanční efektivitu firmy,“ 
popisuje Gabriela Gáplovská, expertka na optimalizaci postupů, působící v poraden-
ské společnosti BDO. „Po analýze finanční situace a review vyspělosti řízení provoz-
ních procesů jsme identifikovali klíčové problémy a následně navrhli restrukturalizaci 
organizační struktury, která zahrnovala změny v pravomoci vedoucích manažerů 
a doplnění týmu. Dílčí kroky umožnily firmě řídit své týmy efektivněji a posílit moti-
vaci všech pracovníků firmy. Současně jsme nastavili standardy provozních procesů 
napříč celou organizací, a zejména procesy v oblasti obchodního oddělení,“ doplňuje.
K nejčastějším neefektivitám, které ve firmách v Česku můžeme najít, patří zdlouha-
vost procesů, zbytečné provozní náklady nebo plýtvání se zdroji. Z těchto důvodů 
firma nemusí optimálně uspokojovat poptávku svých zákazníků, což v konečném 
důsledku povede ke vzniku finanční ztráty v hospodaření firmy.
Jedním z důležitých faktorů pro zvýšení výkonnosti firem je skutečnost, jak ve firmě 
funguje ekonomická navigace či controlling. Pokud firma disponuje dostatečně 
kvalitní strukturou pro analýzu finančních, provozních a obchodních dat, dokáže svou 
situaci dobře rozpoznat. „Jde o to, aby vedení firmy vždy mělo správné informace, 
správná data o významných procesech ve firmě. Potřebná je kombinace finančních, 
provozních a obchodních parametrů. Z nich lze vyčíst, v jaké situaci se firma nachází,“ 
přidává se Kamil Vaniš, který má v BDO na starosti poradenství v oblasti zvyšování 
výkonnosti firem. A Gabriela Gáplovská doplňuje: „Například pokud dojde k výkyvům 
v KPIs, k opakujícím se chybám nebo ke stížnostem zákazníků, je to signál, že něco 
není v pořádku, a je třeba provést hlubší analýzu procesů.“

Bez opravdové změny to nepůjde
V některých případech firmy dobrý koncept implementují a následně deklarují, že 
ho plní, ale spíše se jedná jen o povrchní odškrtnutí políčka. „Následně se při detailní 
analýze zjistí, že daný proces nemá optimální výstupy při srovnání se standardy v od-
větví či ve vztahu k celkovému businessu,“ upozorňuje Kamil Vaniš. Ostatně i analýza 
trhu a zmapování toho, jak si firma ve vztahu ke konkurenci stojí, je jedním z možných 
způsobů, jak provozní slepotu poznat.

 Daniel Mrázek       Shutterstock.com
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Hospodářské výsledky firmy jsou samozřejmě důležité, ale Gabriela Gáplovská si 
uvědomuje, že ne vždy obsazují v důležitosti první příčku: „Celkem často se setkává-
me s výzvou, kdy vedení společnosti si je vědomo konkrétních problémů, avšak kvůli 
existujícím rodinným a kamarádským vztahům může být obtížné provést potřebné 
změny. Tady je potřeba postupovat obzvláště citlivě a velmi individuálně. V úvahu 
přicházejí například změny v organizační struktuře nebo rozdělení kompetencí u spe-
cifikovaných pozic. Každý má na něco nadání, ale ne vždy to šlo zohlednit v průběhu 
organického rozvoje firmy. Je tedy možné role členů rodiny předefinovat tak, aby 
změna přinesla vhodný efekt pro firmu a zároveň nevznikla tenze v rámci rodiny.“

Změna někdy nestojí nic
Optimalizace procesů může přinést rychlé a bezprostřední výsledky, a to bez investič-
ních výdajů. Pokud jsou neefektivity v procesech způsobeny nadbytečnými kroky, 
zpomalením nebo ztrátou času, lze často dosáhnout zlepšení pouhým přeorganizová-
ním postupů, lepším využitím dostupných digitálních nástrojů, personální reorganiza-
cí, přeorganizováním anebo přenastavením komunikačních mechanismů.
Někdy se ale firmy bez investic neobejdou. „Například u zastaralých informačních 
systémů nebo plánovacích nástrojů se investice do technologií nebo školení může zdát 

na první pohled vysoká a firmy zvažují, zda si ji mohou 
dovolit, ale z dlouhodobého hlediska se určitě vyplatí. 
A my jako poradenská firma dokážeme pomoct tuto 
obměnu provést co nejefektivněji,“ ujišťuje Gabriela 
Gáplovská a přidává i konkrétní příklad: „Setkali jsme 
se například s firmou, která čelila problému zdlouhavé-
ho zpracování účetnictví a papírové dokumentace. Po 
analýze toku práce jsme identifikovali zbytečné kroky 
a zpoždění v procesu účtárny. Dnes můžeme mít dojem, 
že je už všechno digitalizováno, ale zdaleka tomu tak 
není. Firmy dokumenty tisknou, účtenky posílají na 
účtárnu poštou, čímž riskují, že se ztratí, je s tím hodně 
manuální práce, ale bez efektu. Následně jsme provedli 
průzkum trhu a výběr vhodného dodavatele softwaru 
digitalizační technologie, projektově odřídili implemen-
taci ve spolupráci s dodavatelem a poté optimalizovali 
pracovní postupy. Tím jsme nejen zkrátili čekací doby 
pro klienty, ale také výrazně snížili náklady spojené s tis-
kem a archivací papírových dokumentů,“ uzavírá. 
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  Václav Králíček
  N1, Shutterstock.com

BUDOUCNOST ČESKÉ EKONOMIKY 
LEŽÍ V TECHNOLOGICKÝCH FIRMÁCH

N1 (dříve Nation 1) patří mezi 
přední české fondy v oblasti 
investic do technologických 
firem. Během pěti let existence 
dokázal sestavit portfolio 34 firem, 
například VRgineers, Daytrip, 
Snuggs nebo Ydistri, které díky 
jeho investicím a mentoringu 
získaly globální dosah.

Za jejich úspěchem přitom nestáli pouze silní a ambiciózní zakladatelé. 
Šlo především o schopnost využívat technologické inovace, které bylo 
možné škálovat i při expanzi do zahraničí. „Technologie posouvají hranice 

investičního potenciálu. Firmy, které na nich umějí postavit nový produkt, mají 
šanci transformovat českou ekonomiku,“ říká zakladatel fondu Marek Moravec. 
Dnes s fondem N1 spoluinvestují své prostředky Ladislav Bartoníček a Jean-
-Pascal Duvieusart nebo také Wood&Co, Tomáš Baťa, Prusa Research, Martin 
Rozhoň a další. 
Od svého vzniku investuje fond N1 do firem v brzké fázi jejich vývoje, a to buď 
v nejrizikovější fázi vzniku produktu, kdy existuje pouze jeho myšlenka, nebo při 
expanzi, kdy už firma vykázala zajímavý růst na českém trhu. Tímto způsobem 
investoval fond v uplynulých pěti letech přes 600 milionů korun a nyní připra-
vuje další investiční fond, který plánuje spustit v roce 2024.

N1 investuje především do českých podnikatelů, čímž 
si klade za cíl podporovat zejména domácí prostředí. 
„V Česku zatím bohužel fungujeme jako subdodavatelská 
ekonomika s drahými energiemi a bez funkčního finan-
čního trhu. Toto postavení je třeba změnit, protože firmy, 
které dokážou přijít se zásadní inovací, mohou během 
několika let předběhnout i natolik zavedené a potřebné 
podniky, jako je třeba ČEZ,“ říká Marek Moravec. Třeba 
Airbnb, které vzniklo v roce 2008, má v současnosti 
oproti společnosti ČEZ čtyřnásobnou tržní hodnotu.
Právě svým zaměřením na investiční kola v raných 
fázích je společnost N1, která se donedávna jmenovala 
Nation 1, unikátní. Kromě investic vkládá fond množství 
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energie také do mentoringu a do další nefinanční pod-
pory společností, a to ve spolupráci s více než 20 zkuše-
nými podnikateli, kteří do N1 vložili finanční prostředky. 
Vedoucí manažeři fondu přitom pátrají po vizioná-
řích, lídrech a osobnostech, jejichž DNA tvoří umění 
řešit problémy a přetvářet je v nové hodnoty. Týká se 
to i podniků ve fázi MVP (minimum viable product) 
a prototypů. MVP si lze představit jako produkt s nej-
nižší možnou funkcionalitou, po které bude na trhu 
poptávka. A v této fázi se podnikatelé soustředí na to, 
aby jimi navrhovaný produkt dobře fungoval pro první 
úzce vymezenou cílovou skupinu. 
Další financování pak N1 nabízí firmám, které již svůj 
nápad ověřily a nyní shánějí kapitál na rozjezd pl-
nohodnotného podnikání. V této oblasti je zase N1 
proslulý schopností rychle jednat a poskytnout finanční 
prostředky ve výši od 100 000 do 1,5 milionu eur velmi 
rychle a transparentně. A kromě investic se fond zamě-
řuje také na to, aby startupům poskytl dostatek odbor-
ných rad a zpětné vazby k produktu a jeho vhodnosti 
pro globální trhy.

Financování technologií v Česku chybí
V České republice je vysoká míra podnikatelského talentu. Financování technologic-
kých firem s orientací na inovace zde přesto nedosahuje potřebných objemů a ve 
srovnání s jinými státy je značně podhodnocené. Například ve Spojených státech 
amerických činí v roce 2023 objem financování do začínajících firem 115,8 miliardy 
dolarů. V Evropě dosahují investice 45,1 miliardy dolarů, z čehož například investice 
v Německu tvoří 6,9 miliardy dolarů. U nás do začínajících firem putovalo jen 0,1 milia-
rdy dolarů, tedy něco okolo 234 milionů korun.
Investice do technologií se přitom vyplácejí i v nejistých dobách, jež přinesla tře-
ba pandemie covidu-19. Přestože fond N1 v té době poctivě zvažoval, kam namíří 
své úsilí a finance, byly i jím financované společnosti negativně zasažené. Zároveň 
se ale fondu podařilo například firmu Daytrip podpořit způsobem, který jí pomohl 
složité období překlenout, a díky tomu dnes patří mezi výdělečné projekty, které 
slaví úspěch i v zahraničí. Daytrip totiž vyvinul mobilní cestovatelskou aplikaci, s níž 
si v zahraničí můžete objednat řidiče a průvodce, který danou lokalitu dobře zná. 
A přestože zájem o aplikaci v důsledku omezení cestování během covidu klesl téměř 
na nulu, nyní firma působí ve více než 90 zemích světa a letos dosáhne tržeb jedné 
miliardy korun.
S koncem roku 2023 chce společnost N1 uzavřít ještě pár posledních investic a poté se 
bude soustředit na prodej svých podílů. Společně s novými partnery Klárou Kocarovou 

Investiční fond N1 vedou (zleva) 
Ondřej Homola, Marek Moravec, 
Klára Kocarová, Jaroslav Trojan

NUTRITIONPRO    VRGINEERS    SNUGGS
ADVANTO    YDISTRI    FILUTAAI    DAYTRIP
GOODACCESS    DISIVO    PEALOCK    DOT GLASSES
VITADIO    WEBOARD    BUILTMIND    SUPPLY.DO
BUILDIRO    DIGITOO    UGET    REPAIRSYS
TUITO    HEDEPY    BEVY.CITY    24 VISION
CEREBRICA    STAVARIO    MILEUS    PRECISMO
MINDPAX    ACREOM    KAILA    TAIKUN.CLOUD
WOPEE    RINGIL    WINQS

V SOUČASNÉ DOBĚ 
N1 PODPORUJE:
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a Ondřejem Homolou plánují zakladatelé N1 Marek Mo-
ravec a Jaroslav Trojan v roce 2024 otevřít druhý fond.
Nový fond bude podobně jako ten první operovat 
s přibližně 35 až 40 miliony eur, tedy v přepočtu 
s 850 až 980 miliony korun. „Soustředíme se hlavně na 
firmy, které působí ve zdravotnictví, finančních techno-
logiích, udržitelné energetice či v oblasti optimalizace 
s využitím AI,“ říká Moravec.

Inovativní firmy, které přinášejí 
skutečnou hodnotu
Pojítkem mezi společnostmi, které si N1 vybírá do své-
ho portfolia, je schopnost adresovat nové potřeby ve 
společnosti, přijít s efektivnějším řešením pro stávající 
poptávku, nebo dokonce proměnit podobu nějaké-
ho odvětví. To se týká například společnosti FilutaAI, 

která se zaměřuje na vývoj technologie na bázi umělé kompozitní inteligence s cílem 
dovést malé a střední podniky k inteligentní automatizaci svých systémů s využitím 
jedné jediné platformy. Pro svou vizi transformovat svět průmyslové optimalizace 
získali zakladatelé počátkem roku 2023 od N1 a dalších investorů dohromady přes 
50 milionů korun. 
Mezi další společnosti, které fond N1 letos podpořil, patří firmy GoodAccess, Supply.do,  
Winqs, Snuggs, Wopee, Pealock, Ringil, Advanto, Hedepy, BuiltMind a WeBoard. 
Například společnost Hedepy přitom pouhé tři roky od svého založení vykazuje roční 
obrat sto milionů korun.
Firma GoodAccess si získala pozornost díky zabezpečení vzdáleného přístupu k firem-
ním IT systémům ve 120 zemích světa. Její technologie umožňuje vytvořit bezpečnou 
virtuální síť, pomocí které se mohou zaměstnanci firem bezpečně připojit ke svým 
aplikacím, privátním sítím nebo do cloudu. Inovativní řešení vývojářů z GoodAccess 
tak firmám šetří prostředky na zabezpečení infrastruktury a pomáhá předcházet 
potenciálním rizikům spojeným s prací na dálku. 
Společnost Supply.do zase reaguje na trendy v e-commerce, kde lze v posledních letech 
pozorovat vzestup online tržišť, který částečně odstartoval také covid, když řada lidí 

MAREK MORAVEC
MAREK MORAVEC JE INVESTOR V OBLASTI 
TECHNOLOGICKÝCH FIREM, KTERÝ STÁL ZA VZNIKEM 
VENTURE KAPITÁLOVÉHO FONDU N1 (DŘÍVE 
NATION 1). JAKO JEHO MANAGING PARTNER PŘISPÍVÁ 
K ROZJEZDU NADĚJNÝCH STARTUPŮ V RANÝCH 
FÁZÍCH JEJICH EXISTENCE. ZA SVOU KARIÉRU 
POMOHL K EXPANZI NA GLOBÁLNÍ TRH ŘADĚ FIREM. 
STÁL TAKÉ ZA VZNIKEM MEZINÁRODNÍHO ONLINE 
OBCHODNÍHO DOMU LAZADA GROUP, KTERÝ JE 
PRVNÍM JEDNOROŽCEM V SEA A NABÍZÍ DNES PŘES 
90 TISÍC PRODUKTŮ 600 MILIONŮM LIDÍ V ZEMÍCH 
JAKO JE VIETNAM, THAJSKO, MALAJSIE, INDONÉSIE, 
SINGAPUR A FILIPÍNY.
MAREK MORAVEC MÁ DVA MAGISTERSKÉ TITULY. 
JEDEN Z UNIVERSITY OF OXFORD VE VELKÉ BRITÁNII, 
KDE SE MŮŽE POCHLUBIT DVĚMA STUDIJNÍMI 
STIPENDII, A DRUHÝ Z LONDON SCHOOL OF 
ECONOMICS (CEMS DOUBLE DEGREE SPOLEČNĚ 
S VŠE). ŽIJE V PRAZE.

80

VÝZVY



začala nakupovat online. Softwarové řešení Supply.do 
pro tisk a balení produktů včetně jejich expedice tak 
přinesl inovaci do logistických postupů řady e-shopů 
a pomáhá efektivně odbavovat online objednávky.
Česko-německý startup Winqs přináší sportovcům 
udržitelné sportovní vybavení z inovativních materiálů, 
které umožňují plně cirkulární výrobu. Jejich zakladate-
lé se propojili s dalšími inovátory jako myclimate nebo 
Oxfam, které jim pomáhají měřit a snižovat emise nebo 
zabránit zbytečnému vyhazování použitých produktů. 
A v oblasti módy s přesahem se pohybuje také jedno 
z nejvýraznějších českých startupových jmen posled-
ních let společnost Snuggs, do které se rozhodla inves-
tovat dokonce i Baťova rodina. Startup Snuggs přišel 
s nápadem na menstruační kalhotky, které vznikly ve 
spolupráci s vědeckými institucemi a rychle se staly 
alternativou k tradičním hygienickým vložkám, tam-
ponům nebo menstruačním kalíškům. Firma už prodala 
přes 750 tisíc kusů menstruačních kalhotek, kterých si 
ženy cení nejen pro pohodlnost, funkčnost a větší šetr-
nost k životnímu prostředí, ale také proto, že se firmě 
daří nabourávat stereotypy a bořit tabu o intimních 
záležitostech. Úspěch společnosti podtrhuje její obrat, 
který letos dosáhl necelé půl miliardy korun. 
Další úspěšnou investicí fondu N1 je startup Wopee, 
který firmám přináší úsporu prostředků díky automa-
tizovanému testování webových aplikací prostřednic-
tvím bota. Testovací bot, kterého Wopee vyvíjí od roku 
2022 pomocí pokročilých algoritmů umělé inteligence 
(AI) a strojového učení (ML), dokáže společnostem 
ušetřit 20–30 % nákladů, které dnes zaplatí za testo-
vání webových aplikací. Bot je plně autonomní a hned 
po nasazení na webovou aplikaci si sám začne vytvářet 
testovací scénáře, jimiž se pak řídí a produkty ověřuje. 
A v neposlední řadě pak stojí za zmínku také Advanto 
a Pealock. Advanto přišlo s aplikací, prostřednictvím 
které můžou firmy poskytnout zaměstnancům okamži-

tý přístup k jejich mzdám. Zaměstnanci v ní mohou sledovat své vydělané prostředky 
v reálném čase a jedním kliknutím vybrat, kolik potřebují. Peníze pak Advanto uživa-
telům pošle přímo na jejich bankovní účet. Svou službou chce Advanto předcházet 
situacím, ve kterých zaměstnanci z různých důvodů nevyjdou před výplatou s penězi 
a musejí se uchylovat k neetickým půjčkám. 
Společnost Pealock přišla s nápadem na chytrý zámek na kolo nebo lyže. Jeho součás-
tí byla tvorba vlastního hardwaru, pro kterou nebylo na začátku jednoduché sehnat 
investory. Díky vytrvalosti zakladatelů však vznikl elektronický zámek, který dokáže 
díky pohybovému senzoru upozornit majitele na krádež nebo manipulaci s jeho 
vybavením, byl oceněn prestižní Red Dot Award a nyní od fondů N1 a Prusa Research 
získal 11 milionů na expanzi do zahraničí. 
Jednou z vůbec prvních firem zainvestovaných fondem byla v roce 2019 společnost 
VRgineers, která dodnes vyvíjí a dává k průmyslovému využití brýle pro virtuální 
realitu. Ty se hojně používají například při výcviku vojenských pilotů. Podruhé fond N1 
investoval do VRgineers v roce 2022.
Fond N1 tak ukazuje, že inovace a technologie mohou být oblastí s vysokou návrat-
ností. Česká republika má silný podnikatelský talent, ale nedostatečné financování 
technologických firem brzdí jejich rozvoj. Je proto na čase, aby se zde začalo víc 
investovat do inovativních společností, aby se i celé Česko posunulo směrem k mo-
derní ekonomice. 

V ČESKU ZATÍM BOHUŽEL FUNGUJEME JAKO 
SUBDODAVATELSKÁ EKONOMIKA S DRAHÝMI 

ENERGIEMI A BEZ FUNKČNÍHO FINANČNÍHO TRHU. TOTO 
POSTAVENÍ JE TŘEBA ZMĚNIT, PROTOŽE FIRMY, KTERÉ 

DOKÁŽOU PŘIJÍT SE ZÁSADNÍ INOVACÍ, MOHOU BĚHEM 
NĚKOLIKA LET PŘEDBĚHNOUT I NATOLIK ZAVEDENÉ 

A POTŘEBNÉ PODNIKY, JAKO JE TŘEBA ČEZ.
Marek Moravec

OBJEM FINANCOVÁNÍ VC
Země K tomuto datu za rok 2023 (v miliardách USD)

USA 115,8 (populace 335 mil., 346 USD per capita)

Evropa 45,1 (populace 448 mil., 100 USD per capita)

Velká Británie 13,8

Německo 6,9

Švédsko 4,5 (populace 10,42 mil., 431 USD per capita)

Izrael 3,5

Dánsko 1,0

Česko 0,1 (populace 10,8 mil., 9,2 USD per capita)

Zdroj: Forbes
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Takže, co nás v roce 2024 čeká? Je toho dost a stejně jako mnozí z vás máme 
před sebou spoustu výzev. Jednou z nich je změna ve vedení firmy. Ale jako 
v mnoha jiných správných rodinných firmách se toho navenek vlastně změní 

opravdu málo. V našem případě se pro mnohé dokonce změní jen rok narození ředi-
tele firmy. Ano, je to nadsázka – oba se sice jmenujeme stejně, oba máme podobné 
hodnoty a vize a oba se smějeme podobným vtipům. Je ale samozřejmé, že máme 
v některých aspektech mírně odlišné názory. Aby také ne. Dělí nás šestadvacet let… 
Už jednou jsem se na toto téma vyjádřil a asi na tom nebudu nic měnit: „Dostávám od 
táty rady celé roky. A není to tak, že bych chtěl něco dělat jinak. Nechci nic zásadně 
měnit, máme na čem stavět, těch třicet let, to jsou solidní základy a já vidím jako své 
poslání hlavně udržet kontinuitu. Za úspěch budu považovat, když firma změnu ve 
vedení nijak výrazně nepozná. Samozřejmě jsem jiná povaha, budu některé věci dělat 
jinak. A také vím, že když radu budu potřebovat, mohu si pro ni kdykoliv přijít.“

Raději pomalu, ale pořádně
Další velkou novinkou je otevření našeho nového showroomu v Týnci nad Sázavou. 
Má sice trochu zpoždění, respektive chtěli jsme jej mít dříve, ale raději jdeme cestou 
pomaleji a kvalitně, protože je to pro nás velká a významná investice do budoucnosti. 
A hlavně je to další věc, která nás bude odlišovat od konkurence. Víme, že náš sorti-
ment je kvalitní, ale to je samozřejmost, proto děláme něco navíc. Budoucnost vidíme 
v řešeních, ale ta nestačí mít, musíme je umět efektivně, a hlavně zajímavě prezen-
tovat. Předvést zákazníkovi produkt není složité, prezentovat řešení už ale chce 
odpovídající podmínky. A ty už nyní máme. Proto se můžeme bavit o prezentaci nejen 
otočných stolů, podávacích jednotek a periferiích pro průmyslové roboty, ale i o stan-
dardním sortimentu. Ten ovšem dokážeme nyní prezentovat zcela nestandardně.

Kde jsou aktuální trendy?
Prodáváme vlastně pořád stejné produkty, jen jsou na vyšší úrovni, prošli jsme několik 
jejich generací. Mechanika, pneumatika nebo hydraulika se příliš nemění, mění se ale 
ovládání a materiály. A měníme se i my, už nejsme jen automatizace – tradiční sorti-
ment jsme v posledních letech významně obohatili o prvky a produkty robotizační.
A jdeme ještě dál. Těšíme se na další výzvu – Industry 4.0 a umělou inteligenci. Chce-
me být schopni nabídnout produkty a služby, které jdou tímto směrem. Proto přijímá-
me nové kolegy, od kterých si slibujeme, že se s námi do této výzvy pustí. Rozhodli 
jsme se výrazně investovat do dalšího vzdělání našich kolegů a jejich praktických 
školení u našich dodavatelů. Tím se dostaneme o pořádný krok blíž k budoucí podobě 
našich služeb – komplexním řešením.

Jedna značka jako řetězec kvality
Proto si dovolím připomenout, že naše STASTO je 
součástí jedné velké značky, za kterou je skryt celý 
řetězec dalších značek. A od každého dílku tohoto 
řetězce můžete čekat absolutní kvalitu a spolehli-
vost, a to nejen v automatizaci, ale i v každém dalším 
článku řetězu.
Kvalitu produktů i služeb, spolehlivost a důraz na 
partnerství – to jsou u nás v Týnci nad Sázavou 
priority. Od začátku se řídíme sloganem: Partner-
ship. With guarantee. I proto jsme spolehlivým 
dodavatelem průmyslových řešení na českém trhu 
již skoro 30 let. A dnes se nebojím říct, že nabízíme 
něco extra – ucelený sortiment a k němu naprosto 
bezkonkurenční služby.

Krok k dalšímu levelu
V nedávné době firma udělala důležitý krok směrem 
k Průmyslu 4.0, a to zařazením do svého portfolia i peri-
ferie pro průmyslové roboty.
Říkáme automatizace a robotizace, často s rovnítkem 
mezi těmito pojmy, ale ono tam úplně nepatří. Hlavní 
rozdíl vidíme v úrovni automatizace samotné. Pod 
pojmem automatizace se skrývá jakýkoliv proces, který 
má za úkol zjednodušit práci a snížit počet pracovníků 
nutných pro obsluhu stroje. Robotizace je tedy jen dal-
ším stupněm automatizace, který se pokouší vyloučit 
lidskou sílu z výrobního procesu.
Jednoznačnými přínosy automatizace jsou efektivita 
a preciznost výroby. Žádný člověk není schopen udělat 
tisíckrát stejnou operaci stejně. Pro stroj, který je řízen 
programem, je to samozřejmost. Stroje nejsou unavené 
po probdělé noci s přáteli, nemají osobní problémy 
a vždy jsou na začátku směny připravené na svém pra-
covišti. To jsou jen některé faktory, které hrají důležitou 
roli v kvalitě a efektivitě výroby.
Ale nic z toho neznamená, že z průmyslu zmizí člověk – 
pořád ještě zůstane dost případů, kdy lidská ruka 
bude nenahraditelná. Aby stroje pracovaly, někdo je 
musí navrhnout, vyrobit, dodat, instalovat, zprovoznit, 
udržovat v kondici… Tam je i náš prostor. Jsme STASTO 
a těšíme se na spolupráci s vámi. 

 Tomáš Jahn ml.        Honza Mudra, HN

STASTO V ROCE 2024
Jsme STASTO – rodinná firma, kterou už čtenáři tohoto magazínu nejspíše dobře znají, proto 
jsme v posledních letech již jeho stálým partnerem. I proto jsme se tentokrát rozhodli, že vás 
necháme nahlédnout blíže do našeho soukromí. A budeme proto poněkud neformální.
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KŘTILI JSME U SVOBODNÝCH ZEDNÁŘŮ
Křty časopisů mediální divize agentury COT group

ČESKÝCH 100 NEJLEPŠÍCH
Galavečer 28. ročníku vyhlášení tradičního žebříčku

OKNA HOTELU,  
KTERÝ DOBYL SVĚT 
Když fasáda má hrát prim, podpoří ji bílá dřevěná okna v decentním 
designu. Karlovarský pětihvězdičkový hotel Carlsbad Plaza, který se 
jako první mimopražský hotel zařadil k nejlepším hotelům světa v žeb-
říčku The Leading hotels of The World, zkrášlila okna značky Trustav.

WWW.TRUSTAV.CZ

 Trustav / David Kraus



A proto se křest podzimního čísla odehrál na Novoměstské radnici, v kavárně 
Neustadt. Ale především s možností navštívit unikátní výstavu, kterou své 
stoleté výročí oslavila Veliká Lóže České republiky a dopřát vám komentář 

nejzasvěcenější, totiž samotných svobodných zednářů. Za to patří dík především 
velmistrovi Veliké Lóže České republiky Petru Komárkovi a jeho týmu. 

KŘTILI JSME 
U SVOBODNÝCH 
ZEDNÁŘŮ
Jistě jste v podzimním vydání magazínu Be the Best neminuli 
obsáhlý rozhovor na téma svobodných zednářů. Vyvolal totiž 
značný zájem, a proto jsme si nemohli nechat ujít jedinečnou 
příležitost dopřát pár chvil s nimi i vám. Naživo.

 Petr Karban        Aleš Funke

1

86

NAŽIVO



1   Karel Muzikář (Comenius), Eduard 
Bláha (MediClinic) a Gabriela Ben 
Ahmed (COT group)

2   Hostili nás svobodní zednáři – 
spoluautor výstavy Bedřich 
Vychodil, Velmistr v letech 2015-
2018 Pavel E. J. Gergel a Libor 
Adamec, zástupce Velmistra 
a spoluautor výstavy

3   Bedřich Vychodil
4   Jan Zitko (Alukov) a Jaroslava 

Valová (Siko)
5   Libor Adamec

2

3 5

4
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6   Martin Purkyt (AK Purkyt & Co.) 
a Gabriela Ben Ahmed

7   Martin Holcát (FN Motol) 
s manželkou

8   Veliký Mistr Veliké Lóže ČR Petr 
Komárek a Libor Adamec

9   Roman Horák (Hydrogen 1) 
a Lukáš Drlík (Zdravé stravování)

6

7 9

8
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10   Vratislav Strašil s manželkou 
(Volkswagen Financial service) 
a Jaroslava Valová

11   Jana Nováková (trustav) 
a Miloslava Procházková  
(Avanti Floors)

11

10
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12

13

12   Petr Karban (COT group) 
a Gabriela Ben Ahmed

13   Ctirad Hemelík (Artinii) 
a Oldřich Šubrt (Klinika 
Program Health plus)
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14

17

15

14   Lucie Pekarčíková a Zdeněk 
Zapletal (Laski)

15   Martin Purkyt, Jana Havrdová 
a Gabriela Ben Ahmed

16   Jiří Vacek a Miloslava 
Procházková

17   Kampak se asi dívají Jan Vyskočil 
(Aterra) s manželkou?

16
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18

19

18   Zájem o výstavu z historie 
svobodných zednářů překonal 
očekávání organizátorů nejen 
na našem křtu

19   Pěva Holancová (Proteco 
nářadí)
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20

22 23

20  Ladislav Ornst (Hydrogen 1) 
a Ondřej Presperín (Dream 
Innovations)

21   Martinové Purkyt a Holcát
22   Gabriela Ben Ahmed, Petr 

Karban a Jana Havrdová
23   Svobodní zednáři poodhalili 

některá svá tajemství

21
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Dne 1. prosince, tentokrát v prostorách Obecního domu, byly vyhlášeny výsled-
ky soutěže, tedy žebříček nejlepších firem, osm oborových kategorií a také 
ocenění osobnostem Lady Pro a Gentleman Pro.

V letošním roce byly kromě 100 nejlepších firem v celkovém žebříčku oceněny i společ-
nosti a instituce osmi oborových kategorií, které mají bezprostřední dopad na životní 
úroveň obyvatel ČR – byly jimi kategorie Cestovní ruch & hotelnictví, Dynamický růst 
& stabilita, Strojírenství & informační a komunikační technologie, Invence – nasazení – 
export – zisk, Stavebnictví & doprava, Zaměstnanost & výrobní družstevnictví, Životní 
prostředí – zemědělství – potravinářství a také Zdraví – vzdělání – humanita. 
Jedním z vrcholů večera bylo tradičně i ocenění sedmi mimořádných žen populárním 
titulem Lady Pro a samozřejmě nechybělo ani ocenění Gentleman Pro, které letos 
získalo devět významných mužů. 

Pan-evropská společnost pro kulturu, vzdělávání a vědecko-technickou 
spolupráci Comenius uspořádala již osmadvacátý ročník Českých 100 
Nejlepších. Cílem soutěže je v celonárodním měřítku nalézt, vybrat, 
zviditelnit a ocenit české firmy, podniky či společnosti z co nejširšího 
spektra ekonomických aktivit, které dosahují vynikajících, mimořádných 
anebo pozitivně pozoruhodných výsledků.

VYHLÁŠENÍ 
28. ROČNÍKU 
ČESKÝCH 
100 NEJLEPŠÍCH

PÁTEK 1. PROSINCE 2023, OBECNÍ DŮM

 Tomáš Čáp, Comenius
 Comenius / Ivan Malý
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ČEZ, A. S. 
AGROFERT, A.S. 
SKUPINA SEV.EN ENERGY 
ŠKODA AUTO, A. S. 
MATTONI 1873, A. S. 
GZ MEDIA, A. S. 
GECO, A. S. 
RENOMIA, A. S. 
VAFO GROUP, A. S. 
FOSFA, A. S. 
SAP ČR, SPOL. S R.O. 
FAKULTNÍ NEMOCNICE V MOTOLE, STÁTNÍ PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE 
PRAŽSKÁ ENERGETIKA, A. S. 
MOUNTFIELD, A. S. 
KAREL HOLOUBEK – TRADE GROUP, A. S. 
FENIX GROUP, A. S. 
PLAČEK GROUP, S. R. O. 
CARBOUNION BOHEMIA, SPOL. S R.O. 
ORLEN UNIPETROL, A. S. 
CZECHOSLOVAK GROUP, A. S. 
MADETA, A. S. 
J & T BANKA, A. S. 
KOOPERATIVA POJIŠŤOVNA, A. S., VIENNA INSURANCE GROUP 
VÁPENKA VITOUL, S. R. O. 
AGROTRADE, A. S. 
SPORTISIMO, S. R. O. 
BASF, SPOL. S R. O. 
ČEPS, A. S. 
ALCADRAIN, S. R. O. 
ČEROZFRUCHT, S. R. O. 
AKESO HOLDING, A. S. 
BOHEMIA SEKT, S. R. O. 
LAUFEN CZ, S. R. O. 
MARK2 CORPORATION CZECH, A. S. 
MP KRÁSNO, A. S. 
BEDNAR FMT, S. R. O. 
NATLAND GROUP, SE 
ČEZ ESCO, A. S. 
XAVEROV, A. S. 
ČESKÉ DRÁHY, A. S. 
ZENOVA SERVICES, S. R. O. 
MASO UZENINY PÍSEK, A. S. 
BRISK TÁBOR, A. S. 
UNICORN SYSTEMS, A. S. 
KOH-I-NOOR HOLDING, A. S. 
ASSA ABLOY OPENING SOLUTIONS CZ, S. R. O. 
VŠEOBECNÁ ZDRAVOTNÍ POJIŠŤOVNA ČESKÉ REPUBLIKY 
SEPOS, SPOL. S R. O. 
ČESKÁ TELEVIZE 
PKF APOGEO GROUP, SE 
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PRAŽSKÁ PLYNÁRENSKÁ, A. S. 
PRVNÍ BRNĚNSKÁ STROJÍRNA VELKÁ BÍTEŠ, A. S. 
BONECO, A. S. 
ŘÍZENÍ LETOVÉHO PROVOZU ČESKÉ REPUBLIKY, STÁTNÍ PODNIK 
SPRÁVA ŽELEZNIC, STÁTNÍ ORGANIZACE 
ICZ, A. S. 
ASE, S. R. O. 
SCANSERVICE, A. S. 
TGS NÁSTROJE-STROJE-TECHNOLOGICKÉ SLUŽBY, SPOL. S R. O. 
ASETA GROUP, A. S. 
PODZIMEK A SYNOVÉ, S. R. O. 
LOUDA AUTO, A. S. 
TRUSTAV, S. R. O. 
CIMEX INVEST, S. R. O. 
BIQ GROUP, A. S. 
IQS GROUP, S. R. O. 
ŽĎAS, A. S. 
SOMA, SPOL. S R. O. 
WAREX, SPOL. S R. O. 
LUNA PLAST, A. S. 
AVANTI FLOORS, S. R. O. 
TOP HOTELS GROUP, A. S. 
LASERTHERM, SPOL. S R. O. 
WOOD & COMPANY FINANCIAL SERVICES, A. S. 
PAN SOLUTIONS, S. R. O. 
KARVINSKÁ HORNICKÁ NEMOCNICE, A. S. 
TOSEDA, S. R. O. 
DVOŘÁK – SVAHOVÉ SEKAČKY, S. R. O. 
INOS ZLIČÍN, A. S. 
PASSERINVEST GROUP, A. S. 
COMTES FHT, A. S. 
NTL FORENSICS, A. S. 
DELL COMPUTER, SPOL. S R. O. 
HOLÍK INTERNATIONAL, S. R. O. 
GRADA PUBLISHING, A. S. 
JUSDA EUROPE, S. R. O. 
LUPOFYT, S. R. O. 
POZEMNÍ STAVITELSTVÍ ZLÍN, A. S. 
IDC – FOOD, S. R. O. 
SKUPINA UCED 
NEOVIZE GROUP, S. R. O. 
SAFE HERITAGE, A. S. 
PRIVAMED, A. S. 
ŽILNÍ KLINIKA – PRIM. MUDR. OTA SCHÜTZ 
COT GROUP, S. R. O. 
CNC TVAR, S. R. O. 
AV MEDIA EVENTS, A. S. 
SPRINX SYSTEMS, A. S. 
TITAN – MULTIPLAST, S. R. O. 
TECHNICOAT, S. R. O.
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OBOROVÉ 
KATEGORIE
CESTOVNÍ RUCH & HOTELNICTVÍ 
DESTINAČNÍ SPOLEČNOST VALAŠSKO 
ESO TRAVEL, A. S. 
EUROAGENTUR HOTELS & TRAVEL, A. S. 
HOTEL LUČNÍ BOUDA 
MĚSTO NÁCHOD 
OREA HOTELS, S. R. O.
PRAGUE BOATS, S. R. O. 
VYŠEHRAD 2000, A. S.

DYNAMICKÝ RŮST & STABILITA 
CONCIERGE MEDICINE EUROPE, S. R. O. 
LAMIVEX, S. R. O. 
LE CYGNE SPORTIF GROUPE, A. S. 
MATRIX, A. S. 
RIDERA, A. S. 
SEVEROČESKÁ VODÁRENSKÁ SPOLEČNOST, A. S. 
VÁPENKA VITOUL, S. R. O. 
ZDR INVESTMENTS SICAV, A. S.

INVENCE – NASAZENÍ – EXPORT – ZISK 
AGROSTROJ PELHŘIMOV, A. S. 
AKORD KVINT, SPOL. S R. O. 
ČESKÉ RADIOKOMUNIKACE, A. S. 
ENERGY FINANCIAL GROUP, A. S. 
FENIX TRADING, S. R. O. 
KOLIBRIK.NET, S. R. O. 
OPTOKON, A. S. 
WITTE ACCESS TECHNOLOGY, S. R. O.

STAVEBNICTVÍ & DOPRAVA 
ČERMÁK A HRACHOVEC, A. S. 
DIAMO, STÁTNÍ PODNIK 
EXCON, A. S. 
INTEN GROUP, S. R. O. 
LIFTAGO, A. S.

STROJÍRENSTVÍ & IT 
AIR POWER, S. R. O. 
BIGHUB, S. R. O. 
BIQ GROUP, A. S. 
BMRC GROUP, S. R. O. 
IBM ČESKÁ REPUBLIKA, SPOL. S R. O. 
NAREX ROLL, S. R. O. 
RIETER CZ, S. R. O. 
ZLKL, S. R. O.

LADY PRO
Dana BÉROVÁ
Lenka FILIPOVÁ
Kateřina JEZERSKÁ
Jolana JŮZKOVÁ
Jana MAJRICHOVÁ
Petra PIHERA
Monika PODOLANOVÁ

GENTLEMAN PRO
Vlastimil JEŽEK
Lumír KOZUBÍK
Milan MACHOLÁN
Jaroslav MIKOLÁŠ
Jiří OBERFALZER
Karel ŘEHKA
Josef SINKULE
Lubomír STOKLÁSEK
Zdeněk ZAJÍČEK
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ZAMĚSTNANOST & DRUŽSTEVNICTVÍ 
DETECHA, CHEMICKÉ VÝROBNÍ DRUŽSTVO 
DŘEVOZPRACUJÍCÍ DRUŽSTVO 
INTEGRA PROGRES – VÝROBNÍ DRUŽSTVO 
KOOPERATIVA, VÝROBNĚ OBCHODNÍ DRUŽSTVO UHLÍŘSKÉ 
JANOVICE 
MORAVSKÁ ÚSTŘEDNA BRNO, DRUŽSTVO UMĚLECKÉ 
VÝROBY 
PLZEŇSKÉ DÍLO VÝROBNÍ DRUŽSTVO

ZDRAVÍ – VZDĚLÁNÍ – HUMANITA 
ACADEMY OF HEALTH CARE MANAGEMENT 
ARCIBISKUPSTVÍ PRAŽSKÉ 
DOMOV PRO OSOBY SE ZDRAVOTNÍM POSTIŽENÍM SULICKÁ 
EUC KLINIKA ZLÍN, A. S. 
MEDIN, A. S. 
NEMOCNICE VRCHLABÍ 
NUTRIADAPT, S. R. O.

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ – ZEMĚDĚLSTVÍ – POTRAVINÁŘSTVÍ 
ČESKÁ FOTOVOLTAICKÁ ASOCIACE 
JTZE, A. S. 
LESY ČESKÉ REPUBLIKY, S. P. 
SOLENGEN, S. R. O. 
SOMI APPLICATIONS AND SERVICES, S. R. O. 
STROMBARNET, S. R. O. 
ZD KRÁSNÁ HORA NAD VLTAVOU, A. S. 
ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO VŠESTARY
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ABF ......................................................  73
Beranových 667
199 00 Praha 9
www.abf.cz

ACADEMY OF HEALTH 
CARE MANAGEMENT  ........   
...................................................................  42
Kartouzská 3274
150 00 Praha 5
www.ahcm.cz

AK PURKYT & CO  ............ 26
nám. 14. října 496
150 00 Praha 5
www.purkyt.cz

ARTEFIN  ....................................... 56
Q Park, Nádražní 203
250 64 Měšice u Prahy
www.artefin.cz

ATERRA .........................................  32
Šrobárova 2002
101 00 Praha 2
www.aterra.eu

AVANTI FLOORS  ..............  64
Na Sadech 246
252 25 Zbuzany
Showroom Karlín
Rohanské nábřeží 693/10
108 00 PRAHA 8
www.avanti-koberce.cz

BEST WESTERN HOTEL 
MORÁŇ  .........................................  72
Na Moráni 15
120 00 Praha 2
www.bestwestern.at

BDO  .................................................... 76
V Parku 2316/12
148 00 Praha 4
www.bdo.cz

BUSINESS LEADERS 
FORUM  .........................................  66
Štěpánská 704
110 00 Praha 1
www.blf.cz

COMENIUS  ..................... 22, 94
Náměstí Kinských 6
150 37 Praha 5
www.comenius.cz

COT GROUP  .....................................   
................................  3, 4, 17, 45, 86
Garden Eleven, Kubánské 
nám. 1391/11
100 00 Praha 10
www.cot.cz

ČESKÁ LÉKAŘSKÁ 
SPOLEČNOST JEP  ............  46
Sokolská 31
120 00 Praha 2
www.cls.cz

ESO TRAVEL  ......................... 100
Korunovační 51/22
170 00 Praha 7
www.esotravel.cz

EVANGELICKÁ 
TEOLOGICKÁ FAKULTA 
UK  ......................................................... 36
Černá 646/9
110 00 Praha 1
www.etf.cuni.cz

FOSFA  ........................................... 1, 8
Hraniční 268/120, Poštorná 
691 41 Břeclav
www.fosfa.cz

HUDEBNÍ DIVADLO 
KARLÍN  .........................................  99
Křižíkova 283
186 00 Praha 8
www.hdk.cz

IYENGAR YOGA 
INSTITUT  .....................................  60
Vodičkova 15
110 00 Praha 1
www.iy.yoga

KLINIKA SPORTOVNÍ 
MEDICÍNY  .................................. 52
Zdeňka Chalabaly 3041/2
700 30 Ostrava
www.sportovnimedicina.cz

LEO EXPRESS  .......................... 21
Řehořova 908/4
130 00 Praha 3
www.leoexpress.com

MEDIS  .............................................. 30
Resslova 956/13 
500 02 Hradec Králové
www.medis.cz

MINISTERSTVO 
ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ 
ČR  ........................................................  68
Vršovická 1442/65
100 10 Praha 10
www.mzp.cz

N1  .......................................................... 78
1 rue Cote d‘Eich 
L-1450 Luxembourg 
www.n1.rocks

NADACE TOMÁŠE  
BATI  .................................................... 12
Gahurova 292
760 01 Zlín
www.nadacetomasebati.cz

NADAČNÍ FOND AKTIVNÍ 
ČESKO  ............................................  40
Ohradské náměstí 1628/7
155 00 Praha 5
www.aktivnicesko.cz

PENZION  
U RYBNÍČKU  ..............................  2
Horní Lipová 133
790 63 Lipová-lázně
www.penzionurybnicku.cz

PRAGUE AESTHETIC 
CLINIC  ............................................. 38
Višňová 1957/25
140 00 Praha 4
www.pragueclinic.cz

PŘEROST A ŠVORC  
AUTO  ...................................................  5
Veleslavínská 48/39
162 00 Praha 6
www.prerost-svorc.cz

RESORT DAROVANSKÝ 
DVŮR  ................................................. 71
Darová 3
338 24 Břasy
www.darovanskydvur.cz

SPADIA  .......................................... 52
Nagano Park – U 
nákladového nádraží 3146/6
130 00 Praha 3
www.spadia.cz

STASTO  
AUTOMATION  ..................... 83
K Náklí 512
257 41 Týnec nad Sázavou
www.stasto.cz

TRINITY BANK  .....................  18
Senovážné náměstí 1375/19
110 00 Praha 1
www.trinitybank.cz

TRUSTAV  ................  6, 24, 34,  
..................................  54, 62, 74, 84
K Popelce 2399/4
150 00 Praha 5
www.trustav.cz

UNIVERZITA TOMÁŠE 
BATI  .................................................... 12
nám. T. G. Masaryka 5555
760 01 Zlín
www.utb.cz

VELIKÁ LÓŽE ČESKÉ 
REPUBLIKY  ..............................  86
www.vlcr.cz

ZDRAVOTNÍ POJIŠŤOVNA 
MV ČR  ............................................. 50
Vinohradská 2577/ 178
130 00 Praha 3
www.zpmvcr.cz

ŽILNÍ KLINIKA .....................  48
Lublaňská 24/ 673
120 00 Praha 2
www.zilniklinika.cz

ADRESÁŘ 
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Ivan 
Mládek

Rodinná hudební 
komedie 

Premiéra listopad 2023

d e r n i é r ad e r n i é r a

27. 4. 2024 

PRVNÍ ČESKÝ          MUZIKÁL ZE VSI

BBLLÁÁZZNNIIIIVVVVVVVVVVVVVVVVÁÁÁÁÁÁÁÁÁÁ LLEETTNNÍÍ KKOOOOOMEDIE

KAŽDÝ SI VYBERE

malá scéna
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